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I també en aquest número:
> Entrevista amb Conxita Casadevall, resident al Geriàtric Sant Josep
> Un abril molt plujós fa preveure un anys de rècords hídrics >
> Cassà celebra virtualment la Festa dels Premis Literaris
> Primer ple telemàtic de l’Ajuntament de Cassà de la Selva
... i tota la resta de l’actualitat de les entitats cassanenques

Dr. Jordi Dorca: “la 
vacuna contra el 
Covid-19 va per llarg”

Marta Tarrés, infermera: 
“el pitjor és la soledat 
dels pacients”

Carla Matilla, regidora: 
“l’any que ve podrem fer 
la festa que desitgem”
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Els germans Mestres Estañol, l’any 1929, tenien una llibreta amb les adreces 
dels seus clients estrangers. Aquesta modesta empresa, situada al carrer de la 
Llet i dirigida per en Francisquet i en Pepitu Mestres Estañol, tenia en aquest 
registre unes 65 empreses internacionals. Destaquem, doncs, que uns petits 
manufacturers de Cassà mantenien uns contactes internacionals que avui 
encara serien d’envejar. Com a mostra:
M.S. Valk Kurkproducten.. Rotterdam...(Holanda)
Jecindetal A.G.......................Zurich.............(Suïssa) 
R. Janer y Cia..........................Épernay.........(França)
Joseph Valls ..........................Dejidjelli........(Algèria)
Societé Bouchonnière.......París................(França)
Jaachim Baczkowski...........Kassel............(Alemanya)
Care Kaefer y Cia..................Bremen.........(Alemanya)
Chaillot Freres S.A...............Geneve..........(Suïssa)
Davit Kohen Mahdumlari..Istanbul.......(Turquia) 
Tranz Henke...........................Lohne............(Alemanya)
Burghard Miesner...............Bremen.........(Alemanya)
Lucien de Tassigny y Cia...Reims............(França)
C.A. Greiner y Jöhne KG..Nurtingen......(Alemanya)
M. Clignet y Cia Suuc........Reims..............(França)
Carl Kaefer y Cia ............... Mainz..............(Alemanya) 
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Codi QR

EL SURO DE CASSÀ ARREU DEL MÓN

MAIG   2020 COORDINACIÓ: Arxiu Municipal de Cassà de la Selva

Mentre escrivia Quan en dèiem xampany, vaig 
visitar moltes persones grans de Cassà, per 
preguntar-los per la meva àvia paterna, la baba 
Angel, que al poble molts coneixien com la 
francesa. Volia saber com recordaven aquella 
dona forta i orgullosa, que havia arribat a Cassà, 
amb vint anys acabats de fer, per fer-se càrrec dels 
negocis familiars. Vaig trobar un diagnòstic precís: 
dona, jove i estrangera, , en el Cassà de 1917,  no 
se n’hauria sortit sense un temperament de ferro.
Però la sorpresa més grossa va ser descobrir que 
d’àvies franceses n’hi havia a la majoria de famílies. 
Els tapers de Reims volien gent d’ofici, de manera 

que al llarg dels segles XIX i XX molts directors 
tècnics, directors financers, administratius,                               
encarregats i treballadors qualificats –sobretot 
carradors– de Cassà van rebre ofertes i es van 
traslladar a França amb tota la família. Daussá 
& Co., Figueras & Dausà i Francisco Oller, les 
empreses protagonistes d’aquest Descobrim, són 
les cireretes de la internacionalització cassanenca. 
Però l’emprenedoria i un biaix multicultural 
avançat al seu temps són atributs generals, que 
trobaríem a l’ADN de totes les famílies.
                                                                                                                                                                                                                                                                                                            
                                                             Rafel  Nadal 
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Per saber-ne més :     
- Nadal i Farreras Rafel: “Quan en dèiem xampany”  (2013)                                                                                                                                           
   Columna edicions                                                                                                      
- Sala Pere i Nadal Jaume: “F.Oller, qualitat  de líder” (2013)                                                                                                                                           
   Nexe impressions-Agpograf                                                                                            
- Daussá Lapuerta, Arturo: “Icono de corcho” (2010)                                                                                                                                           
  Color e imagen digital                                                                                            
- Alvarado Joaquim:  “Industrials i tapers” (2005)                                                                                                                                           
  Col·lecció història Manuel Tolosà - Cassà de la Selva  Ajuntament                                                                                         
- Hernández Bagué : “El món del suro”  (1987)                                                                                                                                           
   Quadern de la Revista de Girona“  - Diputació de Girona                                                                                                                   

ELS 4 MASCARINS   La paraula mascarins prové d’emmascarats, ja que els treballadors en acabar la seva jornada arribaven 
a casa seva negres com el carbó.  Durant tota la segona meitat del segle XX la panoràmica de Cassà vista des de la zona alta del Revellí, a 
l’altura de la carretera de Caldes, era molt diferent de la que podem veure avui. Un poble amb un campanar al centre envoltat per quatre 
columnes de fum: les xemeneies de les quatre empreses que fabricaven el suro negre (aglomerat per expansió). En la fabricació, el granulat 

de suro era sotmès dintre un autoclau a vapor d’aigua a 420 graus de temperatura i el vapor 
sobrant es llençava a l’aire mitjançant la xemeneia; en aquest procés es creaven unes volves 
de suro cremat en suspensió, que empastifaven tot el poble depenent del vent que bufava, 
amb les consegüents queixes de les dones que tenien roba estesa, que quedava tacada per 
aquest polsim negre.
Els quatre mascarins eren: al nord de Cassà i coincidint amb la carretera de la Bisbal, Garriga 
& Puig (1929-1984); a l’est, al barri del Gurugú, Isoladora (1926-1986); al sud del poble,  al
costat de la carretera de Caldes, Reliable (1926-1996), i l’última a instal•lar-se, al camí del 
Remei enganxada a la via del tren petit, Germans Berná (1964-2009). Aquestes empreses, 
que avui serien inviables pels condicionants mediambientals  actuals, donaven feina a una                                             

gran part dels homes del poble i els aïllaments que fabricaven s’exportaven a tot el món.       

LA XIFRA :                      
1.200  MILIONS DE TAPS A CASSÀ

1.200 milions de taps a l’any són els que es 
fabriquen a Cassà
Aquesta és la quantitat de taps per a tot tipus 
d’ampolles fabricats al nostre poble i que 
representa aproximadament un 5% dels taps 
fabricats al món.
Comparativament, l’any 1928 Francisco Oller 
va vendre a la Xampanya 10 milions de taps, 
sobre una producció de 27 milions d’ampolles 
de xampany, que van representar gairebé el 
40% de la producció mundial. 

                                                L’ANÈCDOTA, EL NOM D’UN CARRER
Als anys 80 del segle XX, va arribar a Cassà un paquet amb la següent adreça: “Calle Claudio Lucio Ovidio Tarraco”. 
Això era conseqüència de l’estada a Cassà de Manuel Randeo García, de Fregenal de la Sierra, que va visitar l’empresa Oller per vendre-li 
granulat de suro. Una vegada al seu poble, com que havia d’enviar-ne una mostra, va trucar a Cassà i va demanar l’adreça a l’Enric Cardoner, 
directiu d’Oller, que li va dir “carrer Clot”. Com que l’extremeny no ho entenia, li va lletrejar: “C de Claudio, L de Lucio, O de Ovidio i T de 
Tarraco”. Ben segur que al Sr. Cardoner li agradava la civilització romana.   

Sala de triar taps de primers del segle XX                                
(AMCS fons fotogràfic l’Abans Cassà)                                                                                           

 Comptant taps fa 100 anys             
(AMCS - Fons Montserrat Gener)

Fàbrica Germans Bernà  (Fons Joan Bernà)

Taps al ple Oller 
(Fons Oller)

Les franceses
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El sol fet d’entrar a la fase 1 ja ha representat un gran pas endavant per 
tornar a la normalitat. Les primeres terrasses obertes i els primers clients 
omplint les places i carrers han trencat amb aquesta imatge tan habitual 
dels dos mesos anteriors amb la Coma buida i desangelada les 24 hores del 
dia. Ha estat el primer pas, tot i que insuficient per a molts, però sí que com 
a mínim ha representat l’inici d’aquella sortida del túnel, d’aquella baixada de 
la corba maleïda del coronavirus. 

I potser quan surtin publicades aquestes línies estarem a punt d’entrar a 
la fase 2 i ens farem il·lusions de tornar a allò que se’n diu “nova normali-
tat”, amb la por al cos, això sí, que no fos cas que quan arribi la tardor ens 
adonem que només ha estat una treva: de fet el Covid-19 encara és una 
amenaça ben gran per a tots nosaltres i ens cal continuar estant amatents 
i passejar amb mascaretes pel carrer i porta guants i desinfectar-nos con-
tínuament per garantir-nos una certa seguretat.

Habitualment, per aquestes dates, el Llumiguia que teniu a les mans hau-
ria de servir per parlar de la Festa Major -i des de fa uns anys, també de la 
Fira del Tap i el Suro – i per proclamar la necessitat de gaudir d’aquests dies 
de festa, disbauxa i alegria a la vila. Enguany no estem per festes. Ni el tap 
ni la Santa Espina es poden salvar del confinament que a tots ens afecta. 
Només hi havia una opció possible per lluitar contra el coronavirus, que era  
suspendre totes les manifestacions que representessin concentracions de 
gent; i si un sentit té la Festa Major precisament, és el de promoure la tro-
bada entre els cassanencs i cassanenques de totes les edats en un ambient 
festiu sense preses, sense cap altra voluntat que la de perdre el temps 
xerrant i comentant el que ens sembli. I això és incompatible amb l’aïllament 
del virus. En aquesta situació no era possible pensar en concentracions de 
persones  i per tant d’entrada s’ha suspès la Festa Major i es traspassa en 
part a la fira de Santa Tecla; ja sabem que no serà el mateix i encara amb 
el dubte de saber si al mes de setembre la situació haurà evolucionat fins al 
punt de fer possible les activitats que donen sentit a la Festa Major.

L’Ajuntament vol que el cap de setmana de la Festa hi hagi algun acte 
que ens recordi el que hauria pogut ser la Festa; però tots tenim clar que, 
de fet, la suspensió d’aquests actes un mal menor davant la pandèmia, els 
morts que ha provocat a tot arreu i el sotrac econòmic que ha representat 
per a centenars de convilatans que, de la nit al dia, s’han trobat en una 
precària situació laboral  a causa del Covid-19.

La festa és important; però en aquests moments ho és molt més re-
fer-nos psicològicament i socialment i sobretot econòmicament tota vegada 
que el Covid-19 deixarà un rastre important en la nostra societat i el nostre 
sistema productiu. Hi ha empreses que no tornaran a obrir i d’altres que ho 
faran en condicions molt difícils i delicades per la qual cosa l’esforç màxim a 
la nostra vila hauria de ser el d’ajudar a aquests col·lectius a remuntar i do-
nar-los recursos per recuperar el rendiment, objectius i viabilitat que tenien 
mesos enrere, abans que el virus entres a la nostra societat

Després, si tot va bé, el 2021 ja tindrem temps de Festa!

GRÀCIES PEL VOSTRE SUPORT.
Tot i que no és Festa Major aquest Llumiguia manté la línia de número 
extraordinari pel nombre de pàgines que sol tenir aquesta revista especial 
del mes de maig/juny de cada any; el suport que hem rebut les darreres 
setmanes de tots els col·laboradors lectors i anunciants ens esperonen 
a mantenir aquest espai de comunicació amb els cassanencs i cassa-
nenques als quals agraïm ben sincerament  aquest suport. Intentarem 
que, malgrat les dificultats, Llumiguia continuí essent punt d’enllaç, co-
municació i solidaritat entre la gent de Cassà de la Selva i més que mai 
ens posem a disposició d’entitats, institucions, empreses i ciutadania per 
donar-los suport en allò que sigui necessari. Intentarem estar sempre al 
vostre costat com ho hem fet des de fa 76 anys.

Editorial Opinió

Un estiu sense 
Festa Major

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda.

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

EL CIRERER

Tenia un vell cirerer
que era com una bandera

com un màstil el gener
dormint el son de l’espera.

Esperant la primavera,
per obrir els ulls amb plaer,
és un màgic compte enrere
que li encén la sang per ser.

Quan retorna l’esperança
amb el verd del mes d’abril

junt amb l’amor més pregon.

El maig neix la blanca aliança,
i el juny el vermell febril

fan l’ensenya d’aquest món.
                     

 Enric Albertí Mias

Un somni infinit
Imagina un núvol vermell. Un núvol fet de problemes, frustracions i derrotes. 
Fet dels temors i neguits més asfixiants, dels amargs records i la còlera con-
tinguda aparentment incontrolable que potser, a vegades, hem sentit que ens 
podien arribar a superar. Un núvol capaç de comprimir tot un repugnant cúmul 
i aglomeració de l’odi i dolor més profunds. Visualitzar-ho, sí. Amb força, amb 
claredat. Sostenint la imatge clavada en la ment, acaparant tota la visió fan-
tasiosa. Imagina que aquest núvol, a poc a poc però gràcilment, s’evadeix; es 
desfà. Desapareix difuminant-se completament fins a quedar-se buit, suprimint 
la muntanya de bilis continguda. Amb tan sols una respiració, amb només la 
mera voluntat de voler-ho així. 

Benestar i control. Poder il·lusori però efectiu. O inútil. Autosuggestió, en-
gany. Manipulació positiva. La imaginació i la seva capacitat per combatre la 
debilitat. Però una tècnica tan senzilla no és suficient. Clar que no. Com a 
màxim és momentani. No és ni tan sols una filosofia a seguir. Aquest ús de la 
imaginació no és cap camí de rectitud. Seguim la felicitat i el desig. Si tant és 
així, estaríem disposats a viure atrapats en una mentida còmoda? Una utopia 
sense defectes en absolut; on el concepte de vida i mera existència fos com-
pletament diferent. 

Imagina un somni infinit. Una escapatòria en forma de món ideal. Diferent, 
fantasiós. Un món d’amor. Un món de pau. Un món de només guanyadors, on 
el concepte de perdre ni tan sols existís. Un món irreal. Fals? Però què és la 
realitat sinó una paradoxal percepció en si mateixa? Un somni infinit. Un somni 
ideal. Un somni de pau... Però és veritablement la pau un ideal? És imaginable 
tal perfecció? I què és un ideal perfecte? Quelcom convenient per a tothom? O 
personalitzat per cadascú? Un paradís on tot surti bé? Que seria millor, vides 
dotades de sentit o la no necessitat de recerca d’un significat sigui superior o 
fora de l’absurd? I la vida, eterna o finita? La mort seria quelcom establert? I 
si fos així, com seria entesa? I si, hipotèticament, fóssim capaços de sobrepas-
sar totes aquestes qüestions, seguiríem sent? Sí, senzillament sent? 

Llàstima... o sort. El somni d’aquesta idea tan atractiva és, en realitat, insos-
tenible d’imaginar sense cap fissura o contradicció, com qualsevol altra utopia 
que planteja quelcom tan bonic i lloable però alhora ingenu com és el concepte 
de perfecció objectiva comuna. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

Em llevo a la mateixa hora de sempre. Una espessa boi-
rina no em deixa percebre la claror del cel ni la nitidesa 
dels núvols. No es veu ningú al carrer, tan sols un home 
mulat que passeja el seu gos de pelatge fosc. Fa una 
mica de vent, suficient perquè les fulles dels arbres es 
belluguin esporàdicament. La meva mare ja està des-
perta. Des que la van operar del túnel carpià ha canviat 
completament el seu caràcter. La seva alegria d’abans 
és ara un record pàl·lid. La meva mare no sembla la 
meva mare. Rego els testos de roses esmorteïdes del 
pati.

Torno a veure la pel·lícula “La invasió dels lladres de 
cossos”. Els habitants d’ un petit poble americà dels 
anys 50 són substituïts per uns duplicats exactes dels 
seus cossos. Aparentment, no hi ha cap diferència; 
però les rèpliques estan buides de sentiments, no po-
den estimar. La causa dels duplicats són unes plantes 
provinents de l’espai. Durant la nit, es generen els cos-

sos renovats. El blanc i negre de la pel·lícula enforteix 
la sensació de malson generalitzat. La nostra existència 
no ha estat mai o blanc o negra. El cinema antic, ben 
mirat, tampoc: una ampla gamma de grisos omplia la 
nostra paleta de cada dia, quan anàvem al cine del po-
ble. Guardo el DVD en un armari al costat del meu jardí .

Vaig a comprar a la fruiteria de l’Albert. És l’únic mo-
ment que puc sortir de casa i caminar. Sóc el tercer de 
la cua, esperant que surtin els dos clients de dintre la 
botiga. Mirades mancades d’expressió. Silencis a l’am-
bient. Olors sense identificar. Per fi entro. L’Albert porta 
mascareta i em demana, en un to sec, sense matisos, 
què vull. Necessito patata vermella, mongeta verda,  
castanyes,  taronges, pomes golden,  pebrot groc…

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Vegetant
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Volar per l’aigua, nedar pel cel,
plorar al riure, cantar un plor.

Escoltar el silenci, encendre el sol...

Tancar els ulls i veure en la foscor,
segellar els meus llavis i cridar ben 

fort.

Si pogués pujar a l’espai i veure amb 
claror,

tot allò que passa en aquest món...

Si pogués tancar als meus punys
tot allò que fa dolor,

i estrènyer fins que es fongués;
fins que hi quedés en res...

Voldria fondre’m amb l’aigua
i recórrer tot al seu pas.
ésser una alenada d’aire,

i fort coretge, poder brindar.
.

M. Carme Ariza

El meu racó
Si pogués

Apunts de l’últim quadern Opinió

En considerar  –és molt difícil dei-
xar de fer-ho-- l’actual i imprevista 
pandèmia de variats i tremebunds 
efectes quasi universals amb la seva 
sorprenent particularitat i funesta ro-
tunditat. En les meves nou desenes 
d’anys no havia viscut res semblant. 
Em vénen al pensament els amics 
i coneguts de tota la vida que ja no 
hi són, a més dels familiars i tantes 
altres persones i personatges desa-
pareguts; els innumerables i diferents 
subjectes coetanis junt amb tanta i 
tanta gent apreciada que ens deixà, i 
que mai conegueren, en cap cas, res 
semblant al que està passant. A tots 
els finats de la meva època i d’abans 
d’aquest moment, els explico ara en 
figurades interlocucions, que els que 
som vius, petits i grans, estem tan-
cats a casa, dies, setmanes i mesos, 
per obligació i pròpia decisió, per així 
sobreviure. Passejar, transitar, la cir-
culació, el treball, el comerç, la pro-
ducció, els locals públics i les assis-
tències en grup, tot ens és negat o 
fortament restringit, esperant temps 
millors certament una mica dubtosos.  
I imaginativament escolto la resposta 
dels absents, resposta que sempre, 
sempre, és d’una absoluta increduli-
tat i d’una incomprensió total, i no pas 
per refractaris com a ben morts que 
són i absorts en allò seu.  Declaro que 
si tal ocurrència és esbojarrada, la vi-
siono com si fos real.

El fatal incident viral ha sobrevingut 
precisament en un temps, el que ens 
ha tocat viure, que semblava afavorir 
creure en una humanitat totpoderosa 
pels meravellosos avenços i aconse-
guiments de tot ordre. Diversos esde-
veniments suggerien també que avan-
çàvem pel camí de la invulnerabilitat 
del ser humà.

  Aleshores, quasi a punt de pair 
tanta modernitat i fins i tot els aires 
de supervivència, de sobte, a més de 

tocar-nos mastegar els negres efec-
tes indirectes de l’imprevist microbi, 
ben múltiples, molt negatius i possi-
blement duradors, gairebé fins a la 
sensació de caure tot per terra i d’un 
obligat tornar a començar, la reflexió 
es decanta i profunditza, impacta-
da sobretot per la pròpia indefensió 
existencial, com deia, expressament 
impensada últimament:  i si surten 
derivacions o altres virus també fa-
tals?  Cada vegada (i quantes?)ens 
trobarem desorientats i ens caldrà 
descobrir l’específica defensa i també 
l’ordenament protector apropiat per a 
no desaparèixer?

Aquesta vegada, deixant a part o 
millor insistint en el digníssim i salva-
dor comportament de tanta gent de-
dicada a l’assistència i la medicació, 
direm, ben contràriament a tal efec-
te, que la suma de pensaments, orga-
nitzacions i directrius governamentals 
mundials, tot i al final esperem que 
en resum positiva, no haurà sigut per 
lloar.  La deducció lògica, ja ben sa-
buda o endevinable és que aquest és 
el planeta Terra i així és la humanitat 
que l’habita, l’animalitat racional de la 
que formem part, amb la jerarquia i el 
suprem comandament planetari que li 
són propis, però ben lluny de poder-se 
santificar i sempre perfectible.

Hi ha dues constatacions ja ara ben 
lamentables . En primer lloc la dels di-
funts, quasi sempre impensats i mul-
titudinaris. La tristor és a les famílies 
afectades i el sentiment i la preocupa-
ció són generals. La segona, ara en la 
inesperada agressió vírica que haurà 
servit de mediatitzant, és la repetida 
evidència històrica que també es dona  
sovint en temps de plena salubritat 
(això si prescindim de les irreductibles 
taques mentals que fan al cas), aquí 
va :  Certament l’activitat política, tan 
necessària, sol activar i exterioritzar 
els pitjors defectes dels immersos en 

ella,  ja siguin teòrics o practicants 
(jerarques i pretendents), o els apa-
nyats discursaires. Sovint, per tant, 
en perjudici de les grans pluralitats 
subsidiàries.

El fet tan universal, repetit, vell i 
conegut, ha trobat, una vegada més, 
les condicions per demostrar-se en el 
món infectat d’avui dia, també a Es-
panya i afegiré que també a la nostra 
minúscula terra catalana. No parla-
rem del fenomenal TRUMP tipus que 
no honra a ningú i engloba així a tots 
els mandataris poc diferents de tan 
graciosa mena. I vet aquí, que sense 
sortir del llogarret català, hi ha auto-
laudatoris càrrecs públics masculins i 
femenins, que sempre amb l’escopi-
nada antiespanyola, han trobat la ma-
nera de mostrar i propagar oralment 
i amb determini la pròpia real vàlua.  

  En l’art, la funció o el traüll de la 
política sembla impossible la humili-
tat, és com un contrasentit talment 
incompatible, i n`hi ha per pensar que 
seria contraproduent. Però quina il-
lusió!, el miracle de donar-se. Entre 
altres coses desapareixerien del món 
els porfidiosos i glorificadors naciona-
lismes. També aquí, el típic i tòpic dels 
catalans més creguts. Aquesta podria 
ser la virtut del coronavirus que si es 
rumia bé hi ha motius per escaure-li.

A propòsit d’aquest efecte sa de 
debò, llegia fa dies unes diccions de 
l’escaient Lev Tolstoi, que, tan llunyà 
en tots sentits, sembla al mig del ba-
tibull. Procuro recordar-les: :  “Consi-
derar-me millor que les altres perso-
nes és dolent i estúpid. Considerar la 
meva família superior és pitjor i més 
estúpid. Considerar el nostre poble 
com el millor, és allò més estúpid que 
hi pot haver”.  Paraules universals 
gens sobreres.

                                                                                                
J.Barceló B.

Elucubrant i discorrent
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Esquerra Cassà proposa la creació d’un grup de treball per 
la recuperació econòmica i social de Cassà de la Selva
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EMPLACEM A JXCAT I 
AL PSC, A CONSENSUAR 
MESURES EN L’ÀMBIT 
ECONÒMIC I SOCIAL, PER 
PROTEGIR LES ENTITATS 
CASSANENQUES, LA 
CULTURA I AQUELLS 
COL·LECTIUS MÉS 
VULNERABLES. 

Des d’Esquerra Cassà, conscients de la 
greu situació que estem vivint, com a 
representants de la ciutadania de Cas-
sà de la Selva, hem reiterat la nostra 
disposició a col·laborar en la resolució 
de la crisi i ens hem posat a disposi-
ció perquè conjuntament amb JxCat i 
el PSC elaborem i planifiquem la recu-
peració econòmica i social necessària 
després de l’emergència sanitària pel 
COVID-19.

Per aquest motiu, hem ofert la nostra 
voluntat per consensuar i planificar con-
juntament les accions que cal prendre, 
fent-ho amb el màxim consens possible, 
incorporant, posant en comú i acordant 
les propostes dels diversos grups.

Entenem que la voluntat de tots és mi-
nimitzar els efectes econòmics i socials 
d’aquesta situació. Per aquest motiu és 
important compartir tota la informació 
disponible, per poder col·laborar i con-
sensuar les mesures a prendre, amb la 
màxima rapidesa possible, després de 
8 setmanes d’aturada de la major part 
de l’activitat econòmica del poble i una 
evident repercussió sòcio-econòmica 
sobre els nostres ciutadans.

El nostre grup ve insistint repetida-
ment, des que va començar l’estat 
d’alarma a mitjans de març, de la im-
portància de treballar en aquesta línia 
i ha fet arribar a l’equip de govern di-

verses propostes, algunes de les quals 
encara no han tingut resposta. Hem 
demanat al govern de JxCat i el PSC 
que convoqui aquest grup de treball 
amb la major brevetat possible i mirar 
de consensuar totes les mesures que 
s’hagin de prendre.

Per aquest motiu:
1- Hem emplaçat a JxCat i el PSC a 

crear una comissió de treball per la re-
cuperació econòmica i social de Cassà 
de la Selva per tal de debatre i acordar 
mesures i actuacions en els següents 
àmbits:

a. Paquet de mesures  per la recu-
peració econòmica amb mesures con-
cretes per autònoms, comerços locals, 
i petites i mitjanes empreses de Cassà 
de la Selva.

b. Paquet de mesures de protecció 
social, tenint especial cura d’aquelles 
persones que han quedat sense ingres-
sos, i els que pateixen més greument 
els efectes del confinament.

c. Paquet de mesures per assegurar 
la connectivitat d’aquelles famílies que a 
dia d’avui no tinguin mitjans de connexió 
a la xarxa per poder seguir programes 
formatius, des de les etapes obligatòri-
es fins als cursos universitaris o forma-
cions ocupacionals.

d. Elaborar plans d’actuació concrets 
amb la finalitat que cap entitat del mu-
nicipi es vegi forçada a deixar de funcio-
nar en motiu del COVID-19 en un futur.

e. Paquet de mesures per afavorir 
l’activitat cultural, i planificar iniciatives 
culturals adaptades a la nova realitat.

f. Pla d’actuació per potenciar el pa-
per de la borsa de treball i la formació 
ocupacional oferta des de l’ajuntament.

g. D’acord amb tot l’exposat anteri-
orment i la disponibilitat pressupostària 
acordar quines haurien de ser les prin-
cipals inversions a realitzar i prioritzar a 
nivell de municipi.

2- Que l’equip de govern convoqui el 
més aviat possible en aquesta comissió 
de treball a tots els regidors de l’ajun-
tament i se’ns faci arribar, per comen-
çar a treballar, la informació disponible 
respecte els recursos que es poden 
utilitzar i determinar quines polítiques 
es poden desenvolupar. Concretament 
demanem:

a. Recursos de la liquidació disponi-
bles i previsió de la seva utilització a dia 
d’avui amb la legislació actual.

b. Recursos disponibles generats per 
les activitats i serveis que s’han deixat 
de fer.

c. Relació de les despeses realitzades 
fins a dia d’avui derivades de la gestió 
de l’emergència sanitària del COVID-19.

d. Estudi detallat dels ingressos que 
es deixaran de percebre segons els 
serveis.

e. Compartir els estudis disponibles 
en marxa per saber les afectacions que 
té el COVID-19  als diversos àmbits del 
municipi, comerç, empreses, entitats...

Des d’Esquerra Cassà hem fet aques-
ta nova proposta per la creació d’un es-
pai de treball perquè els grups polítics 
puguem consensuar conjuntament qui-
nes han de ser les accions i establir les 
prioritats compartint tota la informació 
i experiència de la que disposem els di-
versos grups municipals.

Aquesta proposta, tal com es pot 
veure, és una proposta sense cap con-
dicionant, oberta i amb la voluntat de 
poder sumar esforços per tal d’afron-
tar un moment complicat com el que 
estem vivint donant suport a aquelles 
persones i sectors que més pateixen 
i patiran els efectes econòmics i soci-
als del COVID-19.

Esperem que el govern de JxCat i 
el PSC de l’Ajuntament de Cassà re-
culli aquesta iniciativa i obri la porta a 
sumar esforços amb Esquerra Cassà.

Opinió La Veu dels Partits / ERC
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L’AJUNTAMENT DE CASSÀ 
TANCA L’ANY 2019 
AMB UN ROMANENT DE 
PRÀCTICAMENT 3 MILIONS 
D’EUROS: UNA DADA 
IMPORTANT QUE POT 
AJUDAR A LA RECUPERACIÓ 
ECONÒMICA I SOCIAL
D’entrada cal destacar el sanejament 
econòmic del que disposa l’ajuntament 
de Cassà, un nivell d’endeutament molt 
raonable, amb liquiditat, fruit de la 
bona gestió econòmica del govern en-
capçalat per ERC a la passada legisla-
tura. De fet tant JxCat com el PSC han 
reconegut que hereten un ajuntament 
amb bona salut econòmica. 

Cal recordar que en la passada legis-
latura, el govern d’ERC vàrem heretar 
un endeutament (diners que l’Ajunta-
ment, és a dir els cassanencs, devíem 
als bancs) de pràcticament 6,5 milions 
d’euros i el vam reduir en més de 4 
milions.  A 31 de desembre del 2019 
el deute era de 2.090.000€. 

Una feina ingent: mai cap altre go-
vern havia reduït tant l’endeutament, 
més de 4 milions d’euros, com ho va 
fer el govern d’Esquerra Cassà entre 
el anys 2015 i 2019. En els darrers 
quatre anys s’ha va reduït més endeu-
tament, que la quantitat que queda per 
pagar a dia d’avui. 

I això ha estat gràcies a l’esforç dels 
contribuents i a les decisions preses 
pel govern, que no sempre han estat 
fàcils.

Gràcies això, a dia d’avui, l’ajunta-
ment té suficient capacitat tant per 
afrontar inversions com per afrontar 
polítiques socials i de recuperació eco-
nòmica. Teníem disponibles, a final 
d’any, pràcticament,  3 milions d’euros 
de liquiditat a la caixa de l’Ajuntament, 
per tant hi ha marge i capacitat per 
afrontar aquesta situació adversa.

Ara mateix, amb un endeutament 
entorn al 15%, com a administració 
pública, en una situació d’emergèn-
cia social i econòmica, no té sentit 
que seguim reduint indefinidament 
l’endeutament i cal que utilitzem 
aquesta capacitat que ens hem 
guanyat per afrontar les inversions 
que necessita el municipi i, alhora,  
per afrontar polítiques d’envergadu-
ra i amb quantitats importants de 
recursos en contra dels efectes 
econòmics i socials que tindrà la 
situació d’emergència sanitària que 
estem vivint. Els Ajuntaments tenen 
limitacions, és cert, però l’Ajunta-
ment de Cassà també té capacitat 
i pot fer a dia d’avui polítiques en 
aquest sentit sense necessitat d’es-
perar a cap altra administració. 

Parlant de les inversions a fer en 
aquesta legislatura, aquesta liquida-
ció del 2019 ens serveix per donar 
resposta a  una de les preguntes 

que es feia el regidor d’hisenda en la 
presentació dels pressupostos del 
2020: amb un romanent de tresore-
ria de 2.800.000€ hi ha molt marge 
per poder fer una gran quantitat de 
les propostes i inversions que vam fer 
arribar l’equip d’Esquerra, de les que 
no vam obtenir resposta al pressupost 
del 2020: l’aparcament de Can Rich 
Xiberta, el segon pis de Can Trinxe-
ria, la rehabilitació de Can Frigola, la 
nova piscina descoberta, la inversió 
en habitatges socials, les inversions a 
la residència, millores i inversions en 
centres educatius i les instal·lacions 
esportives, i un llarg etcètera que amb 
aquests recursos disponibles es podri-
en anar cobrint i desenvolupant. 

Un apunt negatiu d’aquesta liquida-
ció del 2019:  l’execució de despeses 
baixa per sota de l’execució dels anys 
anteriors, en aquest cas situant-se al 
voltant del 75%. Això significa que un 
quart de les despeses que havia pre-
vist l’ajuntament no s’han realitzat, es 
a dir que un 25% dels recursos del 
pressupost municipal (més de 2,5 mi-
lions d’euros en actuacions o serveis 
en benefici de la ciutadania) que esta-
ven previst gastar-se al 2019 no s’han 
utilitzat. Gestionar correctament un 
pressupost també ha de ser vetllar per 
la seva execució en els anys que cor-
responen, si no retardem actuacions, 
i malauradament, quan es retarden la 
possibilitat que sorgeixin imprevistos, 
com està passant ara mateix , incre-
menta.

Malauradament, hi ha una novetat, 
el COVID-19 , que afectarà el dia a 
dia i el desenvolupament de les políti-
ques i actuacions municipals. Tanma-
teix amb aquesta liquidació també ens 
demostra que tenim diners, que hi ha 
recursos disponibles per prendre actu-
acions per estar al costat dels qui més 
estan patint aquesta situació d’emer-
gència sanitària.

Evidentment hi haurà un impacte ne-

gatiu derivat d’aquesta situació, però a 
dia d’avui l’Ajuntament de Cassà tenim 
pulmó, tenim marge suficient, tenim li-
quiditat per fer front a aquesta situació 
i com a mínim estar al costat i amb 
polítiques efectives per estar al costat 
dels autònoms, el comerç local, els 
afectats per acomiadaments o ERTOS 
i les diverses entitats.

I tot això, proposem fer-ho conjunta-
ment. Des d’Esquerra estem fent arri-
bar, des del primer moment de la crisi,  
diverses propostes i hem demanat que 
de la manera més ràpida possible el 
govern ens convoqui per debatre les 
diverses propostes que es posin sobre 
la taula, així com conèixer tots els re-
cursos dels que disposa l’ajuntament 
per fer front a aquesta situació excep-
cional que vivim, buscant sempre el 
major consens possible.

Asseguem-nos, marquem prioritats, 
compartim la informació i prenem 
decisions conjuntament, el grup d’Es-
querra estem a disposició i esperant 
per fer-ho.

MOLTES GRÀCIES!
No volem acabar aquest escrit sense 
deixar constància explícita del suport i 
agraïment a tots els treballadors i tre-
balladores de l’Ajuntament de Cassà, 
la piscina municipal, i molt especial-
ment de la Residència Geriàtrica Sant 
Josep i al personal del CAP.  També a 
totes les persones dels comerços, pa-
radistes, supermercats, farmàcies i al-
tres establiments bàsics de Cassà de 
la Selva que aquests dies especialment 
durs han seguit prestant els seus ser-
veis, així com a tota la ciutadania que 
ha respectat i seguit les indicacions 
dictades pel Govern de la Generalitat 
de Catalunya i la Conselleria de Salut.

Ens en sortirem! Treballem plegats 
perquè ningú quedi enrere.

Esquerra Cassà de la Selva

La Veu dels Partits / ERC Opinió
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Cassà al dia El ple en confinament

L’Ajuntament de Cassà va celebrar el 
primer ple telemàtic de la seva histò-
ria. Amb els regidors i tècnics neces-
saris confinats a casa seva, la sessió 
del mes d’abril va donar sortida a la 
necessitat d’aprovar uns quants te-
mes pendents des de setmanes an-
teriors,  ja que la crisi del coronavirus 
havia impedit que se celebrés el ple 
del mes de març. 

Curiosament el mes de febrer 
l’equip de govern havia rebutjat una 
moció dels regidors d’ERC  que de-

manaven que s’estudiés com fer via-
ble l’assistència telemàtica als plens 
i  la situació  generada pel Covid-19 
va obligar el govern a replantejar-se la 
negativa inicial per adoptar les mesu-
res necessàries per fer el  ple sense 
presència real dels regidors a la sala 
de plens. Des del govern de JxC i el 
PSC es va dir  que la situació no era la 
mateixa que quan s’havia plantejat la 
proposta d’ERC però els regidors d’Es-
querra van aprofitar per recordar que 
ells ja havien fet una proposta que la 

realitat s’havia encarregat de fer més  
d’actualitat que mai.

ROMANENT DE PROP DE 3 
MILIONS
Entre la vintena de punts del ple del 
mes d’abril en destacava la liquidació 
del pressupost de l’any 2019 que, un 
any més, es va tancar amb resultats  
positius, amb romanent de tresoreria 
per a l’Ajuntament i un balanç final del 
pressupost d’1.247.000 euros.

Segons va informar el regidor d’hi-

Pantalla amb els regidors mentre se celebrava el ple; a sota, Martí Vallès (ERC), des de casa seva, i Robert Mundet (JxC), des del despatx de Can Nadal, 
seguint la sessió plenària delmes d’abril.

Els regidors es reuneixen via 
Internet per celebrar el ple
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El ple en confinament Cassà al dia

senda, Joan Ignasi Gispert, l’exerci-
ci de l’any 2019 a l’Ajuntament de 
Cassà s’havia tancat amb un roma-
nent de tresoreria de gairebé tres 
milions d’euros (2.943.935€); tal i 
com preveu la llei, part del romanent 
(585.000 €) es destinarà a disminu-
ir encara més el nivell d’endeutament 
i la resta a destinar partides per a 
inversions sostenibles (425.000€) i 
despeses generals (375.000€); més 
d’un milió seran aplicables al pressu-
post del 2020. Des d’ERC es va re-
cordar que part del mèrit d’aquest 
resultat positiu venia de la gestió feta 
per l’anterior equip de govern i van 
remarcar el baix nivell d’endeutament 
que té Cassà gràcies a les polítiques 
que van fer en els quatre anys que van 
governar.

Pau Presas, en nom d’ERC, va  des-
tacar el sanejament econòmic de 
Cassà amb un nivell d’endeutament 
molt baix (16%)  i que en la passada 
legislatura ERC, que havia heretat un 
endeutament del 65% el va reduir en 
més de 4 milions d’euros “i actual-
ment només en queden 2 gràcies a  
una feina ingent que va donar els 
seus fruits”.

Des d’ERC es considerà que actu-
alment  l’Ajuntament té capacitat per 
afrontar inversions i polítiques soci-
als de recuperació econòmica  que 
són les que cal aplicar en una situ-
ació d’emergència. Presas va insistir 
que no té sentit anar reduint indefini-
dament l’endeutament sinó  que cal 
afrontar la situació i fer actuacions 
per pal·liar els efectes de l’emergèn-
cia sanitària.

Altrament, en relació la liquidació 
del 2019, Presas va remarcar que 
en els ingressos s’havia aconseguit el 
102% del previst (el 2018 havia si-
gut del 105) i que en canvi les despe-
ses s’havien quedat al 75% quan des 
d’ERC la mitjana era entre 80 i 85% 

i Presas va lamentar “que hi havia 
dos milions i mig que estava previst 
gastar el 2019 que no s’han execu-
tat. Gestionar un pressupost tam-
bé és vetllar perquè les actuacions 
es facin en l’any que correspongui. 
Quan es retarden hi ha possibili-
tats d’imprevistos que impedeixen 
fer-les com ens trobem segura-
ment enguany”.

Finalment des d’ERC va recordar 
que la liquiditat de l’Ajuntament era 
de prop de tres milions d’euros per la 
qual cosa es podien afrontar algunes 
de les propostes presentades  per 
ERC en el debat dels pressupostos, 
des de l’aparcament de Can Rich Xi-
berta, fins a la reforma de la piscina 
descoberta, la construcció d’habitat-
ge social i la millora als centres edu-
catius. Aquestes actuacions no hauri-
en d’impedir que també s’abordessin 
polítiques socials per donar suport a 
tots els que patiran els efectes del Co-
vid-19.

Finalment des del grup d’ERC es va 
demanar un gran consens entre tots 
els grups municipals i que les priori-
tats que tenia el govern municipal 
s’haurien de replantejar per estar al 
costat dels que pateixen (autònoms, 
comerços, treballadors afectats per 
ERTO’s...) l’emergència sanitària, 
sempre tenint en compte la davallada 
d’ingressos que  generarà la pandè-
mia.

Des del govern municipal, Gispert 
va recordar que la rebaixa de l’endeu-
tament  des deafa anys venia “per  
ordre de Montoro” i va considerar 
dins la normalitat el nivell d’execució 
del pressupost del 2019.

L’alcalde, Robert Mundet, va tancar 
el debat recordant que des de feia 
molts anys tots els equips de govern 
havien treballat per reduir el deute 
municipal.  Mundet va manifestar la 
voluntat de posar sobre la taula totes 

les propostes, tant les que sorgeixin 
del govern com des de l’oposició per 
ajudar i donar suport a les persones 
que estan afectades per la crisi sani-
tària i econòmica i social.  L’alcalde va 
assegurar que es faria  aquesta re-
unió “i a veure si podem consensuar 
com més coses millor”.

80.000 EUROS INICIALS PER 
PAL·LIAR ELS EFECTES DEL 
CORONAVIRUS
El ple va aprovar destinar dues parti-
des de 40.000€ per lluitar contra els 
efectes de la crisi del coronavirus a la 
nostra vila.

Una partida  es va destinar a fer 
front a les despeses pel Covid-19 ja 
assumides i l’altra -que es pensa en 
poder anar-la ampliant a mesura que  
es vagin veient les necessitats- per 
donar ajut i suport a tota la societat 
en les properes setmanes per pal·liar 
els efectes de la crisi, “fins allà on pu-
guem, per tal que la patacada sigui 
com més petit,  millor”, com va dir 
l’equip de govern en la presentació de 
la proposta.

Des d’ERC es van queixar que no 
tenien la informació adequada sobre 
la proposta, ja que no sabien en què 
s’havien gastat els primers 40.000€, 
tota vegada que el govern no els havia 
facilitat les dades com ells havien de-
manat. Pau Presas, en nom del grup 
d’ERC, va dir que “estem a disposició 
de l’equip de govern per parlar de què 
es pot fer amb els altres  40.000 eu-
ros i volem col·laborar en trobar sor-
tides per ajudar  la gent més afectada 
del nostre poble”. Tot i això des d’ERC 
es van abstenir en aquest punt, ja que 
no tenien la informació  completa i 
consideraven que si el govern hagués 
volgut trobar acords en aquest punt, 
“han tingut un mes i mig per fer-ho”.

AMPLIACIÓ DE PLANTILLA

Carla Matilla (JxC) i Sílvia Soliguer (ERC), seguint el ple des dels seus domicilis.
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Marià Montsunyer (PSC) que durant 
la campanya electoral s’havia queixat 
que la plantilla de l’Ajuntament estava 
sobredimensionada va haver de de-
fensar que per necessitats de gestió 
s’incrementés  el personal de l’Ajunta-
ment amb un tècnic d’educació, una 
persona per a comptabilitat i recapta-
ció, una altra a administració de tou 
de recursos humans  i més personal 
a la residència geriàtrica. Des d’ERC 
Martí Vallès va recordar que  mesos 
enrere havien posat en dubte aquesta 
necessitat i ara s’adonaven de la reali-
tat, per la qual cosa donaren suport a 
la proposta de modificació de plantilla.

El regidor del PSC va tenir una petita 
topada dialèctica amb ERC quan en el 
ple es va aprovar per una banda una 
modificació del pressupost i per l’altra 
l’increment de salaris al personal de la 
Residència Geriàtrica, que no s’havia 
pogut aplicar juntament amb el de la 
resta de treballadors municipals.

Pau Presas (ERC) va recordar que 

ells ja havien vaticinat que caldria fer 
la modificació dels pressupostos del 
2020 ja que no es valoraven correc-
tament els salaris del personal de la 
residència geriàtrica  i va avançar que 
“a finals d’any ho haurem de tornar 
a fer. Això  constata el que vam dir 
en aquell ple del pressupost, que 

no es  contemplava la realitat de 
la despesa que hi hauria”. Montsu-
nyer va dir que s’havien dit mentides 
en afirmar que no hi havia diners per 
incrementar sous i que era un simple 
problema tècnic, per la qual cosa el 
cap d’ERC , Martí Vallès li va demanar 
que anés amb compte amb el que deia 

Cassà al dia El ple en confinament

Film de polietilè i polipropilè 
Films complexos per envàs 
automàtic Impressió amb 

flexografia
Sacs i bosses per a indústria

Tel. 972 46 01 90 - Fax: 972 46 05 67 
e-mail: inplacsa@inplacsa.com     web: www.inplacsa.com
Pol. Ind. C/ Garrotxa, s/n  - 17244 CASSÀ DE LA SELVA

Pau Presas (ERC) segueix el ple des del seu 
domicili.
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perquè com s’ha vist “ningú no ha dit mentides; li demanem que reflexioni”.
Mundet va concloure dient que “en aquest ple el que s’ha fet és cobrir la 

partida i donar als treballadors  el que per llei els pertoca”.
Un altre tema recurrent de plens anteriors va ser el referent al tipus de ses-

sió i al fet que quan mesos enrere des d’ERC s’havia demanat adequar l’assis-
tència telemàtica als plens se’ls havia negat i en canvi, per qüestions evidents, 
s’havia hagut d’aprovar. 

Sílvia Soliguer (ERC) va celebrar que es pogués fer el ple telemàtic i va ma-
nifestar que en el seu dia ERC ja va proposar una moció pel vot telemàtic que 
va ser rebutjada per l’equip de govern i va demanar que aquesta opció no fos 
només  per a casos d’emergència sinó també per sempre ja que la seva moció 
el que volia  era facilitar la feina de regidors i regidores.

Robert Mundet va recordar que en el moment que ERC havia presentat la 
seva moció no existia ni seguretat tècnica ni jurídica per implementar el vot 
telemàtic, cosa que a l’hora de fer el ple s’havia aconseguit; l’alcalde va reflexio-
nar que a partir d’ara “les circumstàncies ens faran replantejar potser com ha 
de funcionar aquest ajuntament i l’experiència segurament s’adaptarà a moltes 
administracions que s’hauran de plantejar el treball del dia a dia”.

Els debats  entre govern i oposició no foren gaire  intensos en aquesta sessió, 
tota vegada que el format – els regidors cadascú des de casa seva- tampoc no 
ho permetia i a l’hora dels precs i preguntes des de l’oposició només es va fer 
una intervenció pràcticament simbòlica.

TRASLLAT AL SETEMBRE DELS DIES FESTIUS LOCALS PEL CANVI 
DE LA FESTA MAJOR
El ple també va acordar el trasllat dels dos dies festius, 8 i 9 de juny, als dies 
dilluns 21 i dimarts 22 de setembre de l’any 2020. La mesura és excepcional i 
respon a les disposicions en matèria de salut pública adoptades per la Genera-
litat de Catalunya i el govern de l’Estat espanyol en el marc de l’estat d’alarma 
per la Covid-19. Les noves dates es fan coincidir amb els dies després de les 
celebracions de la Festa Major, que en principi passen del mes de juny als 
dies 18,19 i 20 de setembre. Robert Mundet va explicar que havien hagut de 
replantejar-se molts actes programats des de març fins a l’estiu, “a desgrat 
de molts, ja que no és un problema menor; és una crisi sanitària mundial 
amb unes mesures que no sabem quins resultats tindran i poden ser 
insuficients;  hi ha una incertesa per fer la Festa  Major. I si les coses 
canvien pot ser que es puguin fer algunes coses per Santa Tecla;  si no 
quan s’acosti el setembre ens ho haurem de tornar a plantejar”.

El ple va durar més de dues hores i mitja i s’ha allargat sobretot en les inter-
vencions dels regidors de l’equip de govern que van fer una detallada explicació 
de les actuacions fetes durant la crisi del coronavirus, que, segons va explicar 
l’alcalde, fins al dia del ple havia ocasionat vuit víctimes mortals a Cassà.

Text: Joan Carles Codolà / Fotos: Eduard Duran 

L’alcalde de Cassà, Robert Mundet,  al seu despatx, minuts abans de començar la sessió plenària del 
mes d’abril.
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1. Aprovació de l’acta del Ple municipal de 
27/02/2020. S’aprova per unanimitat

2. Decrets d’Alcaldia del núm. 2020/0290 al núm. 
2020/0805. Es dona compte

3. Proposta d’acord per a la celebració d’òrgans col-
legiats municipals telemàtics mentre duri l’estat d’alar-
ma. S’aprova per unanimitat

4. Decret d’alcaldia d’adhesió al Manifest dels ens lo-
cals davant de la crisi del coronavirus Es dona compte

5. Liquidació del pressupost general de l’exercici 2019. 
Es dona compte

6. Informe de control permanent de compliment de 
l’estabilitat pressupostària, regla de la despesa i del límit 
del deute de la liquidació. Es dona compte

7. Informe del compliment de criteris IFS 2019. Es 
dona compte

8. Resultat de l’exercici de control intern 2019. Es 
dona compte

Els temes del ple del mes d’abril

12/5/2020 folleto casal estiu 2017.jpg

https://drive.google.com/file/d/12WcMyQytbJ8gRVXkzqrYzTzyDYQyp6vg/view 1/1

9. Modificació de crèdit 3CE 2/2020 per a despeses 
del Covid-19. Aprovada amb nou vots a favor (JxC i 
PSC) i vuit abstencions (ERC)

10. Aprovació de la modificació de plantilla i la relació de 
llocs de treball de l’Ajuntament de Cassà de la Selva, i de la 
modificació de la relació de llocs de treball de l’organisme 
autònom Residència Geriàtrica Sant Josep, per a l’exercici 
2020. Aprovada amb nou vots a favor (JxC i PSC) i 
vuit abstencions (ERC)

11. Reconeixement extrajudicial de crèdit de factures 
del Consell Comarcal del Gironès del 2019. Aprovada amb 
nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)

12. Reconeixement extrajudicial de crèdit de factures 
d’Endesa Energia S.A.U 2019. Aprovada amb nou vots a 
favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)

13. Modificació de crèdit RLT 3SC 3_2020 i 3CE 
1_2020. Aprovada amb nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit 
abstencions (ERC)

14. Proposta aprovació de modificació de crèdit 3SC 
2/2020. Aprovada amb nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit 
abstencions (ERC)

15. Aprovació dels increments de retribucions del per-
sonal de l’organisme autònom Residència Geriàtrica Sant 
Josep, d’acord amb el Reial decret 2/2020, de 21 de 
gener de 2020, pel qual s’aproven mesures urgents en 
matèria de retribucions en l’àmbit del sector públic. Apro-
vada per unanimitat

16. Modificació de les bases de subvenció adreçada als 
usuaris de la Residència Geriàtrica Sant Josep en règim 
de residència o centre de dia. Aprovada per unanimitat

17. Subvenció de la quota de l’IBI per a famílies monopa-
rentals. Aprovada per unanimitat

18. Modificació de les bases de subvenció de la quota de 
l’IBI a persones jubilades. Aprovada per unanimitat

19. Proposta d’aprovació provisional Pla especial urba-
nístic autònom per a la implantació de la Via Verda Paisat-
gística Verneda. Aprovada per unanimitat

20. Aprovació de les festes locals de Cassà de la Selva 
2020. Aprovada per unanimitat

21. Proposició de declarar d’urgència el punt següent. 
Aprovada per unanimitat

22. Aprovació inicial de la modificació 3SC 4/2020 del 
pressupost de l’Ajuntament de Cassà de la Selva 2020. 
S’aprova per unanimitat

23. Informes d’alcaldia i regidors
24. Precs i preguntes

12    Llumiguia · núm. 807 · maig 2020 



El ple en confinament Cassà al dia

LA TECNOLOGIA NO ÉS PROBLEMA
Qui més qui menys aquests dies ha hagut de fer alguna 
reunió virtual a través d’alguna de les múltiples aplicacions 
informàtiques que  han sorgit de sobte. I també tothom 
sabia que no sempre les connexions surten com s’espera, 
que la qualitat del so o de la imatge no sempre són les mi-
llors i que a vegades, sense saber com,  perds la connexió 
amb la resta de companys i companyes assistents a la ses-
sió virtual. Per això es feia  interessant veure què passaria 
al primer ple telemàtic i comprovar si la tecnologia podia 
servir per  evitar la trobada de 19 persones (disset regi-
dors, la secretària i la interventora) en una mateixa sala. 
De fet, la sessió va anar força bé, amb pocs problemes 
tècnics  excepte quan va  ”desaparèixer” el regidor del PSC 
que no responia a les demandes de l’alcalde a l’hora de 
votar el primer punt de l’ordre del dia: “fa un moment era 
aquí”, va recordar. Després va reaparèixer i Marià Montsu-
nyer va al·legar problemes tècnics per  explicar que durant 
els primers minuts del ple no hi era; encara sort que no 
s’havia aprovat cap punt essencial.

MÉS PROBLEMES TÈCNICS
Per cert que “els problemes tècnics” també van ser l’ex-
cusa utilitzada pel mateix regidor per dir que l’augment de 
sou dels treballadors de la Residència Geriàtrica arribava  
amb tres mesos de retard en relació a la resta del per-
sonal municipal. En el ple es va aprovar el suplement de 
crèdit i la puja amb efecte retroactiu però Montsunyer va 
voler deixar clar que només era un problema tècnic  i que 
mentia el que deia que no hi tenien diners per pagar-ho. De 
fet, el ple va aprovar una modificació de crèdit per dotar de 
diners l’increment o sigui  que el problema tècnic de fet era 
que no hi havia prou diners a la partida... Una altra cosa 
és la voluntat política que va quedar clar des del primer 
dia que tots els regidors la tenien  i que coincidien en què 
l’increment havia de ser per a tothom.

NO HI HA RES COM EL DIRECTE
Enmig del ple, només en algun moment, es va “escapar” 
algun mòbil que es va infiltrar en la sessió. Si en les sessi-
ons en viu a Can Nadal ara costa molt que se senti algun 
mòbil, en la sessió  a casa de cada regidor a algú se li va 
oblidar  desconnectar-lo i va sortir en directe en mig de la 
intervenció d’un dels regidors de l’equip de govern....

I és que malgrat tot no és el mateix estar en directe, que 
es veuen les cares, que estar mirant una pantalla que et 
pot passar que et distreguis fent altres coses o no estiguis 
amatent o perdis el fil... Com va passar després d’algu-
na de les intervencions del regidor d’hisenda, Joan Ignasi 
Gispert, que  va intervenir freqüentment, ja que bona part 
dels temes del ple pertanyien a la seva àrea. Va ser molt 
escrupolós en el seu torn de paraula en no deixar anar 
cap  dada que no fos res més que estrictament tècnica i 
resumida al màxim; tant que després d’una de les seves 
intervencions, es va generar un llarg silenci perquè tot-
hom  esperava que afegís alguna cosa més que donés llum 
al garbuix de dades i normativa tècnica que havia donat 
segons abans. No ho va fre i va haver d’aclarir a l’alcalde 
que ell  ja estava i es va passar a aprovació  sense gaires 
manies.

AUTO CONTENCIÓ DE L’OPOSICIÓ
Tot i el nombre de punts de l’ordre del dia, el ple no va ser 
excessivament llarg perquè des de l’oposició –no sabem si 
pactat o decidit de motu propi- es va decidir que gairebé 
no s’intervindria en l’apartat de precs i preguntes per la 
qual cosa  suposem que es devien guardar en el pap un 

Una mica en broma...

bon nombre de qüestions que s’havien anat anotant en les 
setmanes anteriors i que solien ser habituals en el tram 
final dels plens d’aquesta legislatura.

En canvi l’equip de govern no va tenir problemes en fer 
llargues explicacions en el seu apartat d’informes d’alcaldia 
i regidors; de fet hi va haver alguna intervenció  molt prolí-
fica a l’hora d’explicar  els projectes en els quals s’estaven 
treballant que possiblement s’haurien pogut retallar una 
mica atenent a les característiques específiques del ple on 
prèviament s’havien acordat algunes mesures per fer-lo 
més àgil com ara la votació per grups i no per regidors.

Igualment tampoc van aportar gaire res de nou a la in-
formació facilitada per l’equip de govern la intervenció del 
regidor del PSC, que va prendre la paraula en cada punt de 
l’ordre del dia només per dir que el que presentava l’equip 
de govern estava molt bé i ell ho subscrivia. En aquestsen-
tit val a dir que l’oposició  segur que es va reprimir molt 
més a l’hora d’intervenir en el ple que no pas l’equip de 
govern... Si s’han de fer més plens telemàtics, veurem si 
es manté aquesta retenció verbal...

VA DE XIFRES I DE VIDRES TRENCATS
I acabem amb algunes xifres que es van facilitar en el ple:

L’alcalde, Robert Mundet, va informar de la incidència 
del Covid-19 a la vila:  49 casos confirmats i 138 sospito-
sos. A l‘ABS (que inclou els pobles veïns com Llagostera, 
Caldes i Quart), 158 positius i 564 sospitosos. Vuit defun-
cions a Cassà imputables a infeccions el Covid-19..

Joan Casabó (promoció econòmica)  sobre l’enquesta  a 
les empreses: 60 respostes (12% del total). 

Sílvia Martí (educació): Suport a alumnes amb NEE; 
s’han repartit 63 dossiers escolars i 110 lots de material 
segons indicacions i peticions dels centres.

Nuria Salvans (Serveis socials): estudi entre la gent ma-
jor de 70 anys de Cassà: 231 viuen en família i 211 en 
solitari. S’havien fet 77 visites domiciliàries donant masca-
retes i llistes de centres on encarregar el menjar

Marià Montsunyer (governació): Activitats de la policia lo-
cal, que qualificà de “Policia camaleònica” per la seva facilitat 
en adaptar-se a les noves necessitats: 217 controls està-
tics, 1.487 persones identificades, 1.367 vehicles aturats.

Sobre l’incident de la nit del 22 d’abril on una persona va 
trencar vidres i miralls de 27 vehicles, el regidor va asse-
gurar que “en breu tindrem resultats”, ja que s s’estava 
sobre la pista del presumpte autor. En tot cas, una setma-
na després, a l’entrada mateix de Can Nadal (foto superi-
or), en el carregador de  vehicles elèctrics es podia veure 
la prova que encara hi havia reincidència: un Tesla amb els 
vidres de davant i el darrere que havien estat víctimes de 
diferents impactes sense arribar-se a trencar...

Joan Carles Codolà
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Manifest al qual s’adherí l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva, promogut per 
les associacions ACM, AMC i FMC:

Els ens locals de Catalunya, les al-
caldesses i alcaldes, les regidores i 
regidors, davant la crisi generada pel 
contagi de la COVID-19, volem adre-
çar el present manifest a la ciutada-
nia, i també a la resta d’administra-
cions, amb el convenciment que hem 
d’unir esforços per superar l’actual 
context.

Catalunya està vivint una situació 
excepcional. Dia rere dia comprovem 
les conseqüències de la pandèmia de 
la COVID-19 en les nostres vides, i 
l’abast estructural que aquesta té i tin-
drà en el present i futur de la nostra 
societat. Estem davant d’un moment 
transcendent de la nostra història, 
i hem d’estar-hi a l’alçada des de la 
responsabilitat col·lectiva i individual. 
Per aquest motiu, hem de començar 
insistint a la ciutadania que compleixi 
amb les indicacions que les autoritats 
sanitàries i, en general, les instituci-
ons estem dictant per a la prevenció i 
erradicació de la COVID- 19.

La nostra principal prioritat ha de 
ser tallar de manera efectiva la ca-
dena de transmissió del virus. Per 
aconseguir-ho, cal un confinament 
estricte. Cal que tothom es quedi a 
casa seva amb l’excepció d’aquelles 
persones que treballen en serveis 
establerts com a essencials. Només 
amb aquest confinament efectiu, amb 
la col·laboració i solidaritat de tothom, 
podrem frenar la propagació d’aques-
ta pandèmia.

Des del món local, demanem a les 
administracions supramunicipals que 
les mesures que s’estan prenent a 
curt termini tinguin com a eix cen-
tral i com a prioritat la salut de les 
persones, en especial de les més vul-
nerables al virus, i l’adequació de les 
infraestructures sanitàries per tal que 
el personal dels centres hospitalaris 
pugui desenvolupar la seva tasca amb 
garanties.

És el moment d’estar més que mai 
al servei de la ciutadania. Per una 
banda, al costat de les persones que 
abans de la crisi de la COVID-19 ja 
eren vulnerables i que rebien l’ajut 
de les administracions en tots els 
àmbits. En aquest sentit, s’han de 
reforçar aquestes línies d’actuació i, 
alhora, habilitar mitjans de pagament 
no presencials dels ajuts per evitar 
l’exposició d’aquestes persones i dels 

professionals de l’àmbit social al con-
tagi.

Per altra banda, també hem d’estar 
al costat de totes aquelles persones 
que, com a conseqüència d’aquesta 
crisi, es quedaran sense feina. Per 
aquest motiu, calen recursos i ajuts 
per emparar a les famílies que ho ne-
cessiten. Només des d’una visió sensi-
ble cap a les persones i els col·lectius 
més vulnerables podrem garantir una 
sortida real d’aquest context de crisi.

Paral·lelament, i en l’àmbit econò-
mic, cal legislar per crear les condici-
ons idònies per a què els autònoms, 
les petites i mitjanes empreses i, en 
general, el teixit productiu del nostre 
país pugui tenir un horitzó de recupe-
ració ràpida amb els menors costos 
possibles per tornar a la normalitat 
quan abans millor. No podem perme-
tre que algunes empreses i comerços 
no tornin a obrir. Des de les adminis-
tracions competents, cal ser contun-
dents per enfortir la reactivació eco-
nòmica del nostre teixit empresarial.

Els ens locals som l’administració 
més propera a la ciutadania, la prime-
ra porta d’accés a les demandes i a 
les necessitats dels veïns i veïnes, i els 
qui administrem i executem la majoria 
de les decisions preses per altres ad-
ministracions. En aquests moments, 
més que mai, cal una millor coordi-
nació, des de la complicitat i lleialtat 
institucionals. És en aquest sentit que 
necessitem disposar d’instruments 
efectius per  a donar resposta a la 
globalitat de les situacions que està 
generant aquesta crisi.

Per aquest motiu, i en benefici dels 
veïns i veïnes dels pobles i ciutats de 
Catalunya, des del món local recla-
mem poder mobilitzar el superàvit 
disponible del 2019 sense limitaci-
ons, així com flexibilitzar les directrius 
de la regla de la despesa i l’estabili-
tat pressupostària; anul·lar totes les 
mesures que encara queden de la 
LRSAL que limiten l’autonomia local; 
garantir les aportacions previstes de 
les administracions supramunicipals 
per a l’any 2020 i poder-les ampliar 
a les noves necessitats que generarà 
la crisi; contractar persones sense 
les actuals limitacions, especialment 
per a donar resposta als nous usuaris 
de serveis socials que tenim ja avui; 
redefinir els programes destinats a 
actuacions municipals o els nous pro-
grames de finançament europeu del 
període 2021-2027.

És a dir, cal que la normativa que 
afecta els ens locals ens empoderi, de 
manera que puguem tenir al nostre 
abast les eines i la capacitat d’adap-
tació necessària per a les exigències 
que haurem de fer front en els pro-
pers mesos i anys com a conseqüèn-
cia de la paràlisi de la COVID-19.

De fet, la crisi del coronavirus és 
i serà el repte més gran que hem 
afrontat en molts anys. Ens posa a 
prova com a persones, però posa es-
pecialment a prova el nostre esperit 
comunitari. La ciutadania dels pobles, 
els municipis i les ciutats de Catalu-
nya hem d’actuar conjuntament per 
a poder superar aquest repte. Estem 
convençuts que ens en sortirem i, per 
això, mirant l’horitzó i entenent aques-
ta crisi també com una oportunitat 
per a fer una societat més justa, pròs-
pera i cohesionada, volem fer una cri-
da a les institucions supramunicipals: 
aquest futur l’hem de construir des de 
la coresponsabilitat real i efectiva.

Els governs locals no som només 
uns receptors i executors de les po-
lítiques europees, estatals o nacio-
nals. Volem ser escoltats, compartir 
els reptes i prendre decisions des del 
diàleg i l’acord. El ens locals podem i 
volem ser coresponsables de les deci-
sions estructurals que s’han de pren-
dre per a redreçar l’actual situació i 
afrontar el futur. La nostra proximitat 
amb la ciutadania, també en aquesta 
situació que estem patint i vivint ac-
tualment, ens fa tenir un especial co-
neixement i sensibilitat sobre quines 
són les necessitats, els neguits i les 
aspiracions de les nostres comunitats 
locals. Volem participar de la cons-
trucció d’aquest nou futur.

Finalment, volem mostrar el nostre 
suport i el nostre condol més sentit a 
les persones i famílies que han perdut 
els seus éssers estimats; i el nostre 
ànim als qui s’han contagiat per la 
COVID-19 i s’estan a casa o als hos-
pitals.

Al mateix temps, volem agrair sin-
cerament a totes les persones que 
treballen en serveis essencials en 
aquests moments difícils, especial-
ment a totes i tots els professionals 
sanitaris i als equips d’emergència 
que, de manera exemplar, treballen 
dia i nit, incansablement, per rever-
tir aquesta situació. L’esperit de tota 
aquesta gent és el que ha de conduir 
a mirar al futur amb esperança. Ens 
en sortirem!

Aprovat un manifest municipalista 
per lluitar contra el coronavirus
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perquè junts ens en sortirem

als nostres anunciants,
lectors,

subscriptors
i punts de venda

i confiem que continuareu estant al nostre costat

gràcies

Compra

SOM 

imprescindibles ARA 

més que mai AJUDA’NS 

i llegeix 

Premsa Comarcal
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Cassà al dia Dies de confinament

Jordi Dorca Sargatal (Cassà de la Sel-
va, 1955) és l’actual director clínic  
de l’Àrea de Malalties Respiratòries 
de l’Hospital de Bellvitge a Barcelona, 
un dels centres de referència en la 
lluita contra el coronavirus al nostre 
país. Tot i que fa 40 anys que resideix 
a Barcelona, en Jordi Dorca és força 
conegut pels convilatans, era fill del 
fuster del carrer de la Llet, i ell sem-
pre s’ha considerat un cassanenc. 
Està casat amb una cassanenca –Ma-
rissa Duch Dausà-, i la parella té tres 
fills, dos dels quals també són metges 

i entre la família sobrevinguda hi ha 
una metgesa i una infermera. 

Si recentment s’ha fet més conegut 
és per la seva participació, la nit del 
9 de maig, al programa de TV3 FAQ’s 
(Preguntes freqüents) que condueix 
Cristina Puig, per parlar, és clar, del 
Covid-19; de com havia afectat aques-
ta malaltia, dels tractaments aplicats, 
de les repercussions que ha tingut  i 
del que pot passar en el futur. “D’en-
trada hi anava una mica nerviós 
perquè no havíem concretat gaire 
bé de que parlaríem i vaig veure la 

Cristina per primera vegada ja al 
plató, però  després em vaig anar 
ressituant; penso que va anar for-
ça bé , ja que vaig poder explicar 
el paper que hem tingut els pneu-
mòlegs en aquesta crisi, la impor-
tància de les unitats de semicrítics 
respiratoris  i també com van anar 
les coses al meu hospital”, comenta 
en Jordi sobre  aquest programa.

En Jordi Dorca ha desenvolupat 
quasi tota la seva pràctica  professi-
onal a l’Hospital Universitari de Bellvit-
ge, a on hi va arribar el 1981. Sota 
el mestratge del Dr. Frederic Manre-
sa Presas, un metge també d’arrels 
cassanenques, hi va fer l’especialitat 
de pneumologia (1985) i després la 
tesi doctoral sobre infeccions respira-
tòries greus (1987). Amb l’excepció 
d’un any en que va treballar a l’Hos-
pital Trueta de Girona i a Blanes, ha 
fet tota la seva carrera a l’Hospital de 
Bellvitge en diverses posicions assis-
tencials. Finalment, al 2009 va ser 
anomenat director clínic de l’Àrea de 
Malalties Respiratòries càrrec que ha 
desenvolupat fins l’actualitat i del que 
preveu jubilar-se el proper mes de 
juny. De totes formes  ha decidit con-
tinuar uns anys més com a professor 
titular de la Facultat de Medicina de la 

Jordi Dorca, director de Malalties Respiratòries de Bellvitge

‘Trigarem dos anys en tenir una 
vacuna efectiva pel Covid-19’

El doctor cassanenc Jordi Dorca, que a l’esquerra veiem durant la seva participació al programa de TV3, FAQ’s , és l’actual Dircetor Clínic de Malalties 
Respiratòries de l’Hospital Universitari de Bellvitge.
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Dies de confinament Cassà al dia

Universitat de Barcelona a on hi im-
parteix docència des del 1993.

Tot i que la seva feina és dins d’un 
gran hospital, Jordi Dorca insisteix 
que fins que els centres d’atenció 
primària, com el CAP de Cassà, no 
disposin de tests per poder detectar 
amb seguretat si una persona té el 
coronavirus, serà molt complicat atu-
rar de manera efectiva la pandèmia: 
“Des del punt de vista epidemiolò-
gic no te gaire sentit que, ara com 
ara, només es pugui fer un test 
confirmatori a la gent que ingressa 
als hospitals i en canvi que aques-
ta tècnica no estigui a l’abast dels 
CAPs que és allà on es veuen els 
casos més lleus però que tenen 
més mobilitat i per tant més capa-
citat de contagi. Aniria molt millor 
poder fer el diagnòstic des de bon 
principi, ja a partir de la primera 
consulta al centre de salut, i proce-
dir immediatament al confinament 
d’aquests casos i a l’estudi dels 
seus possibles contagis”.
La qüestió  dels tests diagnòs-
tics ha estat  recurrent al llarg 
d’aquesta crisi... Si n’hi ha o no? 
Si són  fiables o no? Quins són els 
millors? Que si el passaport de sa-
lut...
En el moment agut de la infecció el 
test de referencia és la PCR (reacció 
polimeràsica en cadena) que és un 
test molecular de realització comple-
xa que es fa a partir de mostres re-
collides al nas i la gola i que intenta 
demostrar la presencia de material 
genètic del virus. La seva sensibilitat 
oscil.la entre el 60 i el 90% segons 
el fabricant, deixant de banda que hi 
ha hagut partides defectuoses. Com 
que hi pot haver resultats falsament 
negatius de vegades cal repetir-lo 
abans de descartar definitivament la 
covid-19.
 Un altre tema sónels test serolò-

gics, que es fan a partir de mostres 
de sang i que serveixen per demos-
trar l’existència d’anticossos, prova de 
que la persona ja ha patit la infecció 
unes setmanes o mesos abans. L’inte-
rès d’aquestes proves és el de saber 
quina persona pot estar ja immunit-
zada i també quin percentatge de la 
població pot haver estat ja infectat. 
El problema dels tests serològics o 
d’anticosos és que n’hi ha alguns com 
ara el de la gota de sang amb una 
sensibilitat de només el 30%, la qual 
cosa els fa molt poc útils. Recentment 
però n’han sortit d’altres que utilitzen 
una mostra de sang més gran amb 
una metodologia més complexa i que 
són més sensibles. Són els que s’han 
utilitzat, entre altres coses, per fer 

l’estudi de prevalença d’infecció per 
Covid a la població general espanyola 
promogut pel Ministerio de Sanidad. 
Això ha permès saber que a meitats 
de maig només el 6,6% de la població 
de Catalunya havia estat ja infectada.  
Aquesta troballa és preocupant per-
què vol dir que la immunització “na-
tural” d’aproximadament mig milió de 
catalans ha costat 11.000 morts.  
Caldrà doncs trobar un mètode millor 
d’immunització!.
I hi haurà vacuna aviat? Quant 
temps haurem d’esperar?
Diu la dita que “no es pot dir blat fins 
que és al sac i ben lligat”. Tothom 
dona per fet que l’any que ve hi hau-
rà una vacuna però caldrà veure-ho. 
Dit això i paradoxalment és possible 
que n’acaben tenint no una sinó tres 
o quatre (!).Els americans, els xine-
sos, els francesos i els alemanys hi 
estan treballant cadascú pel seu can-
tó i segurament ho aconseguiran. És 
una qüestió de prestigi però sobretot 
de molts beneficis potencials. El pro-
blema serà saber quina vacuna és la 
millor perquè es barrejaran els inte-
ressos estratègics i comercials amb 
els arguments científics.  Caldrà veu-
re primer quina és la seva eficàcia 
real i també la seva seguretat, es a 
dir l’absència d’efectes secundaris, en 
poblacions limitades i si es vol fer bé 

això requerirà  temps. Seguidament 
caldrà vacunar un quants milers de 
milions de persones: s’haurà veure 
qui ho paga i com es fa i això també 
portarà més temps. Després hi ha 
el risc de que el virus muti (de fet ja 
sabem que ho fa) amb la qual cosa 
podria ser que calgués actualitzar la 
vacuna i revacunar periòdicament, 
tal com passa amb la grip. En resum 
malgrat que es possible que hi hagin 
vacunes d’aquí un any, trigarem bas-
tant més a implementar la vacunació 
efectiva de la major part de la pobla-
ció. Podria ser fàcilment qüestió de 2 
anys o més. Això si tot va bé. És im-
portant recordar que això de disposar 
de vacunes que realment funcionin no 
es tant senzill, tal com demostra el 
fet que 40 anys desprès encara no hi 
ha una vacuna preventiva per la sida. 
Esperem que en aquest cas tot anirà 
més ràpid.
I mentrestant, la ciutadania què 
hem de fer?
Doncs acostumar-nos a allò que se’n 
diu “la nova normalitat”, o sigui man-
tenir les mesures preventives que ja 
coneixem per evitar el rebrots: mas-
caretes, higiene de mans, mantenir 
la distancia entre persones i relacio-
nar-se bàsicament amb gent conegu-
da. Ara mateix molta gent dona per 
fet que el virus de la covid-19 farà va-

Dos moments de la intervenció del Dr. Dorca al 
programa FAQ’s.
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cances aquest estiu.... però al Brasil és estiu tot l’any però 
hi han molt casos o sigui que ja veurem...

De vegades els pacients em pregunten què haurem de 
fer aquest estiu? Jo ho volia explicar al FAQ’s però no m’ho 
van preguntar... i hagués dit que haurem de tornar a les 
vacances de quaranta o cinquanta anys enrere. És a  dir, 
res de sortir gaire lluny, un estiueig a prop de casa, a la se-
gona residencia, a casa de familiars o en un càmping poc 
massificat. Com a molt viatjar a dues o tres hores de cot-
xe, per si emmalaltim tornar de seguida a casa i així, si ens 
han d’hospitalitzar, que sigui a prop del domicili habitual. 
Millor tenir contacte amb un nombre limitat de coneguts: 
si emmalalteixen o som nosaltres els que ho fem serà fàcil 
determinar la cadena de contagi i obrar en conseqüència. 
Segurament es controlarà l’accés a les platjes i es suspen-
dran els festivals i altres concentracions. Personalment 
jo desaconsellaria els viatges en avió, això sense tenir en 
compte que hi poden haver països que no ens deixin entrar 
perquè venim d’una zona molt afectada. Pel que fa als cre-
uers ja hem vist que es poden convertir en una ratera. En 
resum aquest any caldria estiuejar com als anys seixanta. 
A Cassà actualment (12 de maig) hi ha 57 casos acu-
mulats de positius per coronavirus; és una xifra molt 
alta?
No és tan alta com la de Barcelona, el Baix Llobregat o els 
vallesos, però té una tendència a acostar-se a la de Girona 
que ja ho és força... Segurament el corredor Llagostera-
Cassà-Quart-Girona, té molta mobilitat i això ha fet que el 
nombre de casos hagi estat més elevat que per exemple a 
l’Empordà o a les Terres de l’Ebre. 
I això, per què?
En general els casos es donen allà a on hi ha molta gent i 
molt de moviment però també hi juga l’atzar en forma de 
persones aïllades amb una capacitat d’hipercontagi: això 
s’ha demostrat en alguns brots.

Cassà al dia Dies de confinament

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

Els problemes greus són a les residències...
Sí, això ha estat dramàtic a la conurbació de Barcelona per 
exemple. Tal com s’anirà demostrant, les condicions sani-
tàries i organitzatives d’alguns geriàtrics no eren bones i 
en comptes de donar l’alerta aviat es va intentar dissimu-
lar. En canvi, per les referències que en tinc, en altres re-
sidencies geriàtriques de poblacions més petites com ara 
a Cassà i que tenen un altre model de gestió, el contagi 
s’ha controlat molt bé. Jo havia tingut la mare ingressada 
al geriàtric de Cassà fins que va morir fa un any i la veritat 
és que me’n vaig endur una molt bona impressió del seu 
funcionament en quant a organització i higiene. Segur que 
això ha estat determinant.
Com va ser l’entrada de Covid-19 al nostre país? Us 
ho esperàveu o temíeu?
A finals  de desembre ens arribaren notícies del que pas-
sava a Wuhan i ens varem començar a inquietar: a Catalu-
nya  hi ha molta gent que va i ve de la Xina i era probable 
que d’una manera o altra ens arribés algun cas. Des del 
començament de febrer nosaltres ja estàvem molt més 
pendents del que passava, ja que Bellvitge és l’hospital que 
queda més a prop de l’aeroport i qualsevol cas que es 
detectés a la seva arribada segur que ens tocaria a nosal-
tres. Teníem el precedent de la SARS al 2003 que va ser 
una malaltia originada a Hong Kong i que ens va trasbalsar 
bastant. Aquesta vegada pensàvem que el que després 
ha estat conegut com a covid-19 podia ser una cosa sem-
blant. Calia tenir els protocols a punt però comptant que 
bàsicament serien casos esporàdics. A primers de març 
ja van començar els preparatius més concrets: monitorit-
zació de  les habitacions de “pressió negativa”  per aïllar 
casos molt contagiosos, compra d’alguns equipaments y 
fungibles però a petita escala comptant que podríem tenir 
com a molt algunes dotzenes de malalts. 

Quan a Milà i la Lombardia es va desencadenar la gran 
crisi i es va anul·lar el Mobile ja vam veure que  ho teníem 
a tocar. Va arribar de ple el 15 de març, el dilluns després 
de la declaració de l’estat d’alarma, que va coincidir amb 
un creixement brutal dels casos de covid-19: en 15 dies 
vàrem passar de 7 casos a més de sis-cents. Hi va ha-
ver dies en els quals vàrem ingressar més de 100 casos 
greus  i amb una mortaldat immediata de 30 persones 
per dia. 
Com vau assumir aquesta situació?
Van ser els pitjors dies i  tot el personal de l’Hospital es 
va dedicar quasi en exclusiva a atendre els casos de co-
ronavirus, fos quina fos la seva especialitat i anul·lant o 
posposant altres tasques de casos no urgents.

Després, pels vols de Setmana Santa,  la xifra de casos  
es va estabilitzar: el nombre d’ingressos era el mateix que 
el de les altes més les defuncions i així el volum de pacients 
va anar baixant: 500, 400, 300... i fins ara que en tenim 
uns 120. Entre els casos més greus la mortalitat ha oscil-
lat entre el 20% i el 50% segons subgrups.  
Hi ha hagut un cert desgavell amb la xifra de víctimes 
que s’han imputat al covid-19...
Sí perquè hi ha persones que s’han mort a les residències 
o sense haver estat atesos als hospitals i a qui no s’ha fet 
la PCR i que finalment no s’han comptabilitzat. El govern 
català si que els ha inclòs en el recompte però a Madrid, 
per exemple, no els compten com a víctimes del covid-19. 
Hi ha una forma teòrica d’estimar la mortalitat que és a 
través del càlcul estadístic d’ “excés de mortalitat”: es trac-
ta de comptar la mortaldat d’aquests dies registrada per 
les funeràries en relació a la mitjana del mateix període 
dels darrers anys. Si hi ha una diferència és molt probable 
que sigui deguda a la epidèmia. Aquest càlcul ens dona-
ria que, entre segurs i possibles, a Catalunya portem uns 
11.000 morts pel coronavirus. Aquesta xifra permetria a 
més un càlcul indirecte del nombre de contagiats. Accep-
tant que la letalitat del covid-19 (morts/casos totals de 
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malaltia) en un país com el nostre po-
dria estar al voltant del 1,5%, extra-
polant les dades d’altres països amb 
una sanitat similar, podríem concloure 
que a Catalunya podria haver-hi hagut 
al voltant de 700.000 casos és a dir 
un 9% de la població total. Recordem 
que segons l’enquesta serològica del 
Ministerio de Sanidad espanyol a Ca-
talunya hi podria haver un 6,6% de la 
població total que ja ha passat la co-
vid-19. Aquests percentatges no són 
tant diferents i donen bastant la mida 
del que ha passat fins ara.
Una xifra  important; però  els 
tractaments farmacològics que 
s’han emprat fins ara han donat 
resultats esperançadors?
Tenim els nostres dubtes ja que bà-
sicament han estat tractaments de 
prova contra una malaltia nova. Tenim 
dos tipus de tractaments: els antivi-
rals per matar el virus i els antiinfla-
matoris per tractar els seus efectes 
més nocius. Entre els primers, el me-
dicament més utilitzat: la hidrocloro-
quina és un medicament barat, fàcil 
de donar i sense gaires complicacions 
que, tot i no ser un antiviral, seria ca-
paç de matar el virus però que no se 
sap ben bé com actuaria i que genera 
opinions molt diferents entre els met-
ges. El mateix passa amb l’azitromi-
cina, un antibiòtic infantil que també 
sembla tenir un efecte sobre el coro-
navirus. Diversos antivirals que es do-
nen en la sida al final no han demos-
trat cap efecte convincent. Un altre 
antiviral inventat per tractar l’évola, el 
remdesivir, podria ser més o menys 
efectiu però no de forma tant contun-
dent com ens agradaria. Per tractar 
la inflamació als pulmons tenim els an-
tiinflamatoris clàssics  com ara la cor-
tisona que en bastants casos sembla 
anar bé, però no en tots. Altres antiin-
flamatoris més selectius poden donar 
un bon resultat sense tantes compli-
cacions però són molt cars i en hi ha 
poca disponibilitat. Finalment ens que-
den els tractaments de suport vital 
a les unitats de crítics i semicrítics, 
que han salvat moltes vides, però no 
cal perdre de vista que entre els pa-
cients que ingressen per covid-19 en 
aquestes unitats la mortalitat es molt 
alta: entre el 20 i el 50%. En resum: 
pels casos de pneumònia greu per 
covid-19 no tenim encara bons trac-
taments i caldrà investigar molt per 
trobar-ne.  
Per tant, la solució  no hi és?
El millor que hem fet fins ara ha estat 
el confinament general que ha sigut 
molt efectiu però que ens ha sortit ca-

ríssim, pràcticament ruïnós i que per 
tant no és sostenible per gaire més 
temps i que si la pandèmia es des-
controla una altra vegada potser ja no 
podrem repetir. 

Això vol dir que les mesures de pre-
venció s’hauran de mantenir?

Sí, totalment. En la meva opinió la 
utilització de les mascaretes és fo-
namental i ara que es comença el 
desconfinament les hauria de portar 
tothom al sortir de casa i caldria que 
se les posés bé. Malauradament, 
això no es així i no entenc perquè les 
autoritats sanitàries no hi han posat 
més èmfasi. En canvi, jo crec que els 
guants no tenen una gran utilitat. El 
que cal és rentar-se les mans sovint 
i/o utilitzar el gel hidroalcohòlic. Mol-
tes vegades la gent que porta guants 
ho toca tot sense miraments pensant 
que esta protegit, però el que fa en 
realitat és contaminar tot el que toca. 
També és important mantenir les 
distancies entre persones i limitar el 
seu nombre en espais tancats. Tots 
ho hem sentit una pila de vegades en 
aquestes darreres setmanes. El que 
passa és que ara estem pensant en 
sortir del confinament i ens estem re-
laxant. S’ha de ser molt més prudent i 
entendre que no es pot jugar i que cal 
mantenir les mesures de prevenció. 
En general la gent gran ho ha entès 
prou bé i ha complert bastant amb 
aquestes mesures però els joves, que 
de natural pensen que el virus no els 
farà quasi res, no miren prim sen-
se tenir en compte que si s’infecten 
ho poden portar a casa. Cal mante-
nir l’alerta ja que tal com s’ha vist a 
Alemanya ja han tingut algun rebrot i 
també a Corea a on semblava que ho 

tenien tot controlat. 
Al setembre tornarà a començar 
el curs, a les escoles i universitats 
amb normalitat?
Ostres, aquesta és una pregunta difí-
cil. No tinc gens clar com anirà la tor-
nada a les escoles sobretot pel que fa 
als nens més petits. Sembla clar que 
aquests tenen una malaltia molt lleu 
però poden encomanar-se i portar 
la malaltia a casa. En els nens més 
grans potser no serà tant complicat. 

A la universitat tinc clar que després 
d’això l’ensenyament a distancia s’im-
posarà definitivament. Sortosament 
tenim molt bones eines telemàtiques. 
Ara bé, se’m fa molt difícil veure de 
quina manera farem les pràctiques 
amb els estudiants de medicina o in-
fermeria per exemple.....
O sigui, que solució a curt termini, 
difícil? Haurem de fer molta bondat 
durant molt de temps encara?
Doncs ara mateix sembla que si. Al 
menys fins que s’introdueixi una va-
cuna efectiva de forma massiva. Al 
2003 la SARS, que era produïda per 
un altre coronavirus, va acabar-se 
molt ràpidament perquè es va difon-
dre poc i segurament va patir mu-
tacions que el van acabar fent invia-
ble. Això no passarà en el cas de la 
covid-19 ja que ha tingut una difusió 
global i el virus ha anat mutant periò-
dicament donant lloc a diverses sub-
espècies que a partir d’ara cadascuna 
anirà per lliure i això n’assegurarà la 
seva permanència. En resum, ara ma-
teix la solució d’aquest problema no 
sembla ni propera ni senzilla. Cal que 
això ho tinguem tots molt clar.  

Joan Carles Codolà

Jordi Dorca i la seva esposa, la també cassa-
nenca Marissa Duch, en una imatge de l’estiu 

passat.
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ment que va iniciar-se el 14 de març i 
que ha durat dos mesos que s’han fet 
molt llargs.

Però aquest mes podem començar 
la crònica parlant de l’inici del descon-
finament, de la primera desescalada 
gràcies a l’establiment d’unes fases 
progressives de normalització de la 
vida local.

En les darreres setmanes potser el 
més destacat a la nostra vila ha es-
tat la possibilitat de recuperar el rit-
me polític amb la celebració d’un ple 
que va servir per veure que malgrat 
les discrepàncies sembla que hi ha un 
cert desig de comú de treballar go-
vern i oposició per trobar les millors 
sortides a la crisi econòmica i soci-
al que ha generat i que provocarà en 
mesos futurs la crisi del coronavirus. 

Entrem a la fase 1, que ajuda 
a normalitzar la vida local
El mes passat centràvem la nostra 
crònica en la paràlisi viscuda a Cassa 

amb motiu de l’estat d’alarma que va 
desembocar en un procés de confina-

A dalt, el 18 de maig els bars van tornar a obrir les terrasses després de dos mesos de tancament; a les fotos inferior botigues i barberies han pogut tornar a 
oferir els seus serveis al públic amb fortes mesures d’higiene i seguretat.
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Massatge amb exquisits olis 
essencials que t´ajudaran a 

cuidar el cos i la ment, 
aportant efectes relaxants i 

terapèutics que produeixen un 
agradable estat de felicitat.

VINE A PROVAR EL 
MASSATGE BALINÈS

Altrament en el mateix ple es va acor-
dar que les festes locals de la Festa 
Major que estaven marcades després 
del primer cap setmana de juny es 
canviaven cap a la fira de Santa Te-
cla a final de setembre per mirar de 
traslladar una mica de l’esperit festiu 
d’aquestes jornades i que no fos un 
any sense festa. En tot cas com es 
deia des dels Amics de la Sardana 
es fa difícil pensar com es poden ba-
llar sardanes sense agafar-se de les 
mans i mantenint-se a una distància 
de dos metres del company o compa-
nya ballador...

De fet, com es pot llegir en altres 
pàgines d’aquest exemplar de Llumi-
guia hi ha activitats que no s’han atu-
rat; així per Sant Jordi es va poder ce-
lebrar la Feta dels Premis Literaris de 
Cassa, encara que de manera virtual 
i amb una limitada repercussió local. 
La cultura de les xarxes socials no és 
la mateixa que la de la vida cultural 
habitual i difícilment una transmissió 
per una pantalleta aconsegueix trans-
metre la màgia o solemnitat d’un acte 
a la Sala del Centre Recreatiu.

A partir del 18 de maig Cassà va 
entrar en la fase 1 de desconfinament 

Perruqueries i botiges de roba han hagut d’ade-
quar el seu funcionament als nous protocols de 

seguretat contra el coronavirus.
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CASSÀ DE LA SELVA
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Rentatge de cotxes
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Estació de Servei

RABELL, S.L.

Telèfon 972 46 03 71  - correu el.: oficina@esrabell.com 

però amb els desavantatges que en 
haver superat els 10.000 habitants 
es mantenien els horaris restringits 
a l’hora de sortir a passejar. Però la 
fase 1 permet la circulació per tota 
l’àrea sanitària de Girona i era una pri-
mera empenta cap a una normalitat 
que tant es trobava a faltar. Els bars 
van poder obrir les terrasses (encara 
no els espais interiors) i s’ampliaven 
les opcions d’obertura d’establiments 
i serveis al públic.

L’alcalde de Cassà Robert Mundet, 
ha anat informant dels canvis en les 
polítiques de restriccions sofertes a la 
nostra vila i així a finals d’abril va eme-
tre un comunicat amb motiu de les 
noves mesures preses des del Govern 
espanyol i informant dels nous acords 
del gabinet de crisi municipal entre 
els quals la reobertura del cementiri, 
el retorn del mercat de la fruita del 
dissabte, la possibilitat de fer sortides 

per fer esport, i l’obertura de comer-
ços, que en els primers dies es va po-
der fer amb cita prèvia i amb fortes 
mesures higièniques i de seguretat.

SUPORT AL COMERÇ LOCAL
Precisament el comerç local és un 
dels sectors econòmics més afectat 
pel Covid 109 i per això, des de l’Àrea 
de Promoció Econòmica de l’Ajunta-
ment de Cassà, s’ha  treballat en di-
ferents mesures de suport al comerç 
local, una de les quals és un vídeo per 
posar en valor la importància del co-
merç en la vida del nostre municipi.

L’objectiu d’aquest vídeo és agra-
ir l’esforç dels comerços que han 
mantingut l’activitat durant el confi-
nament, animar els establiments que 
han hagut de tancar durant aquestes 
setmanes, amb el prejudici que això 
els ha comportat, i encomanar a la 
població de Cassà a comprar als co-

merços del poble.
El vídeo es va poder fer amb la col-

laboració de Carmen Rodríguez i  Josep 
M. Martí que van posar la seva veu en 
el curt, emès a través de les xarxes.

Igualment des de l’Ajuntament es 
van preparar cartells per als establi-
ments comercials de Cassà amb les 
recomanacions genèriques de segu-
retat i prevenció de la COVID-19.

DESINFECCIÓ DE CARRERS
Durant aquests dies i sobretot, amb 
motiu de l’entrada a la fase 1 de 
desconfinament, s’han dut a terme 
processos de desinfecció a diferents 
carrers i als llocs més concorreguts 
del municipi.

Aquesta neteja s’ha fet des de 
l’Ajuntament com a mesura de suport 
i prevenció sanitària, atenent especi-
alment els carrers més comercials, 
farmàcies, bancs i mobiliari urbà, 

Obertura parcial de terrasses a la plaça de la Coma, el 18 de maig; la més gran , la del Centre Recreatiu, es va esperar uns dies a reobrir al públic.
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SEMPRE A
PROP
Algunes coses canvien, però, ara més que mai,
seguim compromesos amb tu!

CUIDANT LA TEVA SALUT VISUAL I...

Carretera Marina 117  -  Cassà de la Selva  -  972 462 752  -  644 267 713   IG @opticabaleri

contenidors, marquesines de BUS, i 
terrasses de bars.

L’objectiu de les aplicacions és fer 
més segura la circulació dels veïns 
pels carrers del poble i els desplaça-
ments al comerç local.

Les desinfeccions les ha fet l’empre-
sa cassanenca Qntrolplaga i fent ser-
vir productes virucides homologats, 
que no representen cap risc per a les 
persones, animals i tampoc per als 
vehicles i mobiliari urbà. Els productes 
utilitzats són especialment indicats 
per a l’eliminació de tot tipus de virus 
i bacteris que puguin quedar actius a 
les superfícies.

Tot i aquestes mesures l’Ajuntament 
recordava que “és imprescindible que 
els ciutadans no abaixin la guàrdia i 
es continuïn respectant les distànci-
es de seguretat, s’utilitzi mascare-
ta i guants i es respectin els horaris 
de sortida, per fer esport, caminar i 
la preferència a la gent gran”.

Una altra de les actuacions munici-
pals ha estat la de pintar als principals 
carrers  de circulació de vianants una 
senyalització que recordi la necessitat 
de circular per la dreta, com a mesu-
ra d’evitar contagis.

Com s’explica en un altre apartat 
d’aquesta revista, a Cassà de la Selva 
es comptabilitzen un total de 98 expe-
dients de regulació temporal d’ocupa-
ció (ERTO) que afecten 673 persones 
treballadores. Representen el 0,99 

% dels ERTO i el 0,99 % dels treba-
lladors afectats de les comarques de 
Girona, segons dades de la Diputació 
i de l’Ajuntament de Cassà.

QUEIXES PER L’ATENCIÓ TELE-
FÒNICA AL CAP
Les restriccions de visites presencials 
han incrementat les trucades telefò-
niques al CAP de Cassà, cosa que ha 
provocat que en ocasions fos compli-
cat establir connexió amb el personal 
sanitari; això ha comportat diferents 
queixes de veïns de Cassà a través de 
les xarxes socials.

A partir de la segona setmana de 
maig, el CAP Cassà va fer uns canvis 
a la seva organització per tal que la 
majoria de metges i infermeres (llevat 
el que estan de baixa o apartats del 

servei d’atenció al públic per malalti-
es de risc en el context del coronavi-
rus) poguessin fer atenció als centres 
de salut oberts. Però  es continuava 
recordant que “és molt important 
que s’evitin les aglomeracions als 
centres, ja que, de no ser així, aug-
mentaríem el risc de contagi sobre-
tot tenint en compte que les per-
sones que estarien als centres són 
persones diferents malalties”.

Per això des del CAP seguiran res-
ponent tot el que es pugui per via 
telemàtica i no atendran visites que 
abans no s’hagin posat en contacte 
amb el centre.

Per poder facilitar el contacte del 
ciutadà amb els centres, metge/
ssa o infermera s’han establert dues 
noves vies especialment a través del 
portal telemàtic La meva salut. 

SUPORT ALS ESCOLARS
Després que els centres educatius de 
Cassà de la Selva haguessin analitzat 
les necessitats relatives a la connec-
tivitat, als equipaments informàtics i 
al material escolar del seu alumnat, 
l’Ajuntament va coordinar la impres-
sió i el repartiment de 60 dossiers 
de treball i, a través d’un conveni de 
col·laboració amb la Creu Roja, es van 
oferir i repartir 110 lots de material 
escolar.

Redacció/ Fotos: Eduard Duran i J.C.C.

24    Llumiguia · núm. 807 · maig 2020 



Dies de confinament Cassà al dia

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

Des de la Residència Geriàtrica Sant Josep de Cassà vo-
lem fer un agraïment públic a les moltes col·laboracions 
i mostres de suport que ens arriben cada dia. 

Des del primer dia de la pandèmia, hem rebut do-
nacions per part de moltes empreses, associacions, 
entitats, famílies i persones particulars. La vostra col-
laboració ens està anant molt bé per lluitar contra la 
COVID-19: gels, mascaretes, bates, guants, gorros, 
peücs, pantalles, accessoris de prevenció i tot tipus de 
material, així com donacions en metàl·lic.

També donem gràcies pels missatges de suport, ví-
deos i actuacions musicals que rebem de les famílies, 
amics, veïns, alumnes de les escoles i associacions del 
municipi.

I per últim agrair totes les iniciatives solidàries que 
surten de forma anònima com la de “Cartes amb Cor”, 
que fa uns dies una professora va impulsar per tal que 
els alumnes ens fessin arribar dibuixos, vídeos, etc.

Volem citar el nom de les empreses que fins a dia 
d’avui ens han fet arribar el seu suport i donacions:

Cuits, Josep Besalú i Família, UD Cassà, Sandra Gela-
bert i grup de makers de Cassà, Inplacsa, Hipermercat 
Cassà, El Didal, Núria Ferrer, Tintoreria Teresa, Marta 
Bassols, Neus Vila, Montse Llinàs, Pintenvans, Sastreria 
Dausà, Ribalta, Mecàniques Vidal, Art Floral, Fundación 
Grupo Vmv, La Caixa de Pensions, Magnatura.

I sense oblidar a tota la gent particular, que les vostres 
aportacions ens estan ajudant molt cada dia.

Son moments durs i sense precedent, però el vostre 
recolzament diari, ens encoratja a seguir treballant per 
vèncer aquesta pandèmia i, el més aviat possible, tor-
nar-vos a obrir les portes del centre per poder abraçar 
a la gent gran que tant estimem.

Moltes gràcies a tothom

L’equip de la Residència Geriàtrica Sant Josep 

Agraïment de la 
Residència Geriàtrica

A l’esquerra una senyalització que recorda als vianants la millor manera 
de circular pels carrers; a la dreta, tres aspectes de les instal·lacions 
esportives, dos mesos fora de servei.
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“Aquest any tenia la idea  que la 
Festa Major evolucionés per acon-
seguir que fossin uns dies en els que 
tothom pogués trobar el seu espai; 
que tingués el seu lloc i l’activitat 
pensada per a ell i que es notés que 
la festa pensa en tothom. Pensava 
en aconseguir que fos una festa més 
oberta a tots tipus de ciutadans...  
I, ja ho veus, no ha pogut ser.  Espe-
rem que l’any que ve puguem  fer la 
festa que tots desitgem i la puguem 
fer ben gaudida per tothom”. Així es 
manifestava la regidora responsable 
de la Festa Major, Carla Matilla quan 
parlem del que hauria d’haver estat la 
Festa Major d’enguany i que per culpa 
de la crisi del coronavirus  ha quedat 
gairebé anihilada en les dates inicials 
del mes de juny i amb l’esperança que 
part dels actes es puguin recuperar al 
mes de setembre, coincidint amb la 
Fira de Santa Tecla.

Ja en el ple del mes d’abril l’Ajunta-
ment va formalitzar  la suspensió de 
la Festa Major 2020 en fer el traspàs 
de les dates dels dies festius del mes 
de juny al mes de setembre; però tot i 
això i sempre pendents de l’evolució de 
la pandèmia i de les fases de desconfi-
nament, hi ha algunes activitats que es 
podran fer el primer cap de setmana 
de juny per recordar que són els dies 
que hi havia Festa Major. 
Quins actes hi ha previst?
El divendres hi haurà un discurs in-
augural a càrrec de l’alcalde, Robert 
Mundet que servirà per recordar-nos 
que aquests serien els dies de la Fes-
ta Major però que per circumstàncies 
alienes i ben conegudes per tots no la 
podrem celebrar. També farem una Nit 
dels Músics virtual a través de l’emis-
sió per ràdio d’una edició de la Nit dels 
Músics. Evidentment no serà com si 
fos en directe però intentarem que 

aquell que  ho vulgui  pugui reviure la 
diada des de casa seva; mirarem que 
a les 12  de la nit soni la sardana de 
Josep Coll “El Sereno”, que és el que 
s’escau...
Hi ha altres actes que també s’han 
reprogramat aquests dies...
Actes tradicionals de la Festa Major i 
que es podrien  fer igualment són per 
exemple el tradicional concurs de di-
buix Color sobre l’asfalt que tindrà un 
altre format, ja que els nens i nenes no 
es concentrarien a la Coma sinó que 
ho farien al seu carrer o a zones deter-
minades del poble  com ara davant del 
pavelló polivalent, sempre amb les me-
sures sanitàries i de seguretat adequa-
des. Els nens i nens podran participar 
al concurs enviant la foto del dibuix fet i  
hi haurà un acte virtual de repartiment 
de premis també retransmès  a través 
de Youtube.... Pensem que els nens i 
nenes són els grans protagonistes de 
la Festa i  així esperem que la puguin 
gaudir.

Una altra de les propostes que es 
farà per aquests dies de la Festa Major 
és incentivar els participants als con-
curs de curts metratges de la MACCA 
per tal que pengin a la xarxa algun ví-
deo relacionat amb la Festa Major, això 
sí, confinada i viscuda d’una manera di-
ferent aquest any 2020, des de casa.
Però oblidem-nos dels concerts, no?
Els de Barrakes, evidentment que ja es 
passen a Santa Tecla; però s’està pen-
sant la possibilitat de mantenir algunes 
de les actuacions que es feien els di-
marts a la tarda en el grup de con-
certs Cassà es vesteix de música. En 
tot cas seria una versió reduïda, amb 
limitacions d’accés i de capacitat per 
evitar  problemes i mantenir les me-
sures d’higiene; pensem en el pati de 
can Trinxeria com un possible punt on 
fer aquests concerts amb un límit de 

70 persones en cada recital. I també 
hi ha els geganters que potser podrien 
fer una sortida perquè els nens i nenes 
els veiessin però sense la cercavila ni  
gent seguint-los pels carrers. 
Això es podria fer si estem a la fase 
2 del desconfinament, no?
Sí; suposem que estarem a la fase 2 
i això ens ha de permetre alguna ac-
tivitat; però tinguem clar que no serà 
la Festa Major sinó algunes activitats 
puntuals, amb poc públic.. unes pinze-
llades  que ens evocaran  una mica que 
en altres circumstàncies aquests dies 
estaríem de Festa Major.

Per exemple, des de la comissió de 
festes es vol instar la gent igualment 
a engalanar els balcons i els carrers i 

Entrevista amb Carla Matilla, regidora de Joventut i Festes

‘L’any que ve podrem fer la Festa 
Major que volem per a tohom’

L’ara regidora Carla Matilla col·laborant en la 
organització de la Festa Major de l’any 2013.
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Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

mantenir el concurs com una  reivindi-
cació de l’esperit festiu contra el coro-
navirus.. En aquest sentit hem tingut 
peticions d’uns quants veïns  carrers 
que tenen ganes de fer el sopar de la 
Festa Major tots plegats... Aquests 
dies de confinament han servit per 
creat nous vincles entre veïns i volen 
celebrar-ho aprofitant que per la fes-
ta era tradició fer el sopar. Ja m’ho 
han dit: si s’han de posar en taules de 
deu persones separades dos metres 
doncs ho faran.. Sempre caldrà veure 
com es  concreten les permissions i 
prohibicions en relació a aquest tipus 
‘actes.
Per Santa Tecla què es faria?
Hem de mirar   per una banda l’evo-
lució de la pandèmia i per l’altra el 
grau de desconfinament que tindrem 
en aquelles dates per poder preparar 
actes multitudinaris com les nits de 
Barrakes. De moment hem aconse-
guit  mantenir gairebé tots els grups 
que teníem previstos per a la festa del 
juny  i això vol dir que es podrien fer 
les actuacions a barraques amb el ma-
teix cartell, sempre i quan es perme-
ti que hi hagi tanta gent en un espia 
obert... També  els firaires ja saben 
que poden venir a Cassà però en un 
any tan dolent com aquest  encara no 
saben tampoc com s’ho muntaran, ja 
que també hi ha molts pobles que han 
canviat la Festa Major de data i l’han 

passada a la tardor...
Com a regidora també de Joventut 
deveu estar preocupada per les ac-
tivitats que habitualment es fan a 
l’estiu, com ara els casals, els cam-
pus, els entrenaments...

D’entrada, tothom  està treballant 
per preparar l’activitat i obrint les pre-
inscripcions en cas que es pugui de-
senvolupar l’activitat; una altra cosa 
serà que a l’hora de la veritat es puguin 
dur a terme,  ja que amb les condici-
ons que s’han fet públiques actualment 
és força complicat i il·lògic... Demanen 
per exemple que els nens estiguin se-
parats dos metres i això en una ac-
tivitat d’aquest tipus és pràcticament 
impossible; el tema dels vestidors, del 
tipus d’activitat, dels condicionants de 
neteja i desinfecció... tot plegat és for-
ça impossible d’aplicar a la vida real; hi 
ha una normativa que sembla que qui 
l’hagi redactat no tingui ni idea del que 
és una activitat d’estiu per la maina-
da. Potser seria millor prohibir-les i ja 
està i no posar normatives que no es 
poden complir. Esperem, a veure com 
evoluciona i si s’aclareix aquesta nor-
mativa... Esperem que l’Ajuntament 
pugui fer el seu Casal de joves; el futbol 
pugui organitzar els seus entraments 
d’estiu; el Foment els campus de cada 
any; a la Sala Galà es pugui fer el curs 
de cant amb l’Albert Martínez i l’Enric 
Colomer i a l’escola Josep Lloveras els 

estius d’art... i tota la resta d’activitats 
estiuenques que fan tant favor a la 
mainada i a les famílies de Cassà.
Ara fa un any vau entrar com a re-
gidora de l’Ajuntament (el dia de 
l’elecció de l’alcalde era el dissabte 
de la Festa Major) i encara que vau 
viure aquelles dates ja com a equip 
de govern, aquest any era el primer 
amb l’organització al vostre càrrec. 
Deu ser frustrant no poder veure 
portat a la pràctica allò que havíeu 
treballat i preparat...
Que es recordi aquest és el primer cop 
en 102 anys que se suspèn la Festa 
Major, ja que l’anterior de la que es té 
referència va ser el 1918 amb motiu 
de la grip  que va causar també  es-
tralls al nostre poble. I com dius em 
sap greu que aquest primer any no es 
pugui veure com volíem organitzar la 
festa i portar a la pràctica els nostres 
projectes. Però ara el que compta és 
la seguretat i pensar també en la gent 
que ho està passant malament i que 
potser tampoc no està per festes. Es-
tic segura que l’any que ve podrem fer 
una festa com cal, que la gent se la 
senti seva i que tots la podrem gaudir 
plenament. I en el futur recordarem la 
de l’any 2020 només com una anèc-
dota... 

Text: Joan Carles Codolà
Foto: Eduard Duran
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Cassà al dia Dies de confinament

La Botigueta 
de la Núria 

la teva fruiteria a Cassà
Ens trobareu al carrer de la Pau núm. 48. 
També ens podeu fer la 
comanda per telèfon 
o WhatsApp 
i us ho portem a casa. 

Botiga: 972746329 
Mòbil: 649274460

Si heu pujat alguna vegada a aquesta atracció de port 
aventura, sabreu que quan la cosa es posa a rutllar es 
produeix un buit a l’estómac i la sensació de caiguda és 
molt potent.

Una cosa semblant podem sentir ara amb la situació 
que tenim davant: Impotència? Ràbia? Por? Solitud o sim-
plement desconcert. Tot i res alhora, provocat per uns 
esdeveniments que escapen al nostre control i que alteren 
profundament el que nosaltres entenem com a “normali-
tat”. És ben cert que el concepte de normalitat no respon 
a un estat natural de les coses, més aviat a un “status” 
que ens hem procurat amb uns costos energètics, am-
bientals, socials i de renúncies de llibertats i que no és 
equivalent en totes les poblacions humanes ni en tots els 
àmbits socials.

És en situacions com la que vivim, en la que la crua rea-
litat passa per sobre de tot com una piconadora i deixa un 
rastre de dolor infinit.

Després de quasi cinquanta dies d’estar a casa es co-
mença a albirar la possibilitat de sortir al carrer!!, encara 
que amb condicions i mesures de protecció. Que se n’ha 
fet de la nostra llibertat?

Seria molt més lleuger de passar si els que ens confinen 
i decideixen el que ha de ser la nostra vida fossin gent 
responsable, autèntics professionals. No hem tingut sort, 
hem deixat les nostres vides en mans d’uns polítics arnats 
i d’uns militars enyoradissos de “tiempos mejores”, on el 

Dragon Khan
Economia d’estar per casa (113)

“ordeno y mando” no era qüestionat per ningú.
Sabem per dura experiència que “ses senyories”, els qui 

manen, no són precisament llumeneres, i que les coses 
quan se surten de la rutina més simple, els hi van grosses.

Ens ha tocat viure una experiència amb la sequera més 
gran de dirigents capaços, i sense que es vegi recanvi per 
enlloc. I això val per a tots els països.

La UE hi posa diners, el gobierno de España hi posa di-
ners, la generalitat hi posa diners... Segur?

Fins a on ens enganyaran? Avui ja es publica que el PIB 
del primer trimestre ha caigut un 5,3 % i això que el confi-
nament només es va fer la segona quinzena de març.

El trimestre vinent serà molt pitjor, i les previsions de 
l’FMI i del Banco de España parlen de fins a un 18 %.

Si tenim en compte que el 2022 havíem d’arribar a asso-
lir les xifres del PIB que teníem el 2006, vol dir clarament, 
que hem reculat més de trenta-cinc anys.

Som als anys vuitanta en aquest sentit, però amb un 
problema molt greu. En aquella època el país arrencava 
després de l’enèsima crisi del petroli i amb la perspectiva 
d’ingressar a la CEE.

Tots aquests anys perduts. El potencial industrial ha de-
saparegut per la deslocalització i l’escassa empenta del tei-
xit productiu. S’ha jugat, i perdut, la carta de la construc-
ció, omplint de ciment el territori en benefici d’un col·lectiu 
d’elit que ha saquejat les arques públiques a través de la 
banca. Quedava el turisme, flotador d’emergència que fins 
ara havia salvat moltes situacions compromeses.

Però, i ara? El turisme està vetat, Espanya i Catalunya 
són “zona maleïda” per als estrangers i tota l’estructura 
turística i de serveis se’n va a fer punyetes.

Solucions?: poques i cares. Cal redimensionar el teixit 
productiu, impulsar les exportacions, millorar el desenvolu-
pament productiu, impulsar el I+D+I i utilitzar els recursos, 
si és que en queden, per ressituar el PIB en xifres més 
agraïdes. Només així podrem atendre les necessitats soci-
als, les persones, reduir l’atur i qui sap, fins i tot sortir-nos 
d’aquesta estranya aventura.

Mentre només pensin com ajuden als criadors de toros 
de lidia, i com poden anar al bar, la veritat és que ho tenim 
magre....

J. H.
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Des de la Casa de la Vila Dies de confinament

El mes passat quan vam tancar l’arti-
cle dèiem... ‘Fins aquí ja se n’han con-
feccionat prop de 2.500’. Quan vau 
poder llegir l’article al Llumiguia ja se 
n’havien confeccionat el doble... quasi 
5.000 mascaretes.

I, com no podia ser d’altra manera, 
l’empenta assolida pel grup de treball 
no podia aturar-se de cop. Només 
va fer falta que es parlés de l’inici de 
minorar el confinament i que els més 
petits, nens i nenes, poguessin sortir, 
convenientment protegits i controlats. 
No van tardar ni cinc minuts en fer 
que el WhatsApp tornés a bullir.

Tot i la Setmana Santa l’activitat no 
es va aturar, i va permetre que pel 
grup passessin missatges més enllà 
dels aspectes tècnics i logístics de la 
confecció de les mascaretes, gaudint 
d’un vídeo elaborat a partir de les 
imatges que un i altre havien recollit 
(https://youtu.be/iUnzSAAfAhI), o 
fent difusió de notícies i propostes lo-
cals, tan institucionals com d’alguna 
associació o de particulars, també 
replicant escrits i reflexions emotives 
sobre el que estem vivint, o fent res-
sò del lliurament de mascaretes de 

les nostres a Bombers de Barcelona 
(foto superior esquerra), vincles fami-
liars ho facilitaren, 

També algunes més relacionades 
amb el grup, com la recuperació de 
la seva documentació per part d’en 
Marc, que va extraviar un dels dies en 
què feia el repartiment de mascare-
tes pel poble. No cal dir que ens n’ale-
grem que hagi estat així, tots som 
conscients del que suposa perdre-la! 
Sembla que alguna bona persona va 
fer-ho possible.

I amb tot això la Pasqua...i les cor-
responents felicitacions entre compa-
nyes i amics,... I algun gerro d’aigua 
freda com els allargaments de l’estat 
d’alarma.. I recomanacions, consells i 
vídeos sobre coses a fer per alleuge-
rir el confinament. I la suspensió de 
la Festa Major,...  I enmig de tot això 
el dia 18, al vespre, cap al tard, la 
Dolors encén la ‘xispa’:

‘Que us sembla si féssim mascare-
tes més petites i amb roba més diver-
tides pels als nens i nenes de Cassà 
per quan puguin  sortir al carrer. Pel 
que he entès, no n’hi haurà de mida 
petita i que hauran de ser fetes de 

manera casolana. Interessa que si-
guin força ajustades per ser efecti-
ves.’

Tot i ser dissabte, a mitjanit ja s’hi 
enregistraren un munt de missatges. 
Més de 50 aplaudeixen la idea, ofe-

...I més mascaretes
Un grup de bombers de Barcelona agraïts per les mascaretes i una mostra dels models prepartas específicament per als nens i nenes de Cassà.
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rint-se a treballar-hi, a aportar mate-
rial. Es calcula que hem d’arribar a 
uns 1200 nens i nenes d’entre 4 i 12 
anys. Diumenge al matí ... més... tot i 
que sembla prudent esperar a dilluns 
al matí per acabar de concretar tots 
els detalls: les mides, la confecció, la 
logística, etc...

El mateix dilluns tenim  el missat-
ge de la regidora de Salut agraint la 
solidaritat mostrada pel grup i ofe-
rint la col·laboració de l’Ajuntament 
per fer-se càrrec de les despeses de 
roba i el material que calgui. També 
es compromet en l’organització per 
fer el lliurament de les mascaretes a 
les famílies.

A migdia ja hi ha la roba i l’anunci de 
confecció de mostres per repartir jun-
tament amb la roba i el material per la 
gent que s’ha ofert a cosir. I es desen-
cadena el fil amb ofertes de treball, 
amb demandes de material. Es nota 
l’experiència adquirida: els missatges 
són curts i clars, especificant l’adreça 
per a facilitar la tasca dels transpor-
tistes. A mitja tarda ja es distribueixen 
fotos de la mostra.

L’oferta de mans per tallar supera 
en escreix les necessitats. També hi 
ha alguna baixa per algun familiar que 
es veu afectat per la pandèmia. No 
cal dir que rep el suport i els ànims de 
tothom: ‘Todo saldrá bien’, ‘Tot anirà 
bé’...

És aquest l’esperit solidari que ha 
regnat des del primer dia.

Som a Sant Jordi, una diada especi-
al en una situació especial... i com no, 
es reparteixen felicitacions, petons , 
virtuals això sí, consells i propostes 
d’activitats pel confinament.

Ara bé, la confecció no para tot i 
que la goma és el ‘coll d’ampolla’ ate-
sa la dificultat  que l’Ajuntament ha 
trobat per tenir-ne aviat.  Però el grup 
s’espavila i se’n pot aconseguir per 
avançar.

I la diada de les Montserrats, que 
els missatges de felicitació evidencien 
que en el grup n’hi ha unes quantes...

I el primer de maig, amb tradició 
europea del muguet... virtual, natural-
ment!

El dia 2 els plans previstos ja s’han 
assolit, tot i que encara se’n confec-

cionen algunes més. Mentre l’Ajunta-
ment està organitzant el lliurament 
ja se’n reparteixen algunes que  es 
demanen pels contactes del grup. El 
dia 5 al web del Cassadigital ja po-
dem llegir la notícia del repartiment 
(https://www.cassadigital.cat/
noticia/116504/1.400-mascare-
tes-per-als-infants-de-cassa)

Finalment, amb la col·laboració dels 

centres escolars de la vila,  entre el 
dijous dia 7, al polivalent en sessions 
de matí i tarda i el dissabte al matí 
al mercat se’n fa el lliurament massiu 
i...  s’exhaureixen totes!

L’activitat va ser tan intensa que 
vam acabar patint un terratrèmol el 
dia 8, això si, sense conseqüències. 
Es veu que calia alliberar tanta ener-
gia acumulada.

Un goig col·lectiu i compartit que 
continua fent vigent el lema “Dies que 
duraran anys”.
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QUARTA SETMANA SETMANA 
SANTA 
Comença la quarta setmana d’aquest 
confinament que mai vam pensar que 
hauríem de fer, tant imprevisible com 
real. 

Aquesta setmana no hi ha deures 
a l’escola. És setmana festiva de Set-
mana Santa i això fa que el ritme a 
casa sigui menys intens, però a l’ho-
ra hem de buscar la manera de dis-
treure al petit i continuen fent rutines 
que ens ajuden a mantenir-nos actius 
i amb sensació d’una certa “norma-
litat”. 

Surto per anar al despatx als ma-
tins. Del pàrquing al despatx i del des-
patx al pàrquing. L’ambient a Girona 
continua essent de pel·lícula de cièn-
cia-ficció. Molt poca gent al carrer i 
zero activitat als comerços, excepte 
els d’alimentació. Veig cada vegada 
més gent amb mascareta pels car-
rers i tothom amb un posat seriós i 
caminat de pressa. 

He patit la síndrome del confina-
ment. Quan estic fora de casa ja vull 
tornar. Suposo que té a veure amb 
el sentiment de seguretat i protecció. 
És curiós, perquè és una sensació 
que no ens pensàvem sentir vivint en 
un país occidental i en l’època que ens 
ha tocat viure. És a dir, no pensàvem 
en patir una guerra o una situació 
similar, però aquesta catàstrofe ens 
ha fet experimentar emocions que 
es donen en situacions extremes on 
perilla la vida. Penso que quan acabi 
la pandèmia haurem de poder parlar 
dels efectes emocionals que ens ha 
provocat, tant a nivell individual com 
a comunitat. 

Les reflexions es succeeixen i em 
dic que no vull tornar a la normalitat, 

no vull tornar al ritme frenètic diari de 
treball, a passar menys temps amb 
la família, a aquesta orgia de consu-
misme compulsiu i sense sentit. No 
vull seguir mirant cap a un altre cos-
tat i fer veure que no passa res, que 
tot s’arregla amb una vacuna o una 
aplicació de geolocalitació al mòbil, 
que controli els nostres passos. No 
vull seguir escoltant excuses per no 
parlar de què és important. Tornar a 
aquella normalitat que no té cura de 
la vida, del planeta, de l’altre, del fata-
lisme que no es pot fer res, que està 
tot decidit.  No sé com, però sí que 
sé que hi ha coses d’abans del COVID 
19 que no poden seguir com abans. 
Almenys a la meva vida.

Arriba divendres Sant i comença 
la Setmana Santa. Una Setmana 
Santa diferent, a casa, sense des-
plaçaments i en recolliment. Potser 
serà la primera Setmana Santa que 
realment tindrà sentit cristià a nivell 
col·lectiu. 

5A SETMANA:
POST SETMANA SANTA
En Biel ha tingut un dia crític, trist 
i plorant ha expressat les emocions 
que l’embarguen després de més de 
quatre setmanes de confinament. 
Des de que ens vam veure obligats 
a estar tancats a casa que hem par-
lat i ens hem preguntat com estem, 
com ens sentim i com portem el con-
finament. Penso que fins ara ell ho 
ha portat força bé. Tenir els pares a 
casa per ell tot el dia li ha agradat i 
li ha donat confiança, però es fa evi-
dent que, fins i tot per un nen de 9 
anys,  estar a casa amb totes les co-
moditats però sense poder sortir al 
carrer,  ni relacionar-se amb els avis, 

familiars i amics, és molt dur. L’abra-
ço i plorant em diu que és injust que 
no pugui sortir al carrer i el deixo plo-
rar i desfogar-se. Li prometo que ho 
arreglarem, que trobarem una solu-
ció i així ho faig. L’endemà el carrego 
al cotxe i, saltant-me el confinament, 
amb totes les precaucions i mesures 
de seguretat, i el porto a veure els 
seus estimats cavalls.   

Aquesta setmana ha estat més 
curta, laboralment parlant, i es nota 
perquè és més relaxada, encara que 
la feina també ha variat de ritme. No 
hi ha judicis, ni terminis, ni podem 
presentar demandes. La justícia està 
paralitzada excepte per causes pe-
nals, violència de gènere i  algunes 
altres qüestions urgents. El justicia-
ble haurà de patir encara més retard 
que l’usual. 

Dos dissabtes i diumenges, des-
prés de l’aplaudiment de les vuit, 
l’Edu Grau ens alegra l’estona amb 
una sessió de música des de la ter-
rassa de casa seva. Petits plaers del 
confinament.

6A SETMANA: SANT JORDI
Des de que ha començat el confina-
ment comptem el temps per setma-
nes. Com quan tenim un fill i comp-
tem l’edat per mesos. És estranya 
aquesta fórmula de comptar el temps 
real, el  temps viscut. El més curiós 
és que ens hem posat d’acord col-
lectivament sense que ens hagin em-
pès a fer-ho. Compten les setmanes 
de confinament amb l’esperança de 
que aquest malson acabi aviat i pu-
guem tornar a comptar els dies de 
l’any.

Pateixo estrès tecnològic. Si bé em 
sembla perfecte que les noves tecno-

Diari del confinament (2)

Tanatori  - Cassà de la Selva 
Tel. 634 919 449 

 Servei 24h.

FUNUS
g i r o n a

BOADA
perruquers
per a homes

Ctra. Provincial, 142 - 17244 CASSÀ DE LA SELVA - Tel. 972 46 08 09

Pròtesis capilars 
bicolors

Pròtesis capilars 
bicolors
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Estem al vostre servei
Amb totes les garanties 
de prevenció i seguretat 
#ensensortirem

logies ens apropin als 
altres i ens permetin 
comunicar-nos, la sa-
turació passa factura. 
M’he hagut de baixar 
quatre plataformes per 
comunicar-me online 
amb diferents grups i 
estic saturada, acabo 
esgotada i em posa dels 
nervis estar pendent 
d’horaris i patir per si 
no em puc connectar. 

Aquesta setmana 
hem fet via telemàtica 
la sessió informativa 
prèvia al ple de l’Ajunta-
ment. Al mes de març no hi va haver sessió informativa, ni 
ple. Si bé l’Ajuntament continua amb la seva activitat, des 
del nostre grup municipal havíem reclamat la necessitat 
de convocar els òrgans de representació del municipi per 
poder efectuar propostes en aquests moments excepcio-
nals i seguir l’evolució de la pandèmia i els seus efectes.  Al 
final, ha estat possible.

Aquesta ha estat la setmana de dos fets remarcables. El 
primer, la diada de Sant Jordi, un dia per estar al carrer, 
flairant la primavera envoltats de llibres i roses. La realitat 
s’ha imposat i hem celebrat un Sant Jordi confinat. A casa 
han arribar roses i els llibres estan en camí, pendents de 
recollir quan obri la llibreria. 

L’altre fet ressenyable ha estat la fi del confinament total 
pels nens i nenes, poden sortir una hora al dia. El meu fill 
petit s’ho ha agafat amb una certa indiferència, “ja sortiré 
demà” m’ha dit. L’hem portat al bosc. Haurem de fer un 
desconfinament psicològic també. 

Aquesta setmana hem après que la barri hi tenim un 
xot, una espècie de mussol que ens regala les orelles amb 
el seu cant potent. Feia temps que el sentíem i ara li hem 
pogut posar cara i nom. Coses de viure la vida lenta i tenir 
temps.

Sembla que continuarà...

Sílvia Soliguer

La mainada pot començar a 
sortir; també necessitaran 

acostumar-se al desconfina-
ment.
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En aquests moments de confinament 
m’he posat en contacte telemàtica-
ment amb la Conxita Casadevall Vidal, 
que des del mes de desembre viu a 
la residència geriàtrica Sant Josep de 
Cassà. Hem parlat força estona i m’ha 
explicat en primera persona com està 
vivint tota aquesta situació tan singu-
lar. Per una banda, hem conversat 
sobre el confinament i tot el que ha 

suposat i, per l’altra banda, de la seva 
infantesa, les seves aficions i de les 
xarxes socials, entre d’altres coses. 

De seguida veig que és una persona 
molt comunicativa, amb un posat molt 
alegre i que sempre està disposada 
a explicar alguna història. Gràcies al 
suport tècnic de la Mònica Casellas, 
treballadora social de la residència, 
que ens ha posat en contacte i ha pro-

gramat la trucada, hem pogut iniciar 
la conversa amb la Conxita amb total 
normalitat.

El 21 de juliol de 1934, dos anys 
abans de l’inici de la Guerra Civil, nai-
xia la Conxita a can Muixac (al veïnat 
de Mont-roig de Cassà), una casa de 
pagès. No recorda gairebé res de la 
guerra però sí de quan va aprendre a 
llegir, i era l’any 1942: “Recordo veu-

Conxita Casadevall (85 anys), des de la Residència Geriàtrica

“Abans fèiem tertúlia al bar; 
ara la fem per WhatsApp”
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re a la pissarra escrit l’any, i 
això em va quedar gravat, tota 
la meva infantesa va transcór-
rer després de la guerra.” De 
mica en mica va desgranant les 
seves ocupacions de quan era 
jove: “Les noies de pagès, de 
ben joves,  havien d’aprendre a 
cosir, a brodar, a tenir cura de 
la llar, entre moltes altres co-
ses”. Però també tenia temps per 
a la lectura, una afició que va aga-
far gràcies al seu pare, en Men-
ció Casadevall, i a la seva mare, 
la Carme Vidal: “Sempre m’ha 
agradat llegir, i podria dir que 
és gràcies al meu pare. Ell lle-
gia les novel·les d’en Gironella i  
es passava els vespres llegint, 
encara que l’endemà s’hagués 
d’aixecar a les sis per anar a 
treballar al camp. També llegia 
les obres d’en Folch i Torres, i 
gràcies a aquestes obres, i al 
col·legi, vaig aprendre a llegir. 
Més tard els meus pares em 
van regalar obres d’en Josep 
Pla, i vaig agafar encara més 
afició a llegir. M’ha agradat des 
de sempre. Ara dono les gràcies a 
totes aquestes obres per fer-me 
agafar aquesta afició. Per exemple, 
avui he acabat una novel·la... Reco-
manaria la lectura a tothom, perquè 
veig que la gent s’avorreix i aquesta 
és una bona activitat”. 

La Conxita va estudiar fins als 14 
anys i va anar l’escola Cor de Maria 
de Cassà. Cada dia anava a l’escola 
caminant per la carretera de Caldes 
i passava a buscar les seves amigues 
de pagès: “Si ara tornés a tenir 
15 anys, hauria seguit estudiant. 
Jo no recordo cap noia de la meva 
edat, que anéssim juntes al col-
legi, que hagués fet carrera univer-
sitària. Recordo que varen fer ma-
gisteri tres noies a Cassà: les dues 
Garriga i la Rutllant. La gent de la 
meva edat i uns anys més endavant 
des de la Guerra, en general, no 
vam estudiar.” L’any 1955 va anar a 
viure a can Canyet, de Campllong, on 
van viure durant 35 anys amb el seu 
marit, Lluís Vilà, amb el qual va tenir 
tres fills, en Jordi, l’Albert i en Lluís, i 
que els han donat 3 néts i 3 besnéts. 
Més tard van tornar a viure a Cassà i 
ara ja fa més de 25 anys que s’està al 
poble. En aquell moment, el seu ma-
rit, tota la vida treballant a pagès, va 
entrar a treballar a Inecsa.

CONFINADA AL GERIÀTRIC
Fa pocs mesos que la Conxita viu a la 
residència i m’explica com va decidir 
anar-hi: “Jo vaig venir aquí malalta, 
recent operada, a causa d’una cai-
guda. Ja tenia les coses arreglades 
per venir aquí abans, ja que no volia 
ser una preocupació per als meus 
fills, però la caiguda va accelerar el 

procés, i vaig haver de venir una 
mica més aviat del que m’hagu-
és agradat. El meu marit, en Llu-
ís, també va estar-hi uns quants 
anys durant la seva malaltia i va 
estar-hi molt bé.” Trec el tema del 
confinament i de seguida em deixa 
ben clar el bon tracte que reben per 
part de tots els professionals que 
treballen a la residència: “He estat 
molt ben tractada, quan no hi 
havia el coronavirus, i també ara 
que estem confinades. Aquí hi ha 
treballadors i treballadores amb 
moltes ganes i molt trempades. A 
la tarda sempre fan activitats per 
distreure molt el personal, com 
ara la gimnàstica de manteniment, 
sessions de cinema i, últimament, 
juguem al bingo. La setmana que 
es van fer les proves del corona-
virus a la residència, fins que es 
van saber els resultats, va ser 
una mica dura.” La Conxita aprofita 
per fer una mica de crítica a favor del 
personal de la residència i amb un to 
desenfadat m’explica una anècdota 
amb un missatge clar: “Em van es-
collir per donar la benvinguda als 
Reis d’Orient i  vaig aprofitar per 
demanar-los un parell de persones 
més per ajudar els treballadors 
i treballadores que hi ha actual-
ment. Han de treballar massa. 
Sempre es poden millorar moltes 
coses i una seria aquesta.” 

Però no tot són flors i violes, tam-
bé hi ha coses que malauradament la 

Conxita troba a faltar en aquests dies 
de confinament: ”Jo quan vaig venir 
aquí vaig venir amb unes condicions, 
una mica com en un hotel (riu), i era 
que alguns dies podria anar a casa. 
També amb un grupsd’amics de la 
meva edat, el dimecres i el dissab-
te, ens ajuntàvem al bar Font per 

A la pàgina anterior, la Conxita 
mentre li fèiem l’entrevista via 

telemàtica; a la dreta, a la terrassa 
de la Residència Geriàtrica, on viu 

aquests dies de confinament.
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estar un parell d’hores xerrant, això ara no es pot fer. 
Quan vaig decidir venir aquí, jo encara portava cotxe, 
encara no havia caigut i anava cada últim dimecres de 
mes a Campllong a dinar amb molta gent gran, arribà-
vem a ser 30 persones. El dimarts a la tarda també 
anàvem a berenar amb un grupet més reduït. Però el 
que trobo a faltar més és el passeig, que els meus fills 
em vinguin a buscar amb cotxe i poder anar a fer una 
volta. També relacionar-me amb l’altra gent de fora, 
però com bé t’he dit, no m’avorreixo gens aquí dins.” La 
Conxita torna a fer èmfasi del bon tracte que rep a la resi-
dència i comenta que ella és de les poques persones que 
almenys pot comunicar-se a través d’un telèfon mòbil. Una 
faceta que m’interessa conèixer.

XARXES SOCIALS
M’ha comentat que és una persona que sempre s’ha pre-
ocupat per la cultura i com no pot ser d’una altra mane-
ra, ara també té interès en les xarxes socials. Per a una 
persona com jo, que tinc 24 anys, em pot resultar curiós 
veure l’activitat que té la Conxita, una dona de 85 anys, amb 
les xarxes socials. Quan li plantejo la pregunta ella riu i em 
comenta: “Tot el jovent que hi ha aquí, quan em veuen 
amb un mòbil em diuen que és molt estrany (riu). Sem-
pre m’ha preocupat molt la cultura i les xarxes socials 
no són menys. Ho trobo molt important i cada cop ho 
trobo menys difícil (sobre l’ús de les noves tecnologi-
es). L’altre dia, amb els alumnes del projecte FAIG dels 
“Hermanos”, també ens vam reunir telemàticament. 
Vaja com ho fem tu i jo ara. No ho trobo estrany, però 
sí que t’haig de dir que de la meva edat poca gent sap 
fer servir les xarxes. De mica en mica se’n van afegint, 
i de fet, hem creat un grup de Whatsapp amb el grup 
que anàvem a fer el cafè els dimecres. La gent que ve 
darrere meu, 80 anys i menys, ja en sap més i es van 

adonant que cada cop és més necessari avui en dia. 
També els hi és més proper”. 

També aprofita per explicar un altre vídeo que l’Ajunta-
ment va compartir a la xarxa on explicava el dia a dia dins 
de la residència: “El psicòleg de la residència em va pro-
posar d’explicar la nostra vida aquí dins al geriàtric i 
vaig gravar un vídeo. Més endavant vaig veure que es 
va penjar a la xarxa i l’Ajuntament se’n va fer ressò 
i també ho va penjar, i va agradar. Una de les meves 
nebodes de can Muixac, la Glòria Casadevall, l’endemà 
em va demanar si ho podia portar a TV3. Encara no sé 
si es va penjar però em va fer gràcia.”

La Conxita acaba tot recordant un company de residèn-
cia, amb el qual tenia una bona amistat: “L’Albert Rut-
llant, que malauradament ens va deixar el passat 2 de 
maig, i jo érem els dos únics que teníem mòbil i teníem 
contacte a fora. Ell em va ajudar molt els primers me-
sos d’estar a la residència i em va explicar totes les 
activitats. Era una molt bona persona”. 

RECITAR I LLEGIR
Sense haver-li preguntat directament, la Conxita m’ha co-
mentat moltes activitats i aficions que té. M’imagino que 
sempre ha sigut així, una persona que s’interessa per tot. 
“M’agrada molt llegir, sóc dels Marxants de Paraules, 
m’agrada recitar i llegir poesia. Em van proposar de 
recitar un poema al dia Mundial de la poesia, a la Sala 
Galà, i per culpa del confinament no hi vaig poder anar. 
Em van trucar per si volia recitar des d’aquí i els vaig 
enviar per vídeo i ells llavors el van penjar a la xarxa. 
També feia un curs de català, que ens el feia en Manel 
Miralles, i de francès. Gràcies a aquells cursos vaig 
aprendre bastant a escriure correctament en català. 
Quan era més jove, també vaig treballar a ajudar a fer 
feines a les cases, però el meu ofici, que és pel que 
cobro de la seguretat social, és pagesa”. 

“SEMPRE HE SALUDAT LA GENT PEL CARRER”
Després d’una bona estona parlant i coneixent més la Con-
xita, li pregunto per alguna anècdota que hagi viscut últi-
mament. Sense pensar-ho gaire, me n’explica una de ben 
fresca. “Al principi, i no sé per què, em va venir a veure 
moltíssima gent. La residència em va deixar a dalt una 
habitació petita que serveix una mica de biblioteca per 
rebre les visites. Només hi fèiem vida la Lola Callís i jo. 
Moltíssima gent em deia que havia de donar “número” 
per poder parlar amb tothom i jo no sé per què. En Pla 
deia que tenia amics, coneguts i saludats, i a mi fins i 
tots els saludats em venien a veure. També passo mol-
tes hores telefonant, em pregunten com estic i què 
faig. Les treballadores només em veuen amb un llibre 
o amb el mòbil”. Tots dos riem, i jo m’imagino una per-
sona “saludada” entrant al geriàtric per visitar la Conxita. 
Però no és curiositat, li comento. “Ara he sabut que m’he 
fet estimar, fins ara no ho sabia, me n’he assabentat 
fa poc. He sigut una persona comunicativa i mai he 
deixat de saludar la gent del poble que em trobava”.

I PER ACABAR...
Li demano una última reflexió, alguna paraula que s’hagi 
deixat (cosa bastant difícil), alguna anècdota o, en defi-
nitiva, qualsevol cosa que volgués afegir per acabar l’en-
trevista. La Conxita de seguida agafa el torn de paraula: 
“M’agrada, i m’ajuda, col·leccionar frases boniques 
que vaig trobant. Jo no sóc ningú per donar consells 
però m’agradaria acabar amb aquesta frase: Perdo-
nar i estimar, a vegades, és millor que tenir raó. Em 
sembla que és molt important practicar-ho a la vida”.

Arnau Madrià Sàbat
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Unes persones que han viscut la crisi del 
coronavirus d’una manera especialment 
intensa són les que treballen en el sec-
tor sanitari i per això hem volgut conèixer 
més de prop i des de les vivències d’una 
infermera d’urgències  com s’ha viscut -i 
es viu- aquest procés.

La Marta Tarrés Abella és infermera a 
Hospital Josep Trueta de Girona i la crisi 
del coronavirus va coincidir-li amb la mort 
del seu pare; tot i això el seu esperit sem-
pre positiu i radiant queda ben reflectit 
en aquesta xerrada que comencem po-
sant-nos una mica en situació sobre qui 
és la nostra entrevistada...
On i quan vas nèixer?
Vaig néixer el 28 de desembre del 1963. 
Sí, sí, pels Sants Innocents!

Vaig néixer un dissabte a la tarda. El 
dia més inoportú per a un esdeveniment 
d’aquesta magnitud, segons em van 
explicar els meus pares, ja que a casa 
nostra teníem una botiga de les que en 
dèiem “de comestibles” i  aquest solia ser 
el dia de més afluència de clients. Sants 
Innocents, com ja he comentat, data que 
sens dubte va influir en la construcció de 
la meva personalitat futura, un cop vist el 
resultat final a hores d’ara. Ep!, tampoc 
vull dir que encarni una autèntica baba-
ua, compte, però sí que faig gala d’una 
tendència a donar per certes algunes evi-
dències poc clares, només pel simple fet 
que no hi vegi cap motiu per dubtar-ne. 

Un exemple, quan de petita algú em 
va dir que la música l’havia inventat un 
tal Patxín després de preguntar-li al seu 
pare si el tren pararia i que aquest li res-
pongués: “pararà, patxín, pararà”. El meu 
caparronet va bullir una bona estona in-
tentant imaginar com devia ser el món 
sense música abans que Patxín fes la 

Marta Tarrés, infermera a urgències a l’Hospital Dr. Trueta

“El pitjor és la solitud de la 
gent que pateix la malaltia”
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pregunta transcendental que va can-
viar el curs dels nostres dies. Encara 
hores d’ara crec que  Patxín, el seu 
pare i  el tren es mereixen un monu-
ment, i sospito que si encara no se’ls 
ha fet és perquè tota aquesta història 
no deu ser més que una enredada per 
a ments ingènues.
On vas estudiar?
Vaig estudiar al col·legi Cor de Maria. 
A les monges, vaja. Llavors els nens i 
nenes ens dividíem entre els que anà-
vem a les monges i els “hermanos” i 
els que anaven a les escoles. Inconfu-
sible cada grup sota les respectives 
senyes d’identitat, els davantalets: de 
ratlles verdes i blanques a les mon-
ges, blaves i blanques als “herma-
nos”, blanques i marrons a les esco-
les (nens) i de quadrets roses i blancs 
a les escoles (nenes). Tot un món, 
el dels davantalets... Recordo tam-
bé que els nens podien optar per la 
versió amb cinturó cordat al davant, 
amb un botó, o només al darrere (a 
mi m’agradaven amb el cinturó per 
davant, digueu-me hortera).

El salt de les monges a l’institut 
Vicens Vives va representar la meva 
primera incursió a la vida una mica 
“independent” (per dir-ho d’alguna 
manera). Sense estridències, és clar, 
però es tractava d’agafar el bus, anar 
sola a Girona, classes, dinar (a la Llar-
ga o al Dosmil) i tornar amb el bus. 
Hi havia les que feien autoestop per 
sistema (no era el meu cas, repetei-
xo que jo era una bona nena nascuda 
el dia dels innocents), cosa que vaig 
descobrir més endavant i val a dir que 
vaig trobar que era un xollo. 

A l’institut vaig viure anècdotes i his-

tòries de tota mena, però no crec que 
tinguin cap interès general (de fet, 
com tot el que estic explicant fins ara, 
ben mirat) o sigui que me les saltaré. 
Només remarcaré que vaig fer amis-
tat amb gent fantàstica i que aquells 
anys van ser el preludi dels millors de 
la meva vida, que van venir tot seguit.
Com és que vau estudiar Infermeria?
Farmàcia. Biologia. Química. Filologia 
catalana. Estava a mitjans de COU 
(Curs d’Orientació Universitària, pels 
jovenets nascuts al segle XXI) i enca-

ra dubtava entre aquestes quatre car-
reres. No em pregunteu pas, doncs, 
com és que vaig acabar a Infermeria. 
No ho sé, m’ho podria inventar sense 
cap problema, però no cal, no?.

 Hi vaig anar a petar perquè havia 
de ser on soc ara, suposo. Perquè la 
gent que hi he trobat havien de formar 
part de la meva vida. Perquè el meu 
futur de llavors havia de ser el meu 
passat actual. Per això soc on soc. 
Perquè, al final, tot acaba quadrant.

Allà, a  l’escola d’infermeria em vaig 
acabar de convertir en la persona que 
habita dins aquest meu cos desmane-
gat. També va coincidir en el temps 
que vaig  conèixer la colla que m’ha 
acompanyat sempre des de llavors i 
amb qui he viscuts els dies més mera-
vellosos de la meva joventut, farcits de 
sortides a muntanya, festes majors, 
trobades i sobretot, molta amistat. De 
la que dura i perdura. De la que posa 
banda sonora a la pel·lícula de la vida.
I vas entrar a treballar al Trueta?
Ai, sí! Que m’he desviat, i segueixo: un 
cop acabats els estudis d’Infermeria, 
vaig tenir la sort d’entrar a treballar 
a l‘Hospital Josep Trueta, en aquells 
temps conegut popularment com la 
Residència (no em pregunteu per què, 
tampoc) i ja no me n’he mogut. 

Estic al servei d’Urgències, a prime-
ra línia de foc, com diuen. Potser la 
meva vida laboral no ha sigut gaire 
variada, teniu raó: no he canviat de 
servei ni d’hospital, però això és el que 
vull. Mai m’han entusiasmat els canvis 
bruscos, ni necessito experiències ex-
tremes. I de fet, la feina a urgències 
ja és prou canviant i diversa per no 
ser mai monòtona. Exigeix una actitud 

Restaurant Club Esportiu Gavarres

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies
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d’alerta constant, i això m’estimula. 
Cap dia no és igual que l’anterior, no hi 
ha rutina ni caos (bé, caos a vegades 
sí, però dintre d’un desordre contro-
lat, no sé si m’explico). M’agrada, sí.
I amb la crisi del coronavirus pot-
ser tot ha canviat, no?
No he buscat canvis bruscos ni experi-
ències extremes, d’acord, però la vida 
s’ha encarregat de servir-me’ls en sa-
fata en forma de coronavirus sense 
haver-ho demanat. Durant aquests 
últims mesos la feina a urgències s’ha 
girat com un mitjó. Aquell caos dins 
del desordre controlat s’ha transfor-
mat en un camp de batalla descone-
gut (i perdoneu el símil militar). 

Hem hagut de canviar dinàmiques, 
procediments i maneres de treballar. 
Protocols. Mesures de protecció. 
Circuits. Cada dia és una incògnita. 
Aquest servei ja exigeix de per si una 
gran capacitat de flexibilització. No hi 
ha entrades programades i, per tant, 
no et pots organitzar la feina des del 
principi de torn. A vegades pot sem-
blar que vas “a salt de mata”, apagant 
focs a mesura que es van produint, 
tot i que tampoc és ben bé això. 

El servei, en condicions normals, 
està dividit en diverses àrees i cada 
professional es cuida d’un sector con-
cret: tenim una part pels pacients de 
traumatologia, una altra pels de me-
dicina general, una àrea d’observació 
i un circuit ambulatori pels de menys 
complexitat. Però ara, com us podeu 
imaginar, la Covid-19 ho ha canviat tot 
i a tots nivells. 
Com ho vau assumir?
Recordo l’inici de la pandèmia com 
una onada que ens va caure a sobre 
sense poder-nos refugiar. L’alarma, 
primer, vista com una amenaça exter-
na a la qual podríem fer front. No hi 
havia casos, i ens agafàvem a l’expe-

riència de l’Ebola, que vam poder es-
quivar sense pràcticament cap mort. 
Però un dia va aparèixer el primer 

cas per la porta i la incredulitat inicial 
es va transformar  estupor a mesura 
que es perdia la pista dels contactes 
i el virus s’escampava com la pólvora. 
Com un malson. Com una pel·lícula de 
ciència ficció. 

De sobte, el servei es  va transfor-
mar en una “àrea d’infecciosos”. Tots 
els pacients que ens entraven eren 
Covid-19 positiu o sospita de ser-ne. 
En aquest període inicial sort vam te-
nir que els CAP van fer d’una manera 
exemplar la seva feina de dic de con-
tenció i així es va frenar l’arribada de 
pacients no Covid a urgències. També 
cal agrair de tot cor l’esforç de les 
persones que s’han quedat a casa per 
minimitzar la transmissió del virus. 
Sense aquest dos factors al nostre 
favor jo crec que l’hospital hauria fet 
figa i tos nosaltres al darrere.
Una feina molt dura...
Les setmanes de pic agut de la pandè-
mia el treball ha sigut una lluita cons-
tant: allau de pacients i tots pràctica-
ment amb els mateixos símptomes. 
Cada cas s’ha de tractar com un 
coronavirus en potència i això exigeix 
mesures d’aïllament i de protecció del 
personal. 

Només per fer-vos una idea, per en-
trar a un box a realitzar qualsevol tas-
ca, per simple que sigui, ens cal utilitzar 
gorro, ulleres de protecció, mascareta 
d’alta filtració, doble guant, pantalla fa-
cial protectora, bata impermeable i, al 
damunt, bata rebutjable. I en sortir del 
box, cal retirar tot l’equip respectant  
un ordre i seqüència determinada i fer 
rentat i desinfecció de mans. La càr-
rega de feina és ingent, sense parlar 
de l’impacte psicològic que comporta 
els efectes de la malaltia, l’empitjora-

ment dels pacients i les morts diàries. 
El tema de les UCI treballant a tot gas 
ja es mereix de per si un capítol a part. 
La por d’endur-te el “bitxo” a casa. El 
patiment pels teus, més que per a tu.
I a això s’hi afegeix la solitud del 
malalt i la impotència dels famili-
ars, no? 
Això sí que trenca el cor. Aquesta és 
per a mi una de les conseqüències 
més devastadores de tot aquest ma-
leït procés. El pacient que  ha de fer 
una videotrucada per tranquil·litzar el 
familiar. Els fills que no poden agafar la 
mà del pare que està fent l’últim sos-
pir. La família que no pot acomiadar el 
difunt. Tot això són cicatrius que està 
per veure si algun dia curaran.
Darrerament (mitjans maig) sem-
bla que el nombre de casos remet...
Ara sembla que potser arribem a un 
punt on la corba deixa de pujar per 
iniciar una estabilització o l’anhelat ini-
ci de la fi. Ho estem esperant amb 
candeletes, però no podem fer res 
més que ser prudents. No ens podem 
confiar. Jo, com tothom, estic segura 
que ens en sortirem i només desitjo 
que tant de patiment no hagi sigut del 
tot inútil sinó que ens serveixi per ex-
treure’n alguna lliçó en positiu.

Salut i endavant!

Donem les gràcies a la Marta per 
aquesta entrevista que hem hagut de 
fer a distància i per les fotos que ens 
ha fet arribar; les seves paraules, tot 
i que reflecteixen la magnitud de la 
tragèdia humana d’aquesta crisi sani-
tària, també són un bon estímul per a 
tots plegats i ens recorden que hem 
de continuar mantenint les mesures 
de seguretat per garantir que “Ens en 
sortirem”.

Xevi Carrera
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El dia 12 de març de 2020 es de-
clarava l’estat d’alarma en el nostre 
país a causa de la COVID-19. Davant 
d’aquesta situació Càritas Cassà va 
decidir cancel·lar el projecte d’acom-
panyament a Gent Gran, el grup 
d’apoderament i tancar el servei de 
rober, tant de recollida com d’entrega 
de roba, a excepció d’ajuts puntuals 
que poguessin arribar. L’únic servei 
que segueix endavant és el servei de 
distribució d’aliments (SAC) ja que és 
de necessitat bàsica. Cal dir també 
que molts dels voluntaris que nor-
malment ajudaven són majors de 65 
anys, i complint les indicacions sanità-
ries, han hagut de quedar-se a casa i 

això ha fet que el nombre de volunta-
ris es redueixi notablement. Tot i això 
se n’han incorporat de nous.

El SAC ha canviat el sistema habitual 
de repartiment, estil botiga on triaven 
els productes que necessitaven, per 
un sistema de lots establerts segons 
el número de persones de cada famí-
lia. D’aquesta manera s’evita tot tipus 
de contacte i la recollida és més àgil. 

Cada setmana s’atenia unes 25 
famílies, que venen mensualment de-
rivades de serveis socials. A algunes 
d’elles se’ls porta el lot a domicili per-
què no poden sortir de casa. Des de 
l’inici de la crisi el nombre d’usuaris 
ha anat augmentant cada setmana i 

actualment s’atenen 35 famílies per 
setmana. Això ha provocat que Càri-
tas tingui més feina, s’han hagut de 
buscar més recursos i gestionar-los 
de diferent manera. 

Malgrat tot, s’atenen totes les de-
mandes que van arribant i s’ajuda a 
tothom qui ho necessita i ho demana. 
Càritas no ha deixat de treballar i ha 
posat sempre al davant la dignitat de 
totes les persones i, sobretot, la de 
les més vulnerables. 

Volem donar les gràcies, sobretot, 
a tots els voluntaris/es que cada set-
mana han estat al peu del canó. I a to-
tes aquelles persones que s’han ofert. 

També a l’ajuntament per tot el 

El Covid-19 no atura el 
compromís de Caritas

En aquestes pàgines, imatges del grup de voluntaris de Càritas, que col·laboren 
en el repartiment d’aliments a la gent més necessitada.
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Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues...) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs...) i diversos pel poble

suport que ens han donat sempre i, 
en especial, a en Jordi Cabarrocas, 
que en tot moment ens ha dedicat 
els seus esforços i temps. A la po-
licia, que cada servei ha vingut per 
donar-nos un cop de mà. A les enti-
tats que ens han donat aliments que 
estaven a punt de caducar, caixes per 
fer lots... I per últim, a totes aquelles 
persones que ens han volgut donar 
un cop de mà tot portant aliments 
o donacions econòmiques per poder 
comprar-los. 

En cas que algú vulgui col·laborar, 
pot posar-se en contacte amb Càri-
tas Cassà, al correu: caritascassa@
gmail.com o bé, al telèfon 66 22 59 
340. 

Tota ajuda és bona. Seguim acom-
panyant a les persones!!
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Tot i les restriccions, a Cassà 
per Sant Jordi, Festa Literària

La gala de lliurament de premis es va fer virtualment

A dalt, el guanyador del premi Correlletres de narrativa, Francesc Duch, entrevistat pel conductor de l’acte, Joan Carles Codolà; a sota un aspecte del 
control tècnic, comanat per Jordi Fusté, per garantir  les múltiples connexions de la gala dels Premis Literaris 2020.

Tot i la crisi del coronavirus i malgrat 
les restriccions a la sortida de casa, 
Cassà va poder celebrar la 54a Fes-
ta dels Premis Literaris; amb moltes 
diferències en relació a anys anteri-
ors però mantenint l’esperit i la seva 
finalitat: repartir els guardons als mi-
llors treballs participants al diferents 
concursos culturals i literaris i  reme-
morar, sempre pels voltants de Sant 
Jordi, que aquesta és la gran festa de 
la literatura catalana al nostre poble.

Evidentment la Festa d’enguany fou 
diferent i per tant, tot i que es va in-
tentar, no va poder incloure part mu-
sical ni gaires parlaments; es tractava 
de fer un acte  telemàtic, transmès 
a través del  canal de vídeo Youtube 
de l’Ajuntament de Cassà que servís 
d’aplec virtual dels protagonistes de 
la festa, els participants als diferents 
certàmens literaris que afortunada-
ment s’havien pogut convocar abans 
que la crisi del coronavirus estronqu-

és qualsevol projecte d’aquestes di-
mensions. 

Així durant l’hora de transmissió es 
van poder veure i sentir els guanya-
dors i guanyadores o alguns membres 
dels jurats amb  gent que entrava en 
directe i altres protagonistes que ho 
van fer a través d’enregistraments 
previs, gràcies a la tasca duta a ter-
me pel personal de l’àrea de cultura 
de l’Ajuntament de Cassà -sota la im-
pecable coordinació tècnica de Jordi 
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Fusté- que van aconseguir que tot l’ac-
te quadrés  i per uns moments  fes 
oblidar els espectadors que la festa 
no era com les altres. A més, els 
ciutadans hi van poder  dir la seva -h 
a través del xat que permetia opinar 
sobre la primera festa literària confi-
nada..

Per donar el caràcter de normali-
tat i com sol ser tradició la festa va 
encetar-se amb la rememoració d’un 
fet destacat de les lletres catalanes 
i enguany s’encetà amb un record a 
Joan Perucho, del qual enguany es 
commemoren els cent anys del seu 
naixement. Es van destacar alguns 
aspectes de l’obra de Joan Perucho 
(mort al 2003): “Què aporta la lite-
ratura de Perucho? En primer lloc, 
una imaginació desbordant. Viat-
ges a través del temps, vampirs, 
plantes màgiques, aigües encanta-
des, monstres erudits, espies, ana-
coretes del desert... En segon lloc, 
el sentit de l’aventura, la curiositat 
per les coses, l’avidesa d’experièn-
cies i sensacions. Perucho va ser 
gastrònom, va parlar d’erotisme, 
va col·leccionar mobles i llibres, va 
ser amic i col·laborador d’artistes. 
Tot el que és viu hi troba un lloc, en 
la seva literatura”.

Com es va recordar en la presenta-
ció, en tots els anys de celebració de 
la Festa Literària, fos amb l’organitza-
ció de la Colla, o com en els darrers 
sota els auspicis de l’Ajuntament, a ve-
gades la festa havia estat un sopar en 
un restaurant, d’altres un acte a la bi-
blioteca, o al teatre escolar, o a la sala 
Galà, o al Casal Familiar, o al Centre 
Recreatiu, com en els darrers anys... 
fins i tot se n’havia fet una edició en 
una discoteca, l’antic Manhattan... fa 
25 anys. Però encara no s’havia fet 
a les cases de tots els assistents. La 
benvinguda a la festa, previ al lliura-
ment de premis, la va fer el regidor 
de cultura de l’Ajuntament de Cassà, 
Joan Casabó, que va destacar l’ex-
cepcionalitat de la festa d’aquest any i 
va agrair l’esforç fet per participants, 
jurats i organitzadors per fer realitat 
la festa. També va destacar el paper 
que la lectura i l’escriptura estan te-
nint i tindran en temps tan convulsos 
com els que estem vivint; va demanar 
confiança en el poder de la literatura i 
la cultura com a eina “per sortir amb 
més força de la crisi”.

PREMIS PUNTS DE LLIBRE
El repartiment de guardons -virtual, 
no ho oblidem- va  encetar-se pel con-

curs de Punts de llibre que enguany 
arriba a la dissetena edició, sota l’or-
ganització de la Biblioteca Municipal 
de Cassà. Enguany el tema a tractar 
en el disseny del Punt de llibre era  la 
commemoració dels 75 anys de la 
revista Llumiguia i el director de la 
revista i conductor de l’acte va aprofi-
tar per agrair el reconeixement i per 
destacar com a  membre del jurat “la 
imaginació, la bona traça i la qualitat 
d’execució que hem pogut veure en la 
majoria de treballs”.

Tot i que el confinament i les dificul-
tats per lliurar els treballs van impedir 
una participació més gran el resultat 
fou valorat molt positivament per l’or-
ganització. 

L’acta del jurat deia el següent: 
“Reunits a les 10.00 hores, els inte-
grants del Jurat qualificador, que es 
constitueix per valorar els punts de 
llibre presentats pels concursants, 
que són: - Presidenta: Sílvia Martí 
Suñer, regidora d’Ensenyament i Enti-
tats Culturals de l’Ajuntament de Cas-
sà.- Secretària: Coral Puntí Tortellà, 
directora de la Biblioteca Municipal de 
Cassà.- Vocal: Mariona Puig Baldoyra, 
coordinadora de l’Escola Municipal 
d’Art Josep Lloveras.- Vocal: Laura 
Casamitjana Díaz, tècnica de cultura 

El regidor de cultura, Joan Casabó, i l’alcalde de Cassà, Robert Mundet, en la seva intervenció telemàtca en la gala dels premis literaris de Cassà.

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA...

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa.com
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i joventut de l’Ajuntament de Cassà. 
- Vocal: Joan Carles Codolà Vilahur, 
director de la revista Llumiguia.

Constituït el Jurat, i de conformitat 
amb les Bases reguladores del con-
curs, s’acorda procedir a l’avaluació 
dels punts de llibre prèviament pre-
sentades pels concursants. 

Analitzats cadascun dels punts de 
llibre i vist que compleixen els requi-
sits exigits per les bases del concurs 
es procedeix a establir la relació de 
punts de llibre que, al nostre judici, es 
consideren mereixedores dels premis 
del 17è Concurs de punts de llibre ce-
lebrat en aquest Municipi. El resultat 
és el següent: 

Categoria Cicle Inicial: Premi: 
Punt de llibre de l’autora: Bet Font 
Torrentó, per la seva singularitat i dis-
seny. Premi: un lot de llibres. 

Categoria Cicle Mitjà: Premi: Punt 
de llibre de l’autora: Sira Font Torren-
tó, per la seva singularitat i disseny. 
Premi: un lot de llibres. 

Categoria Cicle Superior: Premi: 
Punt de llibre de l’autora: Nídia Carbo-
nell Luque, per la seva qualitat artísti-
ca. Premi: un lot de llibres.

Categoria ESO: Premi: Punt de lli-
bre de l’autor: Iker Viñuelas Ormaza-
bal, per la seva composició i acabats. 
Premi: un lot de llibres.

Categoria Batxillerat:  deserta.
Categoria majors de 18 anys: 

Els cinc guanyadors dels premis del concurs 
de Punts de llibre; de datt a baix i d’esquerra 
a dreta: Bet Font, Sira Font, Nídia Carbonell,  
Iker Viñuelas i Joan Bosch.

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran.com
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Punt de llibre de l’autor: Joan Bosch Juarez, pel disseny 
acurat i ben treballat. Premi: un val per valor de cent vint 
euros (120€) per gastar en material artístic. 

Com és habitual la Biblioteca de Cassà editarà els punts 
de llibre guanyadors i es repartiran entre els lectors de la 
biblioteca cassanenca i també amb la revista Llumiguia.

PREMIS MANEL TOLOSÀ 
Tot seguit es va llegir el veredicte dels premis de narració 
per als escolars de Cassà començant amb els premis Ma-
nel Tolosà i Surroca, que ja tenen 51 anys de vida i són 
de llarg els més antics de Cassà i uns dels més veterans 
de Catalunya, també. Enguany els alumnes dels diferents 
centres escolars de la vila de 5è i 6è de primària, van re-
bre un correu amb una paraula que havia d’aparèixer a les 
seves redaccions; durant un matí els participants havien 
d’escriure un relat i enviar-lo a l’organització. La paraula 
d’enguany era “escopinyes”.

El veredicte dels jurats va ser el següent:
“Reunit el Jurat de la 54a edició dels Premis Literaris de 

Cassà de la Selva en la categoria  Manel Tolosà Surroca 
/ 5è curs, convocats per l’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va i que està format per: Panta Gomez, Alba Abulí i Josep 
Mª Verdaguer.

El jurat acorda per unanimitat atorgar el guardó del cer-
tamen a la narració:

“No m’agraden les escopinyes” de Jana Arques Vilà.
Vol fer també menció a la narració, amb un petit obsequi 

a “Viatge amb el pescador” de Guillem Castro Lloveras i a 
”La primera amiga d’en Caliu” de Jaume Margall i Bosch.

Pel que fa als alumnes de sisè, el veredicte fou el se-
güent:

“Reunit el Jurat de la 54a edició dels Premis Literaris de 

Cassà de la Selva en la categoria   Manel Tolosà Surroca 

Els membres dels jurats dels premis de narració  infantil i juvenil -Panta 
Gómez, Lídia Jiménez i Cristina Vilà- van comentar la seva tasca en els 

premis d’enguany.

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www.tottan.com
c.e.: info@tottan.com
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/ 6è curs convocats per l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva i que està format 
per: Àlex Perez, Cristina Vilà i Mª Mer-
cè Mir

El jurat acorda per unanimitat atorgar 
el guardó del certamen a la narració: 

El que pot fer un mosquit d’Ariadna 
Cristou Schönwiesner

 Vol fer també menció a la narració, 
amb un petit obsequi a “Maleïdes esco-
pinyes” de Maria Godó Fàbregas.

Els obsequis foren una selecció de 
llibres i entrades per espectacles cul-
turals que s’entregaran tan aviat com 
sigui possible als guanyadors

Els membres del jurat Panta Gómez i 
Cristina Vilà van fer un breu comentari 
sobre els treballs presentats i desta-
cant la qualitat dels treballs guardonats 
en cada categoria. Les dues joves gua-
nyadores, Jana Arques i Ariadna Cris-
tou van comentar com havien escrit la 
seva obra i en van avançar el contin-
gut que es pot llegir en aquest mateix 
exemplar de Llumiguia.

PREMIS JOAN CODOLÀ
Per als estudiants de 3r i 4t d’ESO 
els premis literaris porten el nom de 
Joan Codolà. Enguany la paraula, en 

aquest cas element, que havia de fer 
sortir a la narració era la Torre Salva-
na, coneguda abans com la torre de 
la presó  i part important del conjunt 
arquitectònic de Can Frigola, Bé Cultu-
ral d’Interès Nacional de Cassà.

L’acta del jurat diu el següent:
“Reunit el Jurat de la 54a edició dels 

Premis Literaris de Cassà de la Selva 
en la categoria “Joan Codolà- 3r i 4t 
d’ESO” convocats per l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva i que està format 
per: Lídia Jimenez, Quim Carreras i 
Roser Carles.

El jurat acorda per unanimitat ator-
gar el guardó del certamen a la nar-
ració: “Dos de tres” de Júlia Nateras 
Mundet.

Vol fer també menció a la narració, 
amb un petit obsequi a “29 de gener 
del 1939” de Laia Vidal Serrano i a 
“L’amor impossible” de Sílvia Bernà 
Mir.

La narració guanyadora va ser 
explicada per la seva autora que va 
avançar que  explicava una història 
de terror  localitzada a l’antiga presó 
de Cassà; també la podeu llegir en 
aquestes pàgines. La professora de 
La Salle Cassà Lidia Jiménez va  ser 

la membre del jurat que va  comentar 
els treballs presentats.

Igualment, la regidora d’educació, 
Sílvia Martí, va fer  un agraïment a 
tot el jurat voluntari i als docents dels 
17è premis de punts de llibre i 54s 
Premis Literaris Escolars  i en espe-
cial a la Colla Excursionista per col-
laborar sempre. Va donar especial-
ment l’enhorabona als premiats i als 
mencionats i a tots els participants i 
els va agrair l’entusiasme de mantenir 
vius els premis, “tot i que hagi hagut 
de ser en format virtual”. 

MÉS PARTICIPANTS QUE MAI 
ALS CORRELLETRES
Tot seguit es van lliurar els guardons 
dels premis Correlletres instaurats fa 
quatre anys i que enguany han gaudit 
duna molta bona acceptació. Potser 
el confinament hi havia  tingut alguna 
cosa a veure però certament que 326 
persones d’arreu dels Països Catalans 
s’hagin inscrit per prendre-hi part és 
una xifra notable. I molt ben repartits 
en les dues categories, narració poe-
sia: 166 corresponien a la categoria 
de narrativa i 160 a la de poesia. Al-
guns dels participants d’enguany, han 
escrit des de Lleida, Igualada, Castell-
dans, Riba-Roja d’Ebre, Amposta i fins 
i tot de Londres.

El concurs com el nom indica exigia 
una certa celeritat ja que els concur-
sants, van rebre el divendres 20 de 
març un correu amb la consigna per a 
fer les seves creacions i en 24 hores 
havien de redactar un relat o poema 
depenent de la categoria en quès’ha-
vien inscrit i enviar-lo per correu elec-
trònic a l’organització. Enguany la 
paraula que havien d’incorporar és 
“androna”; a Cassà de la Selva, una 
androna és un embornal. 

Com que els premis tenen voluntat 
d’instar a l’escriptura als més joves, el 
premi de narrativa és per a menors 
de 40 anys i la categoria de Poesia és 
oberta a totes les edats. En ambdues 
categories despuntava aquest any la 
gran diferència d’edats de participants, 
cal remarcar que 16 dels inscrits eren 
menors d’edat, que s’han animat a es-
criure i segons el jurat ho van fer a un 

Lluís Freixas i Jordi Dausà, portaveus dels jurats dels premis Correlletres de poesia i narrativa, respectivament.
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bon nivell.

El premi Correlletres de narrativa 
està guardonat amb 300€ i publicació 
al diari digital de cultura Núvol i tenia 
una limitació d’extensió de  5.000 ca-
ràcters.

L’acta del jurat deia així:
“Reunit el Jurat de la 54a edició dels 

Premis Literaris de Cassà de la Selva 
en la categoria  Correlletres - Nar-
rativa, convocats per l’Ajuntament de 
Cassà de la Selva i que està format per: 
Miracle Sala, Joan Carles Codolà i Jordi 
Dausà. 

El jurat acorda per unanimitat ator-
gar el guardó del certamen a la nar-
ració: “Al fons d’una androna” de Fran-
cesc Duch Casanova. 

Vol fer també menció a  la narració 
“Ho celebrarem” de Matilde Gordero 
Moreno. 

Jordi Dausà, escriptor cassanenc 
i professor de la Salle Cassà com a 
membre del jurat va comentar que les 
dues obres finalistes tenien un nivell 
semblant segons  tots els membres; si 
bé al final el premi havia estat per aque-
lla narració que havia  posat l’androna 
com a eix del treball.

L’autor guanyador, Francesc Duch, és 
de Sarrià de Ter i ja havia estat guar-
donat en altres concursos. Fa un any 
es va publicar el conjunt de narracions 
Altres mares, guanyador del  XII pre-
mi  7 lletres 2018 i també havia pu-
blicat narracions en obra conjunta. En 
Francesc va poder intervenir  des de 
casa seva i  va començar agraint la ce-
lebració de la festa literària, que ajuda 
a normalitzar una situació tan insòlita  
i va recordar que l’any 2019 ja havia 
participat al premi incitat  per un cartell 
penjat a una llibreria; enguany va rebre 
la invitació de l’Ajuntament i hi va parti-
cipar de nou, amb l’èxit final.  Considera 
que el confinament no va influir en la 
seva decisió: “Jo hi hagués participat 
de totes maneres però el fet d’estar 
confinat fa que estiguem més temps 
dedicant-nos a l’escriptura, encara 
que tampoc no tenim el cap gaire  

clar...”
El guanyador va dir que no coneixia la 

paraula androna: “vaig mirar el dicci-
onari i la inspiració va venir donant 
voltes a com podia fer que  l’andro-
na fos el motor de la història...” El 
mateix autor va llegir la seva Tant l’obra 
guanyadora, com la que va rebre la 
menció del jurat també foren publica-
des a la revista cultural Núvol.

Pel que fa als premis Correlletres de 
poesia, que recorden la figura del poeta 
cassanenc  Xavier Carbó Maymí  l’acta 
del jurat diu així:

Reunit el Jurat de la 54a edició dels 
Premis Literaris de Cassà de la Selva 
en la categoria   “Correlletres - Poesia 
Xavier Carbó”, convocats per l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva i que està 
format per: Maria Dolors Godoy, Susa-
na Gil i Lluís Freixas.

El jurat acorda per unanimitat ator-
gar el guardó del certamen a la poesia 
(31) “Sortirem” de Jordi Homs Forca-
da,  però vol fer també mencions a les 
següents poesies: -(62) “Cendra”, de 
Lucía Palomar Albarrán; -(52) “Andro-
nes” d’Alexandre Planas Ballet; -(9) “An-
drona” de  Keila Olmo Sánchez

Lluís Freixas com a membre del jurat 
va explicar que l’obra guanyadora –en-
mig d’una gran diversitat- era un text 
amable i senzill que potser es va impo-
sar per aquesta senzillesa perquè te-
nia “una simplicitat i senzillesa no gens 
fàcil d’aconseguir sinó tot al contrari”. 
A més es va destacar que la paraula 
androna estava en el nucli del poema i 
que la referència a la situació actual era 
molt ben aconseguida.

El guanyador del premi de poesia, 
que viu a Vic i també fa teatre i canta 
va explicar que “em va cridar l’atenció 
l’originalitat de la proposta i el fet 
de posar límits a l’escriptura; això 
em motiva per crear... em genera 
el cuquet. Si no hi hagués hagut 
confinament també hi hauria par-
ticipat perquè el concurs em va 
atreure de seguida”. Jordi Homs va 
reconèixer que no sabia que volia dir 

androna i que ho va  haver de buscar 
al diccionari; “però em va  encaixar 
molt bé en la meva idea del poema 
entre la part aèria i l’ambient més 
fosc, ja que l’androna és  l’entrada 
a aquesta part més fosca o feixu-
ga...”

“CALDRÀ UNA RECUPERACIÓ 
SOCIAL I ECONÒMICA; I, 
TAMBÉ, CULTURAL”
Per posar punt i final a la gala insòlita 
dels Premis Literaris de Cassà va in-
tervenir en directe l’alcalde de Cassà, 
Robert Mundet, que després d’agrair 
la participació dels concursants i la 
tasca dels jurats va remarcar  l’es-
forç que havia representat organitzar 
la festa en les condicions de confina-
ment cosa que demostra  que “tot 
i que la cultura pateix de valent 
amb aquesta greu crisi sanitària 
ens mantenim ferms per conservar 
les nostres propostes culturals  i 
la Festa dels premis literaris és la 
més important de l’any a Cassà de 
la Selva”. Mundet va mostrar-se con-
fiat i optimista per sortir de la crisi 
actual confiant en la solidaritat ja de-
mostrada per la ciutadania i va avan-
çar que “la recuperació serà econò-
mica i social però també cultural 
i seran tres pilars que haurem de 
tenir en compte per tirar endavant 
després d’aquest mal tràngol, ja 
que la cultura és un puntal de la 
nostra societat”.

L’alcalde va acabar dient que els 
cassanencs “hem d’estar orgullosos 
dels premis literaris de Cassà, un 
patrimoni que no podem perdre”.

La festa dels premis literaris no es 
va acabar ni amb la foto de grup de 
tots els guardonats, com es feia cada 
any, ni amb el pica pica que servia per 
comentar  la jugada entre tots els 
assistents. Va ser una festa a virtual 
que cadascú va celebrar a casa seva i 
que va servir per mantenir en peu una 
tradició cultural que ja té 54 anys de 
vida al nostre poble.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E.O.B. 
(Barcelona) i per 
la Universitat de 

Maidstone (Angla-
terra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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-No m’agraden les escopinyes!
Aquest és el crit que se sent des 

de casa la Mariona cada cop que els 
seus pares l’animen a provar les esco-
pinyes, ella ja n’està tipa. Des de que 
era petita que tenen aquesta mania 
amb les escopinyes. Ella ja les va pro-
var un cop i no li van agradar però, els 
seus pares (com quasi tots els pares 
del planeta) li deien que amb els anys 
els gustos canvien.

Per a ells les escopinyes eren el mi-
llor, millor que la xocolata, millor que el 
gelat, millor que TOT. En canvi la Ma-
riona preferia els gelats, la xocolata i 
fins i tot preferia la ceba abans que 
les escopinyes. Per ella les escopinyes 
tenien un gust tan fastigós com el d’un 
iogurt caducat, l’olor d’un mitjó brut i 
pudent i el tacte era tan llefiscós que 
semblava bava de cargol.

Un dia els seus pares van decidir 
amagar les escopinyes entre altres 
menjars. Per exemple, un dia per so-
par van fer un puré d’escopinya sense 
dir-li de què era i a la Mariona no li va 
agradar gens. El dia següent per dinar 
van provar de barrejar les escopinyes 

Premis Literaris / Manel Tolosà - 5è curs / Obra guanyadora

No m’agraden les escopinyes!

amb olives i pasta i a la Mariona li va 
agradar.

Per tant els seus pares van anar in-
filtrant escopinyes als diferents plats 
intentant que no es veiés gaire.

Quan ja portaven algunes setmanes 
afegint escopinyes als plats la Mariona 
els hi va dir amb una mica de vergo-
nya:

-M’agraden les escopinyes, ja m’ha-
via adonat que quasi a cada plat n’hi 

havien de barrejades. He descobert 
que les escopinyes barrejades amb al-
tres aliments m’encanten!

Així va ser com a la Mariona li van 
agradar les escopinyes barrejades 
amb altres coses, però les escopinyes 
soles encara les odia.

Potser al final serà veritat que amb 
els anys els gustos canvien.

Jana Arques Vilà
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Hi havia una vegada una família d’es-
copinyes que estava passejant pel 
mar.

De sobte van veure un pescador 
amb una bossa de plàstic! La bossa 
de plàstic era petita però hi havia ai-
gua a dins, perquè les escopinyes po-
guessin viure-hi.

Van intentar fugir però el pescador 
les va atrapar. La família d’escopinyes 
estava molt preocupada, perquè sabi-
en que moririen.

El pescador es va emportar a les 
escopinyes… AL BURGER KING!!!

Allà, les escopinyes miraven com el 
pescador estava menjant una ham-
burguesa enorme i unes patates fre-
gides que feien moltíssima bona olor.

Quan el pescador ja s’havia acabat 
l’hamburguesa i les patates, es va 
menjar…  UN GELAT DE VAINILLA 
ENORME!!! Estava cobert de nata i xo-
colata. (Les escopinyes estaven molt 
geloses en aquell moment)

En sortir del Burger King, van anar…  
A VEURE UN PARTIT DE FUTBOL! Els 
equips es deien Blanes i Lloret. Tots 
dos equips feien jugades i driblings es-
pectaculars, era tot un xou.

Cada cop que un equip marcava un 
gol, el pescador deia: GOOOOOOOL! I 
tot l’estadi deia el mateix i molt fort.

El partit va acabar i els dos equips 
van empatar 3 a 3. Després van sor-
tir de l’estadi i van anar… A UN CON-

CURS DE BALLET! Va ser un veritable 
espectacle, tots els balls eren coordi-
nacions perfectes.

N’hi havia un en el que feien una PI-
RÀMIDE de persones, com si ballessin 
una cosa semblant al Break Dance!

El millor de tot és que es van asseu-
re a PRIMERA FILA!

Quan van acabar de veure els 17 
balls, el pescador i les escopinyes 
van anar a moure l’esquelet… A LA 
DISCOTECA! Van estar hores i hores 
ballant, divertint-se i rient. 

Les escopinyes es van adonar que el 
pescador només volia fer nous amics 
i li van fer un regal per aquell dia tan 
divertit que el pescador els havia do-
nat. Li van regalar un collaret amb el 
nom que el pescador va posar a les 
escopinyes:

Marc, Joana, Miquel, i a l’última 
escopinya el pescador li va posar el 
mateix nom que el seu: Josep. Quan 
el pescador va rebre el meravellós re-
gal que les escopinyes li van fer, es va 
posar tan content que va demanar al 
DJ que posés una cançó en honor a 
les escopinyes. 

Quan van acabar, van anar a la plat-
ja a fer l’hora dels adéus. El pescador 
va agafar el mòbil, va posar la cançó i 
es van dir adéu, es van abraçar…

Finalment, el pescador va obrir la 
bossa de plàstic al mar. Llavors, va 
sortir l’aigua i va alliberar també les 

escopinyes.
 
 I CONTE CONTAT, AQUESTA HISTÒ-

RIA S’HA ACABAT!

Guillem Castro Lloveras

Una vegada hi havia un dimoni que es 
deia Caliu. Era petit, amb una cua llar-
ga que tenia una punta al final, i tam-
bé unes banyes punxegudes. No feia 
gaire que estava a l’infern i sempre 
estava treballant portant carbó aquí, 
carbó allà.

En Caliu ja no aguantava més, ell vo-
lia passar-s’ho bé com els altres. Un 
dia li van dir que anés a buscar llenya a 
fora i quan va sortir, va veure un poblet 
molt petit i va anar a mirar què feien 
els nens allà. Va baixar de la muntanya 
i va anar directe cap a una escola. Va 
entrar per una finestra oberta i va cau-
re en una motxilla d’un nen. Després, 
va pujar a la cadira i va veure una se-
nyora que explicava alguna cosa. Com 
que era molt curiós, va voler apro-
par-se més, però va caure i una nena 
el va veure i va fer un xisclet fortíssim 
i cridà...“un dimoni!!” Tothom es va es-
pantar però sobretot els nens i nenes 
que el tenien al costat. La professora 
no sabia què fer i va anar directament 

al despatx del director. Mentrestant, 
en Caliu estava perdut en una classe 
amb 26 nens i nenes. Un nen que es 
deia Tom es va treure la sabata per 
aixafar-lo però una nena li va impedir, i 
es van enfadar. “Només faltava això” va 
dir un altre nen, i de sobte va arribar el 
director i va dir...”i el dimoni?”.

En Caliu ja s’havia escapat però no 
havia acabat tot, perquè havia sortit 
per la porta que donava al pati i s’hi va 
trobar encara més nens i nenes que 
a la classe. Ell estava súper espantat 
però no tant com la nena que el va 
veure. En Caliu encara que fos petit 
se’l veia molt per culpa de la seva cua 
llarga. La nena es va pensar que era 
un ninot i el va agafar, però es va cre-
mar la mà perquè en Caliu, com ja sa-
beu, venia de l’infern i cremava molt. 
La nena que es va cremar es deia Ele-
na i es va posar a plorar, però en Caliu 
li va dir... “No ploris si us plau, perquè 
si no m’enganxaran”. Ella va parar de 
plorar i va dir... “i què vols que faci?”, 

i en Caliu va respondre...”fica’m en 
aquella capsa!” Ell es referia a un tup-
per i l’Elena va obeir i just va arribar 
una professora que va preguntar... 
“què està passant?” L’Elena va res-
pondre “he caigut”. “Estàs bé?”, va 
preguntar la professora. “Sí” va dir 
l’Elena. La professora la va acompa-
nyar, i li va ficar aigua.

Desprès l’Elena va anar a un banc 
i quan ningú mirava va obrir el tup-
per “vols ser la meva amiga?” va dir 
en Caliu. “Sí” va respondre. ”Per cert, 
això que hi ha en el tupper està bonís-
sim” va dir en Caliu. ”Són escopinyes”, 
digué ella. “Doncs m’encanten!!”va 
dir. L’Elena i en Caliu es van fer molt 
amics. En Caliu, cada dia anava a veu-
re a L’Elena i jugaven a jocs junts. Ella 
cada setmana li portava una llauna 
d’escopinyes.

Conte contat i escopinyes s’han 
menjat.

Jaume Margall Bosch

Viatge amb el pescador

La primera amiga d’en Caliu

Cultura en confinament Cassà al dia

Premis Literaris / Manel Tolosà - 5è curs / Mencions del jurat

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Estic enrabiada pel que pot 
fer un mosquit, és increï-
ble! Imagineu-vos, ara tinc 
un full d’incidències per 
mala conducta i dos dies 
d’expulsió. Només he picat 
amb una pedra a un pro-
fessor al nas i li he trencat 
les ulleres! No és per tant, 
oi?

Ara us ho explico, fa dos 
dies estàvem de colònies 
amb la classe, vam comen-
çar a muntar les tendes de 
campanya, la meva era 
peculiar, era rosa i amb el 
meu nom en vermell; en 
comparació amb la dels 
altres, que eren verd fosc. 
Més tard, cap a la 1:00h 
del migdia ens vam posar 
a dinar.

Per dinar tenia un tupper amb la pa-
ella que va sobrar d’ahir (feta pel meu 
pare), semblava boníssima! Amb gam-
bes, musclos, escopinyes i anelles de 
calamar, tothom la volia provar. Se’m 
feia la boca aigua, i l’oloreta Estava a 
punt de menjar la primera cullerada, 
quan de sobte un mosquit va aterrar 
a sobre el meu dinar, encara no l’havia 
ni tastat!

Enfadada i amb gana vaig tirar el 

tupper a terra i vaig començar a per-
seguir-lo. Jo odio els mosquits, a més 
em fan fàstic! Piquen a tota la gent 
i després estàs tot l’estiu gratant-te. 
De petitona me’n va picar un al braç i 
em va fer una reacció al·lèrgica molt 
gran, em vaig inflar tota jo i em picava 
tot el cos, va ser horrible! Encara em 
pica el braç quan me’n recordo.

Sabia que era quasi impossible 
atrapar-lo i cada cop s’allunyava més, 
l’únic que podia fer era llençar-li ob-
jectes. Els meus companys cridaven 

tot el temps – Mata’l! Ma-
ta’l! Mata’l! – s’ha de dir 
que m’animava més atra-
par-lo. Concentrada en ma-
tar aquell insecte maleït, 
li vaig començar a llançar 
gespa, després terra, i per 
últim una pedra; però en el 
moment en que la vaig llan-
çar, vaig escoltar als meus 
companys, tots dient:

 - Nooooo! No la tiris!
 Què passava? No volien 

que matés al mosquit? Qui-
na tonteria!

Mig segon després, me 
n’adonava que la pedra 
anava directe al nas del 
nostre professor.

En el moment, tots els 
meus companys es van 

amagar, traïdors... La pedra va to-
car-li al nas, trencant-li les ulleres tot 
seguit. El professor va caure a terra 
pel cop, el nas se l’inflà com mai i 
mentre, el mosquit se’n va sortir ai-
rós.

 Ara m’he quedat sense colònies i 
amb un full d’incidències, espero que 
no em prenguin per boja quan els hi 
digui als meus pares que ha sigut tot 
culpa d’un mosquit!

Ariadna Cristou Schönwiesner

Hola em dic Núria i tinc 10 anys. 
Porto els cabells marrons i ondulats. 
Tinc dues amigues l’Anna i la Júlia. 
També tinc un germà en Martí.

Ara us explicaré el que em va pas-
sar el dimarts. Va ser molt estrany. 
Tot va començar al sortir de l’escola. 
El mestre va dir que ja podíem mar-
xar. L’ Anna i la Júlia van sortir amb 
mi. Ens vam distreure parlant del rot-
llo de classe. 

Al tornar a casa, em vaig oblidar 
que havia d’anar a comprar. Quan vaig 
entrar, la mare em va dir:

- Ja has tornat de comprar?
Jo no sabia que dir-li. Em vaig inven-

tar una excusa.
- El mestre ens ha castigat i hem 

sortit tard.
- Vés a la botiga. Compra pasta i 

tomata. Que si no soparem molt tard.
Surto corrents i entro a la botiga. 

Agafo els macarrons i  la tomata. 
Vaig cap a la caixa. Hi havia una cua 
llarguíssima. Després d’esperar mol-
tíssim em va tocar a mi. Al sortir per 
la porta va sonar l’alarma. Tothom em 
va mirar. La caixera va revisar-me i 
resulta que algú m’ havia posat una 
llauna d’escopinyes a la butxaca. La 
caixera va cridar:

- Nena, això m’ho has de pagar!
Jo li vaig pagar. 
 Al arribar a casa només hi havia el 

meu germà, li vaig preguntar:
- On és la mare?
Em va dir:
- És a la carnisseria.  A veure que hi 

ha per sopar?
Va obrir la bossa que havia com-

prat. Va dir:
- Has comprat escopinyes, la mare 

no ens deixa!
Va agafar la llauna d’escopinyes. Va 

fugir cap a la cuina. Va obrir la llauna 
i va començar a menjar. Jo el vaig se-
guir. Al estirar-li la llauna em vaig tallar i 
vaig cridar. Es va tacar la roba i el terra 
de sang. Els dos estàvem garratibats. 
La mare va entrar per la porta. Es va 
posar a cridar. Les dues vam córrer 
cap al cotxe. Jo amb el dit mig penjant. 
La mare es marejava amb tanta sang. 
El cotxe anava fent corbes. Quan vam 
arribar a l’hospital, ens vam dirigir a 
recepció. Ens van indicar on havíem 
d’anar. El dit degotava.  Un infermer 
em va adormir. Em va cosir sis punts. 

Quan em vaig despertar era el matí 
i la mare em va clavar una bona bron-
ca.

Tot per culpa de les maleïdes es-
copinyes! He acabat amb punts i una 
bronca!

Maria Godó Fàbregas

El que pot fer un mosquit

Maleïdes escopinyes

Premis Literaris / Manel Tolosà - 6è curs / Obra guanyadora
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Em noto insignificant. He aconseguit 
calmar-me el necessari per parar de 
sanglotar però la por encara en cor-
prèn; tinc els membres garratibats i 
cada petit gest m’és un suplici. Em 
noto les últimes llàgrimes rodolant-me 
galtes avall, produïdes pels records 
de fa uns moments, massa presents. 
Entrellaço els dits amb força fins que 
els artells se’m tornen blancs de la 
pressió. El que sigui per evitar el tre-
molor i les ganes de vomitar. Em noto 
la bilis a la gola.

-Explica’m què ha passat reina. Pot-
ser et puc ajudar.- Diu la meva mare 
suaument mentre em separa les 
mans i m’embolcalla en una abraçada 
protectora. Intentant reconfortar-me.

I tot i saber que no hi podrà fer res, 
que soc viva gràcies a un miracle, l’hi 
ho explico tot des de l’inici:

<<Temps enrere havia estat una 
antiga presó, però ara és la llar d’in-
comptables espectres infernals. Millor 
que te n’allunyis>>. Així definia la gent 
del poble la Torre Salvana. Una cons-
trucció tosca, de maons d’un vermell 
descolorit i mig recoberta d’heura i al-
tres plantes enfiladisses propenses als 
llocs inhabitats i tenebrosos. Destaca-
va per les seves mides descomunals; 
amb una altura que superava la torre 
del campanar de l’església i una ampla-
da similar a la d’un jardí considerable, 
que li donaven un aire inexpugnable. 

-Millor que no hi entrem. –Vaig dir te-
morosa. La meva mare m’havia adver-
tit incomptables cops que no hi anés, 
que em podia ocasionar problemes, 
més enllà de les autoritats i una multa 
considerable per entrar a una propie-
tat aliena.

-Cagada. –Em va dir la Núria, la 
meva millor amiga, fent broma men-
tre m’assenyalava amb un dit tacat 
de pintura.

Ens havíem reunit per fer els deu-
res d’art i decidir a on aniríem des-
prés. Volíem fer alguna cosa intrè-
pida, ens sentíem adultes. Capaces 
d’absolutament tot. 

-No em diguis això! Saps perfec-
tament que els meus pares no em 
deixen anar-hi... –M’emprenyava 
que em consideressin una covarda, 
que no em veiessin com a una igual. 

-Per això els trucaràs ara i els 
explicaràs que vens a casa meva a 
dormir. Segur que et diuen que sí, 
som divendres.- Va tallar-me la Mar 
somrient. 

Vaig sospirar derrotada men-
tre marcava el número al telèfon. 
I després d’uns minuts angoixants 
d’estira i arronsa vaig aconseguir la 

resposta.
-Tenim via lliure! Però he de ser a 

casa teva abans de les onze perquè 
ma mare trucarà per assegurar-se’n, 
no se la veia massa segura.

Vam sortir al carrer; els mòbils car-
regats i les llanternes enceses. El cel 
era fosc i bufava un vent glaçat propi 
de l’hivern però havíem decidit anar-hi 
a peu perquè quedava a prop i així no 
aixecaríem sospites.

-Veus alguna cosa?- La veu de la Nú-
ria va rebotar a les parets de l’edifici, 
amplificant-se fins que es va perdre en 
la negror a la qual duien les escales 
de cargol.

L’interior de la torre era llòbrec i 
obscur com la gola d’un llop. Hi havia 
taques enganxoses al terra i vidres es-
micolats per tot arreu. A més a més 
l’aire era ranci i no ajudava a allunyar 
la sensació d’expectació que t’infonia 
aquell lloc. Vam baixar al soterrani a 
poc a poc. Acompanyades únicament 
del xerric dels graons al descendir i de 
l’ambient cada vegada més i més gèlid.

-Hi, hi, hi, hi, hi! Morireu.- Va xiuxiue-

jar-nos una veu espectral a cau d’orella 
mentre la Mar s’alçava del terra cri-
dant i s’estavellava contra la paret amb 
un cruixit desagradable. Al seu voltant 
es va anar formant un toll escarlata i 
el seu pit va deixar de pujar i baixar. 
La Núria i jo ens vam agafar de les 
mans. Incapaces de reaccionar, mas-
sa commocionades. Tot havia estat 
tan veloç...

-MORIREU COM TOTS NOSALTRES! 
MORIREU!

Arrossegades pel pànic vam pujar 
les escales corrent i ens dirigírem a la 
porta de sortida. La nostra salvació. 
L’horrible càntic encara ens perseguia 
i notàvem la mort a tocar. Vaig sortir a 
l’exterior, el baf de les meves respiraci-
ons condensant-se al meu davant, i em 
vaig girar. La porta era tancada.

-Núria! On ets?!- La veu em sortia 
escanyada i les llàgrimes em brotaven 
soles ara que ja havia passat tot. Un 
solitari i terroritzat crit va ser l’única 
resposta.

Júlia Nateras Mundet

Premis Literaris / Joan Codolà - ESO / Obra guanyadora
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No em podia creure que hagués tor-
nat a aquell poble. Vaig viure la meva 
infància i part de la meva adolescèn-
cia en aquells carrers, i feia 81 anys 
que no els tornava a trepitjar. També 
feia 81 anys de l’últim dia que la vaig 
veure. Després del bombardeig el 29 
de gener de l’any 1939 vam marxar 
tota la família del poble, tenia 15 anys 
i ho vaig haver de deixar tot i marxar 
amb ells. No hi havia cap nit que no 
somies amb ella i amb el bombardeig, 
el rècord d’aquell diumenge de gener 
apareixia sempre. No havia tingut una 
vida feliç, tot i que havia aconseguit 
aixecar una empresa i un fill tot sol. 
El vaig adoptar i li vaig posar el nom 
que tant li agradava a ella: Josep. 
Feia poc que s’havia casat i que havia 
tingut una filla, era molt feliç. Jo en 
canvi, estava malalt. Tenia Alzheimer 
i em feia por oblidar tot el que havia 
viscut amb ella quan teníem 14 anys. 

Ens vam conèixer a la Torre Salvana, 
ella portava un vestit llarg de flors. Jo 
havia quedat amb el meu amic Joan 
com cada diumenge després de missa 
per fer una volta pel poble. Sempre 
anàvem a la Plaça Petita i jugàvem a 
caniques o saltàvem a corda. Aquell 
dia ella i la seva amiga també van ve-
nir i va ser una de les millors tardes 
de la meva vida. Poc a poc em vaig 
anar enamorant d’ella cada dia més i 
es va acabar convertint en la persona 
que més he estimat d’aquest planeta. 
No sabia descriure-ho, però el que si 
sabia era que ho donaria tot per ella. 
Un diumenge de gener com qualsevol 
altre vaig sortir de casa meva per que-
dar amb en Joan, ella i la seva amiga 
a la Torre Salvana. Estàvem a la Pla-
ça Petita jugant al joc dels disbarats 
quan vam sentir un soroll molt fort, 
i seguidament un altre. No vam tar-
dar a adonar-nos que eren bombes. 

Cadascú va marxa corrents cap a 
casa seva sentint darrere nostre la 
bomba caient sobre la Plaça Petita, 
enduent-se tots els nostres records. 
Jo vaig aconseguir arribar a casa i ella 
també, però la bomba va caure just 
sobre casa seva. Tota la seva família 
va sobreviure menys ella. El meu pare 
i la meva mare van decidir marxar del 
poble després del funeral, perquè sa-
bien que quedar-nos allà només em 
portaria mals records. Però per molt 
que m’allunyes, els mals records em 
perseguien sempre. 81 anys després, 
he tornat a Cassà de Selva, el poble 
de la meva infància i el poble on vaig 
conèixer la dona de la meva vida. He 
vingut a acomiadar-me de la meva 
vida abans de perdre-la i poder estar 
amb ella. 

Laia Vidal Serra

En aquells temps, era molt difícil que 
una noia pogués escollir el seu futur. 
Totes estàvem sotmeses a casar-nos 
de ben joves amb un home que era fill 
d’una família rica, que els nostres pa-
res pensaven que seria el millor marit 
per a nosaltres. Jo, Sibil·la Codolà, filla 
d’un dels millors mercaders de l’època 
de Cassà, a l’edat de 17 anys, em van 
fer conèixer a Climent Bonanova, de 
21 anys, fill d’una de les famílies més 
riques de la ciutat de Barcelona. La 
mare sempre m’havia parlat molt bé 
d’aquest noi però jo sempre li deia que 
no el volia conèixer, que volia enamo-
rar-me i no casar-me amb un home 
de bona fama perquè els meus pares 
ho desitgessin. El pare no tolerava ni 
una mínima falta de respecte ni molt 
menys encara de rebel·lia, així que em 
van castigar dient-me que si no el volia 
conèixer abans del dia de casament, 
m’hi hauria de casar sense haver-lo 
conegut abans. I així va ser. El dia 24 
de maig de 1841, a l’església de Cas-
sà, es celebrava un casament on jo 
seria la muller, la muller d’un home 
que jo no desitjava. El que no havia ex-
plicat a ningú mai abans, es que feia 
més d’un any que per les nits m’esca-
pava per la finestra de la meva habi-
tació per trobar-me amb l’Isaac Gela-
bert, fill d’una família que no es podia 
veure amb la meva ja que el seu pare, 
Isidre Gelabert, va intentar robar va-

ris cops gran part de mercaderia del 
pare. Cada nit, passejàvem pel carrer 
durant llargues i llargues hores, fins 
que començava a sortir el sol, que 
era quan la mare m’aixecava per aju-
dar-la a preparar el dinar. Cada dia 
esperava que arribés la nit per sen-
tir-lo cridar des del carrer de baix de 
casa i m’ajudés a saltar de la finestra. 
El seu somriure em posava nerviosa i 
quan m’explicava les seves aventures, 
m’entraven moltes ganes de fer-li un 
petó. I em vaig adonar que m’estava 
enamorant d’un fill d’una família pobre 
i que si els pares ho sabessin, s’en-
durien una gran decepció. Ell em va 
confessar el que sentia per mi i em 
va dir que havíem de fer alguna cosa 
per fugir d’aquell casament on només 
en sortien beneficiades les famílies i 
on jo, no comptava per a res. Vam 
plantejar molts cops com fugir del 
casament però ens vam adonar que 
seria impossible aturar-lo. Durant la 
cerimònia, abans de posar-nos les 
aliances, va entrar l’Isaac per la por-
ta de darrere l’església tot cridant i 
escapant dels guàrdies. Quan el vaig 
veure, vaig endur-me pel cor i vaig 
córrer amb ell el més ràpid possible. 
El que no sabíem era que els guàrdi-
es ens estaven perseguint i van aga-
far l’Isaac, i una setmana més tard, 
el van posar a la presó. Els pares no 
m’escoltaven quan els explicava que 

només volia marxar amb l’home que 
estimava, ells només entenien que ell 
em volia segrestar i més barbaritats. 
La família Bonanova, després de l’en-
renou causat, va decidir deixar el pac-
te que havien fet i no saber mai més 
res de nosaltres. La mare va estar 
uns dies molt trista i cada nit sentia 
com discutia amb el pare de que ara 
seria molt difícil trobar un home de 
bona classe i família per a mi. El pare, 
en canvi, només es preocupava per 
com ara seguirien amb el negoci de 
la mercaderia, que cada cop era més 
complicat i sense el pacte de la família 
Bonanova seria molt difícil tirar enda-
vant. Jo, en canvi, només pensava en 
l’Isaac i que devia estar fent. I el que 
tampoc sabria mai ningú, és que cada 
nit, quan a fora de la presó, a la Torra 
Selvana, no hi havia guàrdies, anava 
a la finestra del garrot de l’Isaac i ens 
veiem. I així cada nit fins que el 14 
d’agost del 1844, el van executar. Al 
cap de dos anys, jo ja estava casada 
amb un home de bona família, l’Ama-
deu Guisar, molt bon noi, però no l’es-
timava. I és que les històries d’amor 
boniques i amb final feliç no existien 
a aquella època. Cada nit, resava per 
l’Isaac i desitjava que fos on fos, esti-
gués bé. Sempre l’estimaré.

Sílvia Bernà Mir

Premis Literaris / Joan Codolà - ESO / Mencions del jurat

29 de gener del 1939

L’amor impossible
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La Martina el va veure agenollat 
a terra, amb el nas com si en-
sumés l’asfalt. Sabia que no era 
nascut al poble, però li sonava 
d’haver-se saludat algun vespre 
pel carrer. Eren de la mateixa 
edat, vora la cinquantena. La 
Martina s’hi va acostar, i quan 
va ser-hi ben a prop, va veure 
que l’home entaforava l’ull entre 
el reixat de barrots d’una andro-
na.

Ha passat alguna cosa?
En Joel va aixecar el cap, mi-

rant-se la Martina des de baix. 
La va reconèixer, també, d’ha-
ver-se saludat alguna vegada.

Estava fent el dropo, em treia 
i posava l’aliança, m’ha relliscat 
entre els dits i s’ha escolat per 
la claveguera.

Ostres, i la veus?
No, no hi ha manera, el fons és 

massa fosc.
La Martina va deixar el carretó de 

la compra, va treure’s el mòbil de la 
butxaca i es va ajupir per il·luminar.

Bona idea, no se m’havia acudit.
Va enfocar cap a dins, entre els 

barrots, i tant ella com en Joel van 
amorrar-s’hi sense aconseguir distin-
gir l’anell de casament.

De lluny, l’Elies i la Susanna passe-
javen el gos. Què foten aquells dos?

No ho sé, qui són?
S’hi van acostar, tafaners, i de se-

guida els van reconèixer. A la Marti-
na la coneixien tots dos: havia estat 
monitora seva quan eren petits. A en 
Joel, en canvi, la Susanna no el conei-
xia però l’Elies sí.

Ens hem trobat unes quantes vega-
des al camp de futbol, a veure partits 
dels juvenils.

Com es diu?
Joel, no és del poble, va arribar-hi 

fa cinc anys. Em sembla que se li va 
morir la dona.

 Hòstia.
Quan van ser ben bé al seu darre-

re, la Martina i en Joel es van girar 
perquè el gos de la Susanna i l’Elies va 
deixar anar un lladruc amistós.

Que heu perdut alguna cosa?
Ei, hola!, la Martina els va saludar 

efusivament. Li agradava trobar-se la 
mainada a qui havia fet de monitora 
més de vint-i-cinc anys enrere conver-
tits en adults fets i refets.

Hola, va dir en Joel, l’aliança, m’ha 
caigut pel forat.

T’ha lliscat del dit?, va preguntar 
d’esma la Susanna.

No, estava fent l’enze, me’l treia i 
me’l posava, és un vici que tinc.

I el podeu veure?, va dir l’Elies, aju-
pint-se, i la Martina i en Joel van dir 
que no. I si enretireu la reixa?

Ho van provar. Primer en Joel tot 
sol, estirant dels barrots, i després 
l’Elies va afegir-s’hi, un al costat de 
l’altre, ben junts, com si fossin del 
mateix equip de rugbi i es disposessin 
a defensar una melé.

Va nois, estireu, que no heu esmor-
zat?, va preguntar la Susanna. Tots 
dos van dir que sí.

Doncs no ho sembla, va insistir la 
Martina, bromejant, estireu amb més 
força, que si no la dona d’en Joel el 
farà dormir al sofà si torna sense 
l’anell.

Els dos homes van deixar d’estirar, 
la Susanna es va endur les mans a la 
boca sense ni adonar-se’n i la Martina 
va saber a l’instant que s’havia posat 
de peus a la galleda.

Soc vidu.
Hòstia, vull dir, merda, ho sento, 

sempre faig massa broma.
No passa res, va excusar-la en Joel, 

a la meva dona li agradaven les bro-
mes.

Ho tornem a intentar, Elies?
Però tampoc se’n van sortir. Lla-

vors va arribar en Ramon, el regidor 
de cultura del poble. Va treure’s una 
navalla suïssa de la butxaca i va inten-
tar netejar les vores de l’androna amb 
la fulla de ganivet, i aleshores va voler 
estirar ell sol dels barrots. I res.

Va aturar-se un matrimoni del po-
ble veí que tornava de mercat, i van 
proposar que podien lligar una corda 
a la bola del seu cotxe que tenien per 
estirar una rulot, i que allò segur que 
no fallaria. En Ramon va dir que no, 
que podien trencar el mobiliari urbà i 
que, si de cas, trucaria la brigada mu-
nicipal. Els cosins Gironella passaven 
per allà, quatre vailets d’encara no 

vint anys, que anaven a fer cistelles a 
la pista descoberta. Van dir que ells 
sí, segur!, podrien amb aquella clave-
guera que s’havia empassat l’aliança 
d’en Joel. I mentre s’hi escarrassaven 
sense sortir-se’n, va anar arribant una 
petita multitud: la senyora Dalmau, el 
gerent de la fusteria Monistrol, la pro-
pietària del càmping Oliveres i una ras-
tellera de veïns i veïnes més.

Al cap de poc, una munió de gent 
opinant de com destapar aquella ma-
leïda androna, xafardejant del temps 
que feia que la dona d’en Joel havia 
traspassat i exigint que l’alcalde es 
personés allà tan aviat com fos pos-
sible perquè aquell afer ho requeria.

No se’n va adonar ningú. En Joel va 
esmunyir-se entre la trentena de per-
sones que la feien petar, i quan per fi 
va poder trencar a la primera cantona-
da, va desembocar en un atac de riure 
que no es va poder contenir més.

A casa, mentre dinava, va escoltar 
la darrera nota de veu que la seva 
dona li havia deixat al whatsapp abans 
de l’accident. Se la coneixia de memò-
ria; dels dos minuts que durava, però, 
el que més li agradava era el final: 
Joel, pensa alguna broma pel proper 
cap de setmana amb la família, no ho 
sé, fes veure que has perdut alguna 
cosa i que tots ho hagin de buscar, 
segur que quan finalment s’adonin 
que els hi has aixecat la camisa tots 
esclataran a riallades.

I en Joel va imaginar-se la gràcia 
que li hauria fet a la seva dona veu-
re tots els veïns intentant arrencar la 
tapa d’aquella androna que semblava 
arrelada a l’asfalt.

Francesc Duch Casanova
(a la foto superior, imatge de la seva interven-
ció durant l’acte  telemàtic de lliurament dels 

premis literaris de Cassà)

Premis Literaris / Correlletres - narració / Obra guanyadora

Al fons d’una androna
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Premis Literaris / Correlletres - narració / Menció del jurat

La vaig veure entre el públic. Encara 
la feia a Noruega, però no. Era evident 
que havia tornat i que aquell vint-i-tres 
de juny havia acabat, igual que jo, a la 
plaça de la Verge de València. Pensí a 
fugir, però el concert ja estava en marxa 
i em quedí.

A part de cinc pisos d’estudiants en 
no necessàriament cinc anys, l’Empar i 
jo havíem compartit devoció per la mú-
sica de Senior i El åCor Brutal. Fins que 
la seua Erasmus a Oslo ho arrasà tot.

Quan anunciaren el concert, la possi-
bilitat de coincidir em semblà remota. 
Ella no deixava de penjar fotos del sol 
de mitjanit. Se m’havia escapat alguna 
cosa? En qualsevol cas, la tenia a cinc 
metres quan començà a sonar Ja no hi 
ha ningú.

No hi havia molta gent, però sí la sufi-
cient per a formar fileres en semicercle 
al voltant del grup. Landete ho havia es-
bombat a les xarxes només unes hores 
abans, per protestar contra la pujada 
de l’IVA. T’alces i surts al carrer i fas lo 
millor que saps fer.

Abans de divisar l’Empar, havia vist 
una estrangera rossa i brasejada amb 
una càmera. Pensí que segurament no 
sabria ni en quin idioma cantava Seni-
or, ni li importaria. Li feia fotos amb la 
mateixa devoció que si s’haguera trobat 
una balladora de flamenc. Ja no hi ha 
ningú que em conte les coses com ho 
feies tu. M’encantí mirant-la. D’on seria? 
La vida no està malament, tan sols és lo 
millor que pots fer. Em vaig esborronar.

Al final de la segona cançó, jo només 
sóc un covard, però tinc roig a la sang, 
algú esternudà. Va ser un esternut fort. 
Tota l’audiència, també jo i la nòrdica, se 
sobresaltà i es girà cap a uns ulls verds, 
grans i brillants, uns ulls a uns centíme-
tres de la boca que acabava d’esternu-
dar i que començava a taral·lejar Ella 
plou. Empar. L’Empar a cinc metres. La 
guiri somrigué i va seguir com si res.

Ella plou, ella plou, ella plou. L’Empar 
plorant, plorant per tot. Sempre. Plo-
rant per telèfon, plorant per Skype, plo-
rant per correu. Plorant. No vingues, no 
cal, no queda tant, en estiu ja torne. Ella 
plou, ella plou, ella plou. Plorant a l’aero-
port, a la residència, plorant al parc de 
Vigeland, plorant mentre dinàvem al Deli 
de Luca. Ella plou, ella plou, ella plou. 
Empar negant. No hi ha ningú més. Ne-
gant tres vegades al dia, cada vuit ho-
res. No hi ha cap altra. No m’entens, no 
és això. No m’entens. I després alça el 
vol. La cançó acabà i la gent va aplaudir.

El somni s’ha acabat. La noruega se-
guia amb el seu reportatge fotogràfic. 
Jo vaig emprendre el camí cap a l’Em-
par, vorejant l’audiència, però em parí 
en sec a la meitat del recorregut. Ella, 
que havia obert els ulls com a plats, ella, 
que havia inflat el pit, es quedà descon-
certada, però no quieta. Isqué a bus-
car-me. Totes les misèries que no has 
pogut explicar estan acompanyant-te 
amb el cap ben alt.

Vestia uns pantalons verds. Verds? 
Des de quan li agradava el verd? Estava 

Ho celebrarem
pàl·lida - cortesia escandinava-  i por-
tava els llavis pintats de roig. Roig? El 
somriure era el mateix, el seu, i el rímel 
no podia amagar la mirada més verda 
que ningú m’ha regalat mai, un arpó 
que em va atreure a mig metre d’ella. 
Quina sort que el futur es pot canviar.

- Hola - murmurà.
Esta nit he eixit al carrer i he vist com 

em miraves...
- Hola - li vaig respondre.
Com demanant-me perdó per les vo-

reres i les cases.
- Quina casualitat! - exclamà.
No li tremolava la veu i aconseguia 

mantenir la mirada, tot i que no deixa-
va de fer ballar una androna solta que 
havia quedat just sota el seu peu dret. 
M’agarrà el paquet de tabac de la but-
xaca dels pantalons i s’encengué una 
cigarreta.

- Et feia a…
No vaig aconseguir acabar la frase.
- Ah, no, ja no. Estava passejant amb 

la Kristine i... - murmurà mentre asse-
nyalava l’estrangera de la rèflex.

Fumava lent. I ara ja no és com abans 
quan m’abraçaves i m’engronsaves (...) 
Vull tornar a fer-te l’amor amb sandàlies 
i sense tacons. Havia tacat el filtre

- T’entén, la Kristine? - li preguntí.
- No parla castellà - em respongué 

picant-li l’ullet.
- T’entén? - vaig insistir.-  No hi havia 

ningú més, no?
- Ella? És una amiga, se’n va diumen-

ge.
De colp i repent, unes sirenes apare-

gueren pel carrer de les Corts i la gent 
i el grup escamparen el poll. Solament 
quedà Senior cantant a cappella. Tens 
el cor de formigó, he plorat fins que 
s’ha fet de dia. Empar i jo havíem cor-
regut cap a un cantó de la plaça, però 
la Kristine no deixà de disparar el flaix 
fins que se li acostà un dels policies, el 
mateix que va fer callar a Landete quan 
alçà la porra.

- Per què no te’n véns amb nosal-
tres? - em va suggerir.

Em va fer un petó en la galta, es 
guardà el paquet de tabac en la seua 
bossa i agarrà de bracet la Kristine, 
que volia mostrar-nos les seues captu-
res. Ni tan sols me la presentà abans 
de desaparéixer cap a Serrans.

Allà ens quedàrem plantats Senior, 
sense micro i amb una multa, i jo, sen-
se tabac. Avancí cap a Serrans amb el 
mòbil a la mà, però vaig fer mitja volta 
i comencí a córrer cap a la plaça de la 
Reina. Si no m’afanyava, perdria l’últim 
tren. 

Matilde Gordero Moreno

Rambla 11 de setembre,1 7

17244 Cassà de la Selva

wwww.coåpisteria-cassa.cat

comandes@ copisteria-cassa.cat
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Sortirem
D’entre la fosca emergiran

diminutes perles de foc
i una fina pluja de llum

caurà de l’estelada
per rentar-nos la tristor

de la cara i enviar-la
a les andrones de la por.
Descorrerem les cortines

sense pressa, sense fressa
sortirem dels racons foscos,

tot inundat de llum
ens farem transparents

i ens reconeixerem.
Desaprendrem el pecat,

guanyarem la fatiga
i amb una llengua vella
xiuxiuejarem mots nous
per revelar el misteri,
tan menut i tan pur

com una gota de llum.

Jordi Homs Forcada

Mencions del jurat:

Cendra
Som un foc lent que no treu fum,
un camí construït pedra a pedra,

la paciència buscada i la consciència 
conjunta,

el perdó sense orgull.
Som la fórmula feta a mida,

diumenge tarda a casa,
un resultat tan idíl·lic

que costa creure que no bull.
La meva àvia deia sempre:
“Qui no sembra no recull”,

però el temps fica més gra al cistell
fins que el pes cedeix i et tomba.

Així és com l’amor fuig.
Tot se’ns fa aigües quan la suor mo-

lesta i ja no acull,
allò tan tendre i tan nostre es difumi-

na...
Només queda el que no agrada,

tinc davant el que no vull.
Dies discutits se sumen al meu 

inventari
semblen paquets estibats sobre un 

palet.
Els bons moments s’amaguen tímids 

rere un tul que no retiro,
l’estima allarga el braç i no l’agafo,
panteix, demana clemència, cau al 

buit.
Des de darrere em criden que corri

i no sé si vull seguir caminant.
Cada nit ens separem un centímetre 

Premis Literaris / Correlletres - poesia / 

Obra guanyadora           la nostra llibertat apresonen mentre 
la immundícia s’acumula i l’aigua 

bruta s’apilona
I com un monstre es van menjant tot 
allò que ens il·lusiona, allò que ens 

apassiona,
allò que ens dóna vida i ens alegra la 

carona
Tot i que desgraciadament físicament 

dins nostre no hi ha cap androna
(seria impossible fisiològicament) me 

n’adono,
que hi ha persones que fan d’andro-
nes que ens escolten i ens abracen
sense por d’embrutar-se, que són 

aquells herois
que lluiten contra els monstres

Que ens estimen de debò. Amb un 
amor valent i ferm ajudant-nos a 

deixar anar 
la brutícia del passat, perquè no es 
quedi inundant la ciutat que hi ha 

dins nostre.

Keila Olmo Sánchez

Andrones
Pujar.

Accelerar.
Arrasar, aplanar.

Acaparar, arrabassar.
Construir (destruint).

Però
la linealitat

(tot i que matemàtica) és aparent.
La tècnica

no resol l’ètica,
resol segments.
La bestialitat,

la malaltia, la pudor,
són segments del bucle infinit.

Progressió,
regressió.

No hi ha moviment sense contramo-
viment

(espirals, cicles, fluxos).
Baixar,

tornar, retornar,
conèixer, reconèixer,

compondre, recompondre,
cedir, inferir, referir, oferir,

ajustar, reajustar,
acollir, recollir,

refer.
Andrones i embornals,

que s’empassin la porqueria
d’aquell sistema.

Evaporats
el desig i l’absurd,

que ho ploguin els núvols demà
filtrat i destil·lat.

Alexandre Planas Ballet

més al llit,
cada dia ens molesta menys matinar.

Però per sort,
cap dels dos lluitarà sense una guer-

ra al cas.
Demà seurem al llindar de la finestra 

a acomiadar-lo,
i quan es coli per l’androna,

podrem mirar-nos complaguts
celebrant que no ha fet mal.

Qui no sembra no recull,
però el temps fica més gra al cistell
fins que el pes cedeix i et tomba.

Així és com l’amor fuig.

Lucia Palomar Albarrán

Androna
Reflexiona…

i si l’ànima de tothom tingués una 
androna?

un forat on descarregar
la pluja que la vida ens dóna, els 
records amargs de la infantesa

i la tristesa que ens pesa.
Una boca on llançar

les mentides que el cor col·lecciona, 
el soroll i les paraules grises

que dins nostre s’empadronen,
que no perdonen ni ens deixen perdo-

nar, que ens obsessionen;
Que poc a poc,

la lluentor del nostre llum erosionen, 
que mica en mica,

Jordi Homs Forcada, de Vic, guanyador del 
Correlletres de poesia.
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Com moltes cassanenques i cassanencs, des del dia 14 
de maig em trobo confinada a casa, fent teletreball i amb 
possibilitat de sortir a comprar. Jo no tinc gos, però per 
sort he pogut anar a treballar a l’hort. En tot cas, la majo-
ria de nosaltres hem deixat de banda anar a les Gavarres, 
passejar per Esclet, fer una caminada per la via i tantes 
altres activitats.  Els que ens agrada mirar ocells i els que 
us hi heu aficionat aquests dies, hem hagut de fer-ho des 
de casa. A Cassà, en ser un poble, moltes cases tenen un 
pati més petit o més gran, molts pisos tenen també ter-
rasses i balcons, alguns amb bones vistes a Les Gavarres 
o als camps propers, per això puc pensar que, qui més qui 
menys, s’ha entretingut a veure passar ocells.

Us voldria compartir algun dels ocells que he pogut veu-
re en aquests gairebé dos mesos de confinament, des de 
casa meva, prop del veïnat de Serinyà, al meu pati, als 
horts veïns o sobrevolant els camps propers.

L’ocell que hem pogut veure tots, si ens hi hem fixat, per-
què està omnipresent al poble, teulades, carrers, balcons, 
patis, etc, és el PARDAL COMÚ.

El pardal (Passer domesticus) és un ocell de mida re-
duïda, d’uns 15 cm de llarg. Presenta dimorfisme sexual, 
això vol dir que mascle i femella tenen colors diferents. El 
mascle (foto superior de la dreta) és de color marró pel 
dors i les ales; el pit i els laterals del cap són gris clar i té 
una taca negra a la part superior del pit (sembla un pitet). 
La femella (foto inferior), en canvi, és tota de color terrós 
grisenc sense taques negres o castanyes.

També es coneix per com camina, fent saltironets.
Li agrada sobretot menjar grana, però també menja lar-

ves o fins i tot restes d’alimentació humana.
És un ocell “domèstic”, això vol dir molt adaptat a conviu-

re amb els humans i es pot afirmar que és “cosmopolita”, 
que significa que se’l troba per tot el món. I també és “gre-
gari” que vol dir que sovint va en petits grups.

Fa els nius en qualsevol forat, arbres o construccions 
humanes, amb una mica d’herba seca, papers, llana; posa 
de 3 a 5 ous i els pollets són alimentats durant 15 dies 
pels dos pares. Poden arribar a viure 7 o 8 anys, tot i que 
la majoria no passen de dos.

Quant al seu cant podem dir que és molt sorollós, té una 
àmplia gamma de sons enèrgics o veus seques, repetides 
a ritme variable i en diferents tons. El mascle emet un 
“txilp” repetit. Escolteu el seu cant a la web de Xeno-canto, 
on podeu trobar el cant dels ocells de tot el món:

https://www.xeno-canto.org/246976

Ocells del confinament (1 i 2)

Pardal comú

És un ocell present a tot Catalunya, però molt més abun-
dant a terra baixa, fent-se força escàs a partir de 1200-
1400 m. La seva població ha sofert un notable descens 
els darrers anys, a causa de la contaminació, les radiaci-
ons electromagnètiques, etc. Per això s’ha instaurat el 20 
de març (just a l’inici del confinament) com a “Dia mundial 
del Pardal”.

Des del meu balcó és el primer ocell que he vist, uns 15-
20 cada dia. Us animo que sortiu al pati, balcó, finestra i 
el busqueu i l’admireu.

I mentrestant podeu llegir aquest bell poema dedicat al 
Pardal:

“Vola, salta i pica per baix i per dalt,
escampant música de vulgar pardal.
És l’amic de casa, l’enemic del camp,

i fins el més ase li sap el reclam.
Milers de teulades, de Fraga a l’Alguer,

jeuen festejades pel bru teulader.”

Celdoni Fonoll. Veus d’ocells

Xon Vilahur Imatges de Susanne Jutzeler i Capri23 a Pixabay
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Els primers dies del confinament van 
coincidir amb les darreries de l’hivern, 
per això encara corrien pels patis i 
jardins de Cassà molts ocells que ja 
estaven en migració cap a països més 
freds.

Moltes aus passen els hiverns a pa-
ïsos més càlids com ara  al continent 
africà o a països mediterranis, però 
trien una  destinació més nòrdica, a 
la primavera i a l’estiu , per a fer els 
seus nius i criar. Alguns exemplars es 
queden aquí, però la major part de la 
població ens sobrevola i ens diu adéu 
i fins la tardor que ve. Aquest és el 
cas de molts ànecs, oques, cigonyes, 
pinsans i el Rientinc.

El Rientinc, o regentin, en els llibres 
de text apareix com a Pit-roig, justa-
ment pel color del seu pit, ben vermell. 
El nom científic, Erithacus rubecula, 
també fa referència a aquesta carac-
terística tan vistosa, Erithacus ve del 
grec i vol dir envermellir i Rubecula ve 
del llatí i significa vermell. El nom de 
Reintinc fa referència al seu cant, un 
so metàl·lic i repetit que sembla que 
vagi dient Rien-tinc-rien-tinc.

Escolteu el seu cant en el següent 
enllaç: http://www.sioc.cat/fitxa.
php?sci=0&sp=ERIRUB

Sens dubte el Rientinc és un dels 
ocells més simpàtics que ens visiten. 
Més petit i més rodanxó que un par-
dal, uns 14 cm de llarg, és de color 
marronós per sobre i gris blanquinós 
per sota, amb una gran taca verme-
llosa ataronjada que li omple la cara i 
part del pit.

El mascle i la femella tenen la matei-
xa coloració, però els joves són més 
marronosos i pigats, sense la taca 
vermellosa. Un  altre tret caracterís-
tic són els seus ulls grans i vius i el 
seu caràcter afable i tafaner. Si l’heu 
pogut veure des del vostre balcó o en 
el vostre pati, haureu notat com n’és 

de tafaner i com aquesta boleta ver-
mella us segueix amb la mirada i se us 
va apropant poc a poc.

Menja insectes, cucs de terra, 
fruits i restes d’aliments. Fa el niu en 
un forat d’un mur de pedres o d’un 
arbre. La femella pon dues vegades 
cada any entre 4 i 6 ous i els incuba 
uns 14 dies. Els pollets ja volen al cap 
de 2 setmanes.

Durant aquest confinament haig 
de dir que només el vaig veure dues 
vegades a finals de març el dia 23 i 
el dia 25, i només en vaig veure un 
i devia ser el mateix els dos dies. Ja 
he comentat abans que aquest ocell 
és molt abundant als nostres boscos 
i camps a l’hivern i és també quan 
s’apropa als jardins del poble per a 
buscar menjar, cap a finals de febrer, 
però ja comença la migració i la ma-
joria d’exemplars van a fer niu cap al 

nord d’Europa; els exemplars que es 
queden aquí, fan el niu al bosc i rara-
ment s’apropen al poble.

No podia faltar qui li fes un poema al 
pit-roig i en aquest cas musicat i tot!

Tic, tic, tic, canta el pit-roig
Dalt d’un cirerer florit.
Té les plomes perfumades 
I una cirereta al pit

Us animeu a cantar-la?:
http://www.musicadepoetes.cat/

titol?autor=745&titol=2210

Vinga, aneu sortint al balcó o al 
pati, que segur que hi trobeu algun 
ocellet que us crida l’atenció i, si no, 
mireu ben amunt, que sempre hi ha 
algun rapinyaire que ens vigila!

Bon quedar-se a casa!

Xon

Rientin
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El passat 30 d’abril es va celebrar 
el primer ple ordinari telemàtic de la 
història a l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva. Ateses les circumstàncies de 
l’estat d’alarma originat per la Covid-19, 
la sessió de l’òrgan es va fer amb una 
videoconferència amb tots els regidors 
del consistori i es va poder seguir a tra-
vés de la ràdio municipal com és habi-
tual. 

Aquest Ple es va fer segons el que 
disposa el nou apartat 3 de l’article 46 
de la Llei  7/1985 i  que es va introduir 
en el Reial decret llei 11/2020 de 31 
de març ja que el ROM (Reglament Or-
gànic Municipal) no preveu aquest tipus  
de celebració. D’aquesta manera es 
va poder celebrar el Ple amb totes les 
condicions que marca la llei i amb tota 
la seguretat exigida per les circumstàn-
cies amb les quals ens trobem.

FESTA MAJOR SUSPESA
Des del passat 14 de març, a causa 
de la crisi sanitària s’ha decretat l’estat 
d’alarma, que s’allargarà com a mínim 
fins el 24 de maig.

Encara que a partir d’aquella data hi 
hagi la possibilitat d’acabar amb el con-
finament , es fa difícil creure que deixin 
de prendre’s altres mesures de segure-
tat destinades a evitar grans aglomera-
cions de persones i de públic.

Per aquest motiu l’Àrea de Cultura i 
Festes de l’Ajuntament ha decidit ajor-
nar la Festa Major prevista per als dies 
5,6,7, 8 i 9 de juny i celebrar-la per la 
Fira de Santa Tecla, els dies 18, 19 i 

Hisenda
LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 
DE 2019
En el Ple del mes d’abril es va donar 
compte de la liquidació del pressu-
post del 2019 de l’Ajuntament, de 
la Residencia Geriàtrica i de l’em-
presa de Gestió de Serveis Munici-
pal.

Aquesta liquidació posava de ma-
nifest que el deute viu de l’Ajunta-
ment a 31 de desembre de 2019 
era de 2.096.249,77€ i que el 
deute es situava en el 16,21%.

També s’informava que el roma-
nent de tresoreria de l’Ajuntament 
pujava a 2.821.033,26€ i de la Re-
sidència Geriàtrica 122.902,52€. 
D’aquests 488.395,41€ poden 
anar a Reduir l’endeutament per 
majors ingressos, 98.583,99€ van 
a reduir l’endeutament per majors 
ingressos obtinguts, 220.485,16€ 
van a cobrir obligacions pen-
dents d’aplicar al pressupost i 
1.128.470,58€ s’incorporaran per 
finançar acords d’anys anteriors.

Alcaldia

Primer ple ordinari telemàtic de la 
història de Cassà de la Selva

20 de setembre.
En el Ple del mes d’abril es va aprovar 

el canvi de festius locals, passant els 
dies 8 i 9 de juny al 21 i 22 de setem-
bre. Des de l’Àrea de Cultura i Festes 
seguirem treballant tots aquests me-
sos per mantenir viu l’esperit de la Fes-
ta Major. El nou format de la festa per 
la Fira de Santa Tecla s’haurà d’anar 
perfilant quan tinguem informació més 
detallada. L’objectiu de l’Ajuntament és 
poder oferir un espai i programació de 
cultura i oci per a tota la població.

JUNTA DE PORTAVEUS
A partir del dia 2 d’abril, i mentre duri 
l’estat d’alarma, s’ha anat convocant, 
una vegada a la setmana, la junta de 
portaveus municipal. Aquest òrgan, de-
finit en el cartipàs el formen els dife-

rents caps de llista dels tres partits po-
lítics municipals, Junts per Cassà, PSC 
i ERC, acompanyats per la secretaria 
que aixeca acta.

En cadascuna de les reunions s’ha 
donat a conèixer la informació detalla-
da de l’evolució de la pandèmia en el 
nostre poble i com està afectant en les 
diverses àrees de govern. A més es 
dona informació de les accions que du 
el gabinet d’emergències i les accions 
que surten des de l’equip de govern per 
intentar controlar la situació.
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EL SERVEI DE CÀRITAS AUG-
MENTA
A mitjans de mes de maig vam tenir 
l’aportació d’1 Tn de menjar gràcies a 
la donació feta per l’empresa Mercado-
na al banc dels Aliments.

El servei d’entrega de lots de men-
jar de Càritas (foto de la dreta) s’ha fet 
sense incidents durant totes aquestes 
setmanes, s’han atès a 100 famílies. 
Els voluntaris que s’encarreguen de la 
gestió del menjar normalment s’han vist 
rellevats, per qüestió d’estar en el grup 
de població de risc, per altres volunta-
ris més joves. Cal destacar que s’han 
ampliat els lots de menjar a més gent 
que no venia dels Serveis Socials i per 
urgències.

SEGUIMENT CONTINU A LA PO-
BLACIÓ
Durant aquestes últimes setmanes ens 
hem posat en contacte amb més de 
450 persones de més de 70 anys via 
telefònica per fer-los seguiment del seu 
estat de salut.

La majoria de les persones que hem 
contactat que viuen solen tenen xarxa 
familiar que els hi dona suport, altres 
son encara autònoms i poden sortir un 
cop per setmana a comprar el que ne-
cessiten.

Tant ens les persones que viuen soles 
com les que viuen en família, agraeixen 
la trucada i molts d’ells aprofiten per 
xerrar una miqueta amb algú de fora de 
casa. Expliquem con se senten i què fan 
en la seva vida diària de confinament.

En ambdós casos la queixa més repe-
tida ha estat la incapacitat o el difícil que 
ha estat poder contactar amb el CAP 
per fer consultes sobre les seves visites 
programades, principalment si es trac-
ten d’analítiques o recollida de resultats. 

En els casos que s’ha detectat alguna 
necessitat o algun tipus de problema  
s’ha derivat directament a Serveis So-
cials per tal de donar-hi resposta i fer 
l’acompanyament més adient.

A més d’aquestes trucades hem 

d’afegir totes les que hem fet de les per-
sones que tenim com a vulnerables dins 
del PROCIM (Pla d’emergències).

Altres accions que hem realitzat son 
les visites domiciliaries, unes 77, per 
donar resposta a necessitats més es-
pecífiques. S’ha aprofitat aquestes visi-
tes per fer entrega de mascaretes de 
protecció, llistat de les botigues que fan 
servei a domicili, comprar medicacions, 
connectar telèfons a la teleassistència, 
actualitzar alguna llibreta, hem contac-
tat amb el CAP per confirmar visites o 
controls de Sintron, o altres gestions 
personals el usuari visitat no podia re-
alitzar. 

Hem tingut accés amb suport psico-
lògic ofert per Dipsalut que ens ha do-
nat molt suport per atendre a persones 
amb malalties mentals diagnosticades 
i o a persones que el confinament els 
està portant algun problema a nivell psi-
cològic. En el tema de incorporacions al 
servei, de moment hi ha 20 noves altes 
de persones que anys enrere ja havien 
estat usuaris del servei, i altres que es 
la primera vegada. També tenim previs-
tes 28 vistes a persones que fa temps 
que estan desvinculades però que s’es-
tà valorant la necessitat de vincular-les 
de nou.

Lamentablement s’estan disparant 
les consultes per ajudes a lloguer, pa-
gament de subministraments bàsics, i 
demanda d’aliments de persones que 
temen no cobrar el proper mes i perdre 
el treball mes endavant.

CIUTADANIA
S’està posant en marxa l’actualització 
del Pla d’Acollida, que està desfasat i no 
es prou eficient.

 S’ha parlat amb la comunitat musul-
mana per parlar del confinament en 
aquests dies de Ramadà i són consci-
ents que han de canviar d’hàbits degut 
a la pandèmia.

VOLUNTARIAT
Des de la Federació Catalana de Volun-
tariat Social   es recomana que les per-
sones que s’hagin ofert per fer volunta-
riat durant l’emergència se les orienti a 
dirigir-se a les entitats formals i que  es 
gestioni des d’alguna d’aquestes xarxes 
oficials, entitats del territori, sobretot 
per tal de facilitar que tinguin una as-
segurança. 

S’hi fer-ho d’aquesta manera resulta 
impossible, han comentat que  ens re-
enviaran un document en el qual s’expo-
sa com es pot sol·licitar que persones 
a títol individual puguin afiliar-se a la Fe-
deració i que per tant sigui aquesta qui 
les cobreixi. 

EN RECORD  DE L’ALBERT RUT-
LLANT
El senyor Albert Rutllant, ens va deixar 
aquest 3 de maig a l’edat de 83 anys. 
Va ser l’últim administrador de la Resi-
dència Geriàtrica i va ocupar el càrrec 
des de 1999-2008.

Tots els representants del consistori 
de l’Ajuntament i la direcció, el personal 
i tots els residents expressem el nostre 
més sentit condol a la família i amistats.

La seva bona manera de fer ens 
deixa un record inesborrable a tots 
nosaltres.             

Serveis socials / Salut

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us torna a obrir les 

portes i  us recomana 
-només faltaria!- les especialitats 

l latines o un plat típic de casa nostra. 
Som al carrer del Raval,  55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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Aquest mes de maig s’han finalitzat 
les obres de desinstal·lació de les àre-
es de contenidors soterrats de la car-
retera Marina i de la plaça de la Coma 
(foto superior de la dreta).

Aquestes obres, com d’altres ser-
veis no essencials, van quedar inter-
rompudes per l’arribada de la crisi 
sanitària del coronavirus i no s’han po-
gut reprendre. Els contenidors aeris 
que els substitueixen es col·locaran al 
mateix espai o en un de molt proper.

Els contenidors soterrats han estat 
en funcionament molts anys però el 
manteniment és molt costós i es van 
deteriorant fins el punt que podrien 
representar un problema es té previst 
treure de manera progressiva aques-
tes bateries soterrades dels nostres 
carrers.

NOU APARCAMENT A CAN 
MOLINAS
En el Ple del 28 de març de 2019 
es va acordar per unanimitat el con-
veni urbanístic entre l’Ajuntament i 3 
propietaris per a la modificació del 
POUM de Cassà de la selva respecte 
el pla de millora urbana PMU A01 can 
Molinas. El dia 3 d’abril es va signar 
el conveni pel qual es cedeix aquest 
espai per a aparcament públic per un 
període mínim de 3 anys. 

El nou aparcament tindrà unes 60 
places d’aparcament i donarà respos-
ta a l’accés a l’escola pública, la Re-
sidència Geriàtrica, la zona esportiva 

Via pública - Veïnats

Eliminació de contenidors soterrats

i els comerços i habitatges propers. 
Amb aquest nou espai, que s’està 
netejant (foto superior) es podrà re-
gularitzar la zona d’aparcament dels 
carrers del voltant i preparar un nou 
camí escolar segur. 

NETEJA DE PARCEL·LES
Ja s’ha començat a recordar als pro-
pietaris de parcel·les que les netegin 
un any més per evitar la propagació 
d’incendis i un risc per a la proliferació 
de plagues que hem d’evitar.

NORMES PER A LA RECOLLIDA DE VOLUMINOSOS
Recordeu la importància que té, ara més que mai, que 
es recicli correctament  i que no es disposi cap residu a 
terra. Podeu usar la deixalleria, que està oberta en horari 
normal. En cas de residir a llars amb algun afectat per 
coronavirus, heu de seguir  el protocol establert per a la 
disposició de residus que hagin estat en contacte amb el 
malalt.

Aquests dies molts veïns han aprofitat per fer neteja als 
seus domicilis i han utilitzat el servei municipal gratuït de 
recollida de voluminosos per llençar residus que han d’anar 
als contenidors de selectiva o a la deixalleria municipal o bé 
per desfer-se de gran quantitat de mobles.

Recordem que aquest servei gratuït de l’Ajuntament es 
presta per gestionar residus voluminosos que es té dificul-
tat per portar particularment a la deixalleria de Cassà, i 
que, per tal de poder donar servei a tothom que el neces-
siti, el volum es limita a 3 metres cúbics per avís. 

Recordeu també que fer-ne un mal ús, pot representar 
multes a partir de 400 euros.

Per utilitzar aquest servei gratuït de recollida de volumi-
nosos, només cal trucar al 972 46 00 05 de l’ajuntament 
i seguir les indicacions de data i hora on deixar-los.

El servei de recollida de voluminosos, recull objectes 
com: sofàs, portes, mobles, cadires, electrodomèstics, 

material informàtic, matalassos, i altres voluminosos, que 
no podem portar a la deixalleria amb mitjans propis.

Els residus que no estan inclosos en aquest servei i no 
són objecte de recollida domiciliària són: paper i cartrons, 
envasos de vidre, runes, restes vegetals, pneumàtics, pin-
tures, petits electrodomèstics, amiant, oli i escombrari-
es...

Tots aquests s’han de gestionar, segons cada cas, mit-
jançant els contenidors de recollida selectiva, o mitjançant 
la deixalleria municipal.
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REPARACIÓ D’UN TRAM 
DE COL·LECTOR
Aquest mes de maig s’ha hagut 
de fer una actuació d’urgència 
a la canonada de clavegueram 
que passa paral·lela a la riera 
Susvalls abans d’arribar al pont 
del camí que va cap a can Bar-
rina. 

Degut a les pluges del tem-
poral Glòria del mes de gener 
el tub va quedar descalçat del 
marge i es va acabar trencant 
amb les pluges de finals del 
mes d’abril. 

L’obra ha consistit en reparar 
el tub, desplaçar-lo de la vora 
de la llera de la riera i fer un 
mur de contenció amb rocalla 
per evitar futurs despreniments 
del marge.

La climatologia d’aquest any ha afa-
vorit el creixement de la vegetació 
espontània i és necessari que els pro-
pietaris es facin càrrec de la neteja 
dels solars. És la seva responsabilitat 
netejar la parcel·la, terreny o finca re-
ferenciada i que quan facin la neteja 
caldrà no deixar acumulat en el solar 
o finca cap tipus de residu vegetal ni 
de qualsevol altre tipus. 

Cal recordar que en fer l’esbrossada 
de les vegetació caldrà netejar també 
les herbes que puguin envair la vorera.

Atenent que la situació pot ser com-
plicada, comuniquem que no procedi-
rem a iniciar cap expedient administra-
tiu per requerir la neteja de la parcel·la 
fins comptats 15 dies després de l’ai-
xecament de l’estat d’alarma. De tota 
manera agrairíem que la neteja es fes 
amb la màxima celeritat possible.

ACTUACIONS CONTRA EL 
MOSQUIT TIGRE 
Les condicions climàtiques d’aquesta 
primavera estan sent molt favorables 
a la proliferació del mosquit tigre, que 
com sabeu és un mosquit invasor, molt 
molest i que pot ser vector de malalties.

Des del Servei de Control de Mos-
quits es va alertar la setmana passada 
de que ja es detecta la presència de 
mosquits adults, i per tant recomana-
ven l’inici de la campanya de control 
municipal d’aquestes insectes. Per 
això dimecres passat es va començar 
a aplicar producte larvicida als embor-
nals del municipi, operació que s’anirà 
repetint cada quinze dies i fins el final 
de l’estiu.

L’ajuntament només pot actuar a la 
via pública i per això és molt important 
que tots els veïns es facin responsables 
de la revisió i control dels seus patis, 
horts i jardins.  Per tant, com cada any 
us recordem que s’han de mantenir 
una sèrie de mesures necessàries per 
al control d’aquest insecte, i evitar-ne la 
proliferació en la mesura del possible.

Recordeu les recomanacions del Ser-
vei de Control de Mosquits:

DESINFECCIÓ DELS CARRERS I MOBILIARI URBÀ 
AMB CANONS AERONEBULITZADORS 
Els dissabtes 9 i 16 de maig, es va fer una desinfecció 
dels carrers del poble amb més freqüentació així com el 
mobiliari urbà, atenent especialment a carrers comercials, 
com a mesura de suport i prevenció sanitària.

L’objectiu de les aplicacions és fer més segura la circula-
ció del veïns pels carrers del poble i els desplaçaments  al 
comerç local.

La desinfecció la va fer l’empresa Qntrolplaga i es van 
fer servir productes virucides homologats, que no repre-
senten cap risc per a les persones ni altres animals, i que 
són especialment indicats per a l’eliminació de tot tipus de 
virus i bacteris que puguin quedar actius a les superfícies.

Tot i així és imprescindible que els ciutadans no baixin la 
guàrdia i es continuïn respectant les distàncies de segure-
tat, s’utilitzi mascareta i guants i es respectin els horaris 
de sortida, per fer esport, caminar i la preferència a la 
gent gran.

• S’han de detectar els recipients que 
puguin contenir aigua a l’exterior de 
casa, com ara pots, gerros, cendrers, 
plats, cisternes, regadores, abeura-
dors... 

• Cal traure’n l’aigua encara que sem-
bli que no hi ha larves. N’hi ha prou amb 
llençar l’aigua a terra o a la gespa, les 
larves moriran immediatament.

• Després només cal procurar que 
els recipients no es tornin a omplir d’ai-
gua, per exemple, posant-los cap per 
avall.

• Cal tapar hermèticament, sigui 
amb una tapa o amb tela mosquitera, 
els dipòsits d’aigua

• S’ha de posar sota cobert o bé 
cap per avall o cobrir amb una lona les 
barques, carretons o remolcs.

•Cal eliminar (portant-los a la deixalle-
ria) els pneumàtics vells

• És recomanable posar peixos ver-
mells, que es mengen les larves del 
mosquit, en basses ornamentals i fonts 
de jardí. Hem de tenir en compte que 
aquesta és una espècie de peixos po-
tencialment invasora. Sota cap concep-

te s’han d’alliberar en rius i estanys na-
turals ja que podrien alterar greument 
aquests ecosistemes.

• És recomanable netejar anualment 
les canaleres de teulats i terrasses.

• També és bo buidar o tractar amb 
un producte larvicida l’aigua d’embor-
nals i desaigües.

maig 2020 · núm. 807 · Llumiguia    61



Des de la Casa de la Vila Dies de confinament

Servei Espai Feina: Donar continuïtat al servei a través de 
mail i telèfon. Es manté contacte permanent amb els inser-
tors laborals.  S’han posat en marxa programes d’orienta-
ció laboral grupals dirigits als usuaris d’Espai Feina (s’han 
fet 3 sessions fins el 29 d’abril). 
Referent d’Ocupació Juvenil:  Es manté contacte perma-
nent amb la referent d’ocupació juvenil. Mentre duri l’estat 
d’alarma es fa per mail i telèfon. 
Elaboració del document ‘Proposta de mesures de su-
port i ajuda a la reactivació de l’activitat econòmica de 
Cassà de la Selva a causa de la crisi sanitària origina-
da pel COVID-19 (27 març 2020): Veient que la crisi sa-
nitària tenia un impacte directe sobre l’activitat econòmica, 
es va decidir elaborar aquest document com a marc de 
referència de possibles propostes a implementar. 

ANUL·LACIÓ D’ACTES PROGRAMATS DES DE 
L’ÀREA DE PROMOCIÓ ECONÒMICA:
• Fira del Tap i el Suro. Cancel·lació de l’edició d’enguany de 
la fira. L’edició 2021 es farà els dies 11, 12 i 13 de juny. 
Aprovació de decret de cancel·lació i informació a totes les 
parts implicades.

• ‘La família se’n va al mercat’. Cancel·lació dels espec-
tacles “La família se’n va al mercat” des març, abril i maig 
i estudiar maneres de programar-les.

• Cursos IDFO (Anglès, Promoció i negoci a través de les 
XXSS i Manipulació d’aliments). Es van intentar programar 
en dues ocasions però finalment no es poden reprendre 
de manera presencial i s’intentaran oferir online. S’està 
contactant amb tots els alumnes per valorar aquesta pos-
sibilitat. 

• Jornada d’emprenedoria Cassà Emprèn. De la idea a 
l’acció: emprenedoria i èxit prevista pel 20 de març.

• Càpsula formativa del programa Co-creix de la Diputa-
ció de Girona ‘Eines per a una organització eficaç’ progra-
mada pel 19 de juny.

• Suport i difusió del projecte ‘Que cap empresa tan-
qui’ impulsat per la Cambra de Comerç de Sant Feliu de 
Guíxols. Difusió a les empreses i comerços de Cassà de 
les iniciatives vinculades a aquest projecte (qüestionari i 
cursos online). Contacte amb les tècniques de la Cambra. 
Retorn de dades de participació d’empreses de Cassà. 

COWORKING CASSÀ
L’Àrea de Promoció Econòmica ha mantingut contacte 
permanent amb els 4 coworkers. Dos coworkers han par-
ticipat al programa de tutories personalitzades ‘Digitalitza 
la teva empresa’ del programa de “tutoria per la trans-

Promoció econòmica
Feines realitzades durant l’estat d’alarma

formació digital” que ha posat en marxa la Diputació de 
Girona en el marc del programa Co-Creix i que està dirigit 
a empreses ubicades als espais d’allotjament empresari-
al de la Xarxa Gironina d’Espais d’Allotjament Empresarial 
(XGEAE) de la Diputació de Girona, com és el Coworking 
Cassà. 

Pel que fa a les quotes mensuals, no es cobraran els 
rebuts mensuals fins que la situació es normalitzi.  

SERVEI D’ASSESSORAMENT A EMPRENEDORS 
Estava previst iniciar aquest servei presencialment el di-
lluns 30 de març. Davant la situació actual el servei d’as-
sessorament a emprenedors s’ofereix online. El divendres 
24 d’abril s’ha fet la primera sessió amb la tècnica de la 
Cambra de Comerç de Sant Feliu.  Hi ha hagut 1 partici-
pant. Pendent reforçar la difusió del servei online. 

ACTUALITZACIÓ DE LA BASE DE DADES (BDD) 
D’EMPRESES I COMERÇOS 
La base de dades de l’activitat econòmica de Cassà està 
actualitzada a gener de 2019. Davant la necessitat de 
mantenir un contacte permanent amb el sector econòmic 
s’han valorat diferents formes d’actualització. Una bona 
font de dades és la BdD de la taxa d’escombraries que ens 
ha proporcionat Xaloc, però no es poden creuar per què 
les dades d’escombraries tenen com a base la referèn-
cia cadastral que no sempre coincideix amb les dades de 
les adreces postals que són les que tenim per la base de 
dades d’empreses i comerços que vam elaborar el 2019 
amb el consell comarcal. Caldrà afegir la referència cadas-
tral a la base de dades d’empreses i comerços i podrem 
unir les 2 taules assegurant el manteniment i actualització 
amb els rebuts de les escombraries. És una feina impor-
tant a fer que caldrà implementar. Per ara es treballarà 
amb la BdD del 2019, incorporant les dades actualitzades 
que hem obtingut a partir de l’enquesta que s’ha fet a totes 
les empreses i comerços. 

MESURES DE DINAMITZACIÓ I REACTIVACIÓ DEL 
COMERÇ 
• Elaboració del document que recopila una bateria de me-
sures de reactivació del comerç local en base a valorar di-
ferents iniciatives que han portat a terme altres municipis, 
assistència a formacions i webinars del sector, contacte 
amb UBC i PIMEC...

• Projecte Sogues: Reactivació econòmica i comercial 
a Cassà de la Selva post COVID19.   Està estructurat en 
4 àmbits d’acció: 1) Reobertura; 2) Mesures fiscals en 
el pagament de taxes; 3) Digitalització i virtualització i 4) 
Màrqueting i promoció.

• Reunió telemàtica amb la UBC el dia 28 d’abril per 
valorar i presentar el projecte. Presentaran projecte de 
necessitats del sector la setmana del 4 de maig.  

• Proposta d’accions concretes per a la reobertura de 
comerços:

o Cartelleria conjunta per a tots els comerços i serveis. 
Informació de les mesures genèriques de protecció

o Vídeo de suport al comerç i serveis professionals de 
Cassà. Apel·lar a la compra de proximitat, dinamització del 
comerç, vida al carrer....

o Reforçar la desinfecció dels espais públics/carrers co-
mercials. S’ha traslladat aquesta proposta a la tècnica de 
Medi Ambient.

o Suport en la compra de material de seguretat / pro-
tecció. S’està valorant la compra d’estores desinfectants 
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per a l’entrada dels comerços. 
o Reunions amb plataformes d’e-

commerce per prospectar i valorar 
diverses propostes 

• Enquesta sobre l’impacte de l’es-
tat d’alarma per la COVID-19 en el 
sector empresarial i comercial de 
Cassà de la Selva. L’objectiu de l’en-
questa és conèixer la situació de les 
empreses i els comerços amb l’objec-
tiu d’endegar accions de reactivació 
econòmica i actualitzar dades de les 
empreses. El termini per respondre 
l’enquesta és el 10 de maig. És va fer 
pública el dimarts 28 d’abril i ja hi ha 
55 empreses que han contestat. 

•Assistència a les reunions setma-
nals amb els tècnics i tècniques de 
Promoció Econòmica de la comarca 
del Gironès per valorar el seguiment 
de les feines que es fan des de cada 
municipi i analitzar la reorientació de 
les àrees de promoció econòmica mu-
nicipals i també comarcal per fer front 
a la crisi econòmica derivada de la cri-
si sanitària provocada pel COVID-19. 

• Difusió per XXSS, web ajuntament 
i bot de Telegram d’informacions d’in-
terès per a autònoms, empresaris i 
treballadors relacionats amb la crisi 
sanitària COVID-19 i el seu impacte 
en l’activitat econòmica. 

• Altres tasques:
o Actualització i revisió del catàleg 

de recursos pedagògics de l’Ajunta-
ment de Cassà. Recursos de l’Àrea 
de Promoció Econòmica.

o Gestió de la venda de roses per 
Sant Jordi amb les botigues de Cassà. 

o Seguiment i donar continuïtat a 
procediments administratius oberts 

(resolució d’instàncies de paradistes, 
informes de subvencions, factures, 
relacions de convenis requerida per 
Secretaria, contractacions menors, 
convenis...).

EXPEDIENTS DE REGULACIÓ 
TEMPORAL D’OCUPACIÓ (ERTO) 
A LES COMARQUES DE GIRONA 
I A CASSÀ DE LA SELVA 
Els treballadors afectats per un expe-
dient de regulació temporal d’ocupa-
ció (ERTO) a les comarques gironines 
està apunt d’arribar als 68.000. Des 
de la declaració de l’estat d’emergèn-
cia per la COVID-19 i fins a princi-
pis de mes de maig, s’han registrat 
10.807 expedients amb un total de 
67.856 persones afectades, segons 
dades facilitades pel Departament de 
Treball, Afers Socials i Família de la 
Generalitat.

La demarcació de Girona és la sego-
na de Catalunya amb més demandes 
d’ERTO, darrera de la de Barcelona, 
que n’acumula la majoria (70.137) 
per 555.839 treballadors. Els expedi-
ents de regulació temporal d’ocupació 
a les comarques gironines han estat, 
en la seva majoria per causes de força 
major (10.292, un 95,2%), i només 
una minoria (515) han estat tramitats 
aquests dies per altres causes.

Desglossats per comarques, entre 
el Gironès, l’Alt i el Baix Empordà i la 
Selva superen el 83 % dels expedients 
de regulació d’ocupació de la demar-
cació i el 84% de treballadors afec-
tats. A la Garrotxa, la Cerdanya, el Pla 
de l’Estany i el Ripollès, amb menys 

volum d’habitants, el nivell d’afectació 
fins el moment ha estat molt menor. 
Entre les quatre comarques, sumen 
el 17 % d’ERTO i el 16 % de treballa-
dors afectats del global de les comar-
ques gironines.

Si s’analitza per municipis (situació a 
1 de maig de 2020), es constata que 
el 96% dels municipis de les comar-
ques gironines s’han vist afectats com 
a mínim per un expedient de regulació 
temporal d’ocupació. 

A Cassà de la Selva es comptabilit-
zen un total de 98 expedients de regu-
lació temporal d’ocupació (ERTO) que 
afecten a 673 persones treballadores. 
Representen el 0,99 % dels ERTO i el 
0,99 % dels treballadors afectats de 
les comarques de Girona.

A la demarcació de Girona, el sector 
més afectat pels ERTO és el sector de 
l’hostaleria, amb, 18.818 treballadors 
afectats i 353 empreses amb expedi-
ent de regulació temporal aprovat. Se-
gueix a aquest sector el comerç, amb 
2.492 ERTOS presentats i 14.843 tre-
balladors afectats. El tercer lloc l’ocupa 
la indústria manufacturera, que si bé 
en nombre d’empreses es molt menor 
que els anterior, el nombre de treballa-
dors també es molt elevat. El segueix 
la construcció amb 4.599 treballadors 
afectats i 823 empreses en un ERTO.

Font: Diputació de Girona, Àrea de 
Promoció i Desenvolupament Econò-
mic Local,  Departament de Treball, 
Afers Socials i Famílies de la Genera-
litat de Catalunya i Àrea de Promoció 
Econòmica de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva.

TELETREBALL
El dia 16 de març, per tal que tothom 
pugues tenir el teletreball, des de in-
formàtica i comunicació, van estar 
treballant per instal·lar tots els siste-
mes remots als tots els ordinadors de 
l’ajuntament, i es va editar un manual 
perquè tothom pugues fer-ho de de 
casa seva. 

El mateix dilluns va quedat tot pre-
parat i els treballadors van poder te-
letreballar des de casa seva. Aquest 
sistema, ha implicat una feina de 
manteniment per solucionar incidèn-
cies amb alguns ordinadors, xarxes 
etc. 

WEB
Des de que va començar aquest episo-
di de la Covid-19, a principis de març, 
el web municipal i  les xarxes de l’ajun-
tament han augmentat el nombre de 
publicacions,  de seguidors i també el 
volum de consultes. A mitjans de maig 
al web municipal portem més de 130 
noticies publicades amb diferents in-

formacions oficials que arriben i es 
generen des de l’ajuntament. 

WHATSAAP
Es va obrir excepcionalment, el canal 
de Whatssap per rebre consultes. En-
cara que a dia d’avui han baixat, les 
tres o quatre primeres setmanes ar-
ribaven de 10 a 15  consultes diàries 
de dilluns a diumenge.

XARXES SOCIALS
El canal de Facebook, feia poc dies 
havíem superat els 3.000 seguidors i 
des de l’inici de la pandèmia hem aug-
mentat en 200 seguidors. Ara estem 
a 3.227 seguidors. Instagram també 
s’han superat els 3.000 seguidors i 
a finals d’abril ha augmentat  en 35 
nous seguidors. La xarxa de Twitter 
també ha seguit la mateixa tendència 
a l’alça.  

TELEGRAM
Amb l’estat d’alarma i la limitació de la 
gent per poder sortir, l’àrea de comu-

nicació va accelerar el projecte del bot 
del Telegram, que permet a la gent de 
rebre les noticies penjades al web, i 
també pot fer consultes al bot, el qual 
respon de forma automàtica.  Actual-
ment hi ha uns 200 enllaços i més de 
500 paraules clau. Aquest bot es va 
actualitzant contínuament amb noves 
paraules i enllaços. 

PUBLICITAT DE RÀDIO CASSÀ
S’ha enviat un correu a les empreses 
amb publicitat mensual, avisant que 
no se’ls facturaria el març i tampoc 
l’abril. Estem a la disposició de les em-
preses per si volen modificar la falca.
 
COL·LABORACIONS DESTACADES
S’ha col·laborat amb l’Àrea de Cultura 
i amb el cineclub 8 ½ per difondre i 
emetre el confinacurts en directe, es 
va emetre en directe per Youtube la 
gala virtual dels premis literaris i es 
va elaborar l’exposició virtual de Sant 
Jordi que encara es por veure a cas-
sa.cat/exposantjordi 

Comunicació
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Des de l’àrea d’Educació de l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva, al llarg de 
més de dos mesos que ja portem de 
confinament, s’han estat realitzant tot 
un seguit d’accions per tal de fer front 
a la situació d’excepcionalitat que es-
tem vivint com a conseqüència de la 
crisi sanitària del COVID-19, per, així, 
promoure l’educació i el benestar de 
la nostra ciutadania. En aquest sentit, 
s’ha treballat en quatre eixos bàsics:

1. Fomentar la igualtat d’oportuni-
tats educatives.

2. Oferir i promoure accions educa-
tives diverses. 

3. Mantenir informada la ciutadania 
sobre tots aquells aspectes vinculats 
amb l’educació, l’escolarització i el 
procés de preinscripció escolar del 
curs 2020-2021.

4. Donar veu i impulsar diverses ini-
ciatives i campanyes de l’àmbit socio-
educatiu.  

PRINCIPALS ACCIONS DUTES A 
TERME
• Recull setmanal de recursos educa-
tius per a petits i grans: en les pri-
meres setmanes de confinament, a 
través del web de l’Ajuntament i de 
les xarxes socials, s’ha anat publicant 
setmanalment un recull de recursos 
educatius dirigits tant a petits com a 
grans. 

• Comunicats amb informació re-
llevant del Departament d’Educació: 
altra vegada a través del web l’Ajun-
tament i de les xarxes socials, periò-
dicament, es publiquen resums dels 

comunicats emesos pel Departament 
d’Educació amb les informacions més 
destacades.

• Una iniciativa escolar: s’ha 
donat veu a la iniciativa “Tot anirà bé”, 
sorgida de centres escolars del mu-
nicipi. En aquesta actuació, la ciuta-
dania, a través de les xarxes socials 
de l’Ajuntament, fa arribar fotografies 
de l’arc de Sant Martí amb el lema 
“Tot anirà bé”, que posteriorment es 
pengen al web del consistori per tal de 
compartir-les amb tothom.

• Una iniciativa de municipi: s’ha 
impulsat i donat suport logístic a la 
iniciativa “Cartes amb cor”, una actu-
ació en la qual l’alumnat dels diferents 
centres educatius del municipi envia 
cartes, dibuixos, vídeos, etc., a la re-
sidència geriàtrica Sant Josep, amb 
la finalitat de fer costat i ser solidaris 
amb tots els avis i àvies i amb el per-
sonal laboral del centre. 

• Campanya “Compartim WIFI”: 
l’Ajuntament s’ha sumat a la campa-
nya ciutadana  CompartimWIFI, que 
pretén promoure la igualtat d’opor-
tunitats de l’alumnat i permetre que 
aquest tingui accés a la xarxa. Per 
aquest motiu, s’ha fet una crida a la 
ciutadania de Cassà de la Selva a obrir 
unes hores cada dia el wifi del domicili 
(de 9 a 13 h), per tal de garantir que 
cap infant o jove es quedi sense accés 
a l’educació i al lleure aquests dies de 
confinament.

• Continuació dels Serveis de For-
mació Cultural per a Persones Adul-
tes de forma telemàtica: s’ha impul-
sat i donat suport al manteniment 

Educació / Ensenyament

L’educació dona resposta a la crisi
d’aquests serveis en línia. Els serveis 
de Formació Cultural per a Persones 
Adultes, principalment, ofereixen a la 
ciutadania del municipi aprenentatge 
basat en les competències bàsiques 
(llengua, lectoescriptura o tecnologies 
de la informació i de la comunicació, 
entre d’altres), amb l’objectiu de ga-
rantir la seva autonomia, inclusió soci-
al i igualtat d’oportunitats. 

• Continuació del Servei d’Atenció 
Diürna (Centre Obert) de forma te-
lemàtica: es manté telemàticament 
aquest servei, que atén infants amb 
situació de vulnerabilitat social i en 
fa un seguiment emocional i escolar 
d’ells i de les seves famílies.

• Resposta a les necessitats de 
l’alumnat dels centres educatius del 
municipi: en coordinació amb el De-
partament d’Educació i amb els cen-
tres escolars, s’ha ofert suport a 
l’alumnat amb necessitats educatives 
que no han pogut ser atesos pel De-
partament. D’aquesta manera, prope-
rament, es repartirà  material esco-
lar i s’imprimiran dossiers escolars a 
l’alumnat que des dels centres se’ns 
indiqui. 

• Subvenció de casals d’estiu i ajudes 
socioeducatives diverses: enguany, 
adreçat a famílies amb vulnerabilitat 
social, es destinaran 20.000 € a la 
tramitació d’ajudes econòmiques de 
l’àmbit de l’educació, formació i lleure: 
extraescolars, casals d’estiu, llibres 
de text, material escolar, matrícules, 
quotes de llar d’infants, formació per 
a persones adultes i complements de 
les beques menjador escolar. Aques-
tes ajudes seran tramitades a través 
dels Serveis Socials del municipi.

• Reforç escolar a l’estiu per a alum-
nat de primària i secundària: aquest 
estiu s’impulsarà una activitat de re-
forç escolar i lleure per a infants i 
adolescents amb vulnerabilitat social, 
des de 1r de primària fins a 4t d’ESO. 
Com que aquesta activitat vol comple-
mentar els diferents casals d’estiu, es 
planteja en horari de tardes.

DONAREM CONTINUÏTAT
Finalment, i de cara al proper curs 
escolar, des de l’Ajuntament es vol 
reprendre, mantenir i reforçar alguns 
recursos, serveis i projectes educa-
tius que ja s’estaven desenvolupant i 
que han quedat aturats o modificats 
a causa de la crisi sanitària actual. 
Tanmateix, és evident que s’hauran 
d’anar seguint les limitacions i restric-
cions que indiqui el govern i, en con-
seqüència, s’hauran d’anar repensant 
i reformulant. 
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Des de l’inici de la nova situació de l’estat d’alarma l’Àrea de 
Joventut s’ha organitzat per poder donar resposta a les ne-
cessitats dels joves del municipi, així com també plantejar una 
nova forma de treballar que garanteixi l’assoliment dels objec-
tius plantejats.

L’atenció i la proposta d’activitats a la població ha passat a 
ser totalment telemàtica, amb les virtuts i les limitacions que 
això comporta, i la organització de l’Àrea gira entorn de la coor-
dinació continuada entre tots els seus treballadors i la regidora, 
així com també amb el Consell Comarcal, la XNEJ i la Direcció 
General de Joventut.

Les línies generals d’actuació s’han establert a partir d’un 
diagnòstic articulat al voltant deu temàtiques vertebradores: 
Informació i gestió Covid-19, Educació i Formació, Treball, Habi-
tatge, Salut i Gestió Emocional, Convivència familiar, Relacions 
afectives i Violències, Oci i Cultura, i Lleure Educatiu i Activitats 
d’Estiu.

L’activitat de màxima prioritat ha estat l’atenció individualitza-
da de les necessitats i demandes dels joves, a més de la deriva-
ció als recursos pertinents (Referent d’Ocupació, Àrea d’Educa-
ció...). Paral·lelament, s’ha establert una forma de dinamització 
juvenil virtual a través de les Xarxes Socials, amb propostes 
culturals, de gestió emocional i d’activitats d’oci saludable. A 

més a més s’ha continuat el vincle amb els centres educatius 
de secundària, adaptant a la forma telemàtica algunes de les 
xerrades que teníem previstes per aquest curs escolar.

En matèria de lleure i activitats d’estiu, es posa en marxa la 
gestió del Casal Jove amb la previsió de possibles adaptacions 
derivades de les directrius de seguretat i sanitàries que s’es-
devinguin.

Recentment s’ha col·laborat activament en la dinamització de 
la Diada de Sant Jordi virtual, aportant les activitats com El joc 
de les emoticones, la iniciativa d’escriptura de Micro-relats, i  la 
creació d’un espai per repensar la Diada des d’una perspectiva 
feminista, a través de recomanacions de lectures i de l’enregis-
trament d’un vídeo sota el lema “Juntes matem el drac”.

Traçant les línies del futur més immediat, l’Àrea té la voluntat 
de continuar treballant en la mateixa direcció, així com encar-
regar-se de la gestió i l’adaptació de totes les activitats anuals 
previstes. A més a més, avui mateix s’ha engegat la campanya 
conjunta amb l’Àrea de Ciutadania, “Un somriure per a tu!”, 
que proposa emular que els somriures de la població no quedin 
només endevinats darrere les mascaretes, sinó fer-los arribar 
a les persones que viuen una situació més delicada, com són 
els residents de la Residència Geriàtrica Sant Josep.

Joventut

Cultura
DONEM A CONÈIXER LA LLEGENDA DEL SUROLÍ
Aquest mes de maig s’ha instal·lat un panell explicatiu amb la llegenda 
del Surolí a l’entrada al mateix parc.

Amb aquest cartell es pretén continuar divulgant l’obra d’aquest il-
lustre cassanenc i s’ha instal·lat en el parc que també va rebre aquest 
nom.

L’any 2018 es va declarar Any Xavier Carbó i Maymí en record a la 
tasca de clergue, poeta, lingüista, etnògraf, folklorista i traductor dels 
clàssics. Per la commemoració es van dur a terme moltes activitats 
per divulgar la seva aportació a la cultura catalana. El novembre del 
2018 es va inaugurar el Parc del Surolí, nom que recorda una de les 
llegendes que Carbó va recollir de boca dels convilatans, i es va plantar 
un surolí en homenatge a la llegenda.

OBRES A LA PISCINA D’ESTIU
Durant tot aquest mes de maig s’han fet diverses obres de 
manteniment de la piscina d’estiu. Les obres han consistit en 
rejuntar les rajoles del vas de la piscina gran i de la petita per 
tenir les instal·lacions preparades per la temporada de bany 
sempre i quan les condicions sanitàries ho permetin.  

COMENCEN LES OBRES DE LA MILLORA DE LA 
TEULADA DEL FOMENT
Aquest mes de maig han començat les obres de la subs-
titució de tota la impermeabilització de coberta del pavelló 
del Foment Deportiu. En els últims anys ja s’han fet diverses 
reparacions degut a l’entrada d’aigua pel seu deteriorament. 
Les goteres han anat augmentant afectant la pista i posant 
en perill el parquet.

L’obra consistirà en retirar les impermeabilitzacions malme-
ses en tota la superfície de la coberta i es reposaran amb una 
nova impermeabilització amb materials de més qualitat i amb 
reforços en els punts singulars per tal d’evitar les possibles 
entrades d’aigua i condensacions.

L’obra va a càrrec de l’empresa Tradictus, SL per un import 
de 58.031,60 € IVA inclòs amb la millora de 8 cm de gruix a 
l’aïllament. Degut a la tempesta Glòria i la posterior declaració 
d’estat d’alarma no han pogut començar abans.

Esports
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Escric aquest article a principis de 
maig, i sembla que la pandèmia va 
remetent, o, almenys, va essent con-
trolada, de manera que ja es parla de 
començar la “desescalada” del confi-
nament. Des d’aquest darrer cap de 
setmana, hem pogut sortir al carrer 
unes hores, i sembla que, si mantenim 
els criteris mèdics de respectar les 
franges horàries i guardar les distàn-
cies físiques d’un o dos metres entre 
les persones que anem trobant en les 
sortides, de mica en mica ens n’anirem 
sortint. Si no és així, a finals de mes 
quan surti el Llumiguia, ja ho haurem 
experimentat amb un repunt de casos 
greus.

A tots ens ha quedat molt clar que, 
en el control de la pandèmia, la clau 
ha estat la IMMOBILITAT, establerta de 
manera sobtada: d’un dia per l’altre ca-
dascú a casa seva, confinat, mirant de 

no confitar-se i fent, només, la viu-viu 
com pugui. El virus SARS-CoV-2, que 
produeix la Covid-19, no és un enemic 
militar al que haguem de fer front “tots 
units” (com ens vol fer creure encara 
ara el “gobierno del estado español”) 
sinó, precisament, tot el contrari: com 
que no té capacitat per decidir res sinó 
que s’escampa NOMÉS  pel contacte 
entre persones, la millor manera d’atu-
rar-lo és aturar la socialització (cosa 
que comporta, també, aturar pràcti-
cament tota l’activitat “normal”) i que-
dar-nos, precisament, “tots separats” 
a casa nostra. I, si això s’hagués apli-
cat aquí abans, molt probablement ens 
hauríem estalviat milers de morts, com 
ho demostren els casos de Portugal, 
Cuba, Grècia (exclosos, altra vegada, 
els camps de refugiats!) o les illes Ba-
lears.

Vinculades a aquesta paralització de 

l’activitat hi ha moltíssimes qüestions 
per resoldre, entre les principals, la ti-
nença d’un habitatge on quedar-se o la 
manca d’ingressos per la suspensió de 
la majoria de les activitats laborals (i, 
per tant, com a resultat d’ambdues, la 
supervivència personal i familiar en el 
si d’una societat mercantilitzada). Però, 
també, la paralització ens ha obert els 
ulls a una nova realitat: temps nostre 
per a altres coses diferents de les 
d’abans, contacte estretíssim amb els 
fills petits, aire net, silenci on abans hi 
havia remor del trànsit, teletreball per 
videoconferència i descobriment que 
altres maneres de fer són possibles i 
igualment efectives, cel sense esteles 
d’avió, etc... i des d’aquesta realitat, 
podem reflexionar sobre el futur imme-
diat, anant a la rel del que és important 
i que, en conseqüència, hauríem de pri-
mar des d’ara en endavant.

La bici, una solució per a la 
mobilitat després del Covid-19

Logo de la campanya #EnBiciContraCovid19; per una posta en valor de la bicicleta en el moment actual.A la dreta un carril bici a Viena, Àustria, una 
mostra que la mobilitat amb bicicleta ajudarà a la recuperació sanitària, econòmica i ecològica.
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Dies de confinament Cassà al dia

En la desescalada, podrem i haurem 
de moure’ns, i podrem i haurem de 
desplaçar-nos...però...com serà la mo-
bilitat de la desescalada?

És en aquest punt i en aquest mo-
ment de la nostra història que podem 
posar en valor la bicicleta com a vehi-
cle de transport que ens pot ajudar a 
contrarestar les crisis sanitària i econò-
mica que se sobreposen ara a la crisi 
climàtica que ja arrossegàvem des de 
fa molt de temps.

Des del punt de vista SANITARI, la 
bicicleta permet la distància física per 
limitar la transmissió del virus i contri-
bueix a millorar la salut física i emocio-
nal del ciclista. De cares al transport 
públic, en què els usuaris comparteixen 
seients i mobiliari o bé poden situar-se a 
distàncies inferiors a les recomanables 
si l’afluència de passatgers és massa 
elevada i no s’hi posa l’atenció que cal, 
l’alternativa d’agafar la bici en comptes 
del cotxe o la moto particulars és una 
bona opció ECOLÒGICA, fent possible, 
a més, un alliberament d’espai per 
circular pels carrers o les carreteres. 
La bicicleta és un vehicle relativament 
barat, i que, a més, pot estimular la 
RECUPERACIÓ ECONÒMICA, perquè es 
pot afavorir-ne la fabricació en empre-
ses properes o es pot promoure l’es-
tabliment de més tallers de reparació 
per causa de l’augment de bicicletes 
circulant. I cal tenir en compte que, 
amb una bicicleta elèctrica, distàncies 
Cassà-Girona són a l’abast de tothom 
que tingui unes condicions físiques es-
tàndard i a un preu més que assequi-
ble, ja que ronda els 0,15 €/100Km 
[uns 1,1 KWh d’energia elèctrica con-
sumida al preu de 0,139 €/kWh amb 
“Som Energia”] si l’assistència elèctrica 
es posa al màxim.

De retruc, és molt probable que l’in-

crement de circulació de bicicletes obli-
gui a adaptar les carreteres a la nova 
realitat, cosa que influiria molt en el 
desplaçament, reduint-ne la durada i 
augmentant-ne la comoditat. De fet, en 
moltíssimes ciutats d’Europa i de tot el 
món (entre elles, Barcelona i Girona), 
ja s’han començat a prendre mesures 
per adaptar la mobilitat a la bicicleta. 
Citem només Berlin, Denver, Bogotá, 
Ciutat de Mèxic, Nova York, Calgary, 
Boston, Aukland (Nova Zelanda), Lon-
don, Paris, Washington, Brussel·les, 
Budapest i Milan.

Podreu trobar més informació al web 
de Con Bici [https://conbici.org], la 
coordinadora que agrupa totes les as-
sociacions ciclistes de l’estat espanyol, 
entre elles, la nostra de les comarques 
gironines, Mou-te en bici [https://mou-
tenbici.org/]

Les organitzacions en favor de la bi-
cicleta hem activat ara una campanya 
per promoure els desplaçaments a peu 
o amb bicicleta al llarg del procés gra-
dual de desconfinament, per tal que la 
mobilitat eviti contagis i, a la vegada, 
sigui neta, saludable i segura. Volem 
evitar que la possible desconfiança en 
el transport públic generi un augment 
dels cotxes i, per tant de la contamina-
ció i la inseguretat viàries en els car-
rers, especialment a les ciutats. Per 
això demanem que els ajuntaments 
dels municipis de més de 5000 ha-
bitants EXPLIQUIN que la bici és un 
vehicle de transport autoritzat i reco-
manat, que ORDENIN el trànsit dins 
del municipi, ampliant les voreres o 
retirant espais de circulació o d’esta-
cionament de cotxes, que FACIN més 
espais d’aparcament segur per a bici-
cletes a les zones amb més afluència 
de gent, que PROMOGUIN el reparti-
ment de paquets i productes amb bi-

cicleta per tal de descongestionar el 
poble de camions o furgonetes, que 
ESTABLEIXIN un pla d’ajuts a l’empre-
nedoria per ampliar els serveis dels 
tallers de reparació de bicicletes o 
l’establiment de nous tallers, o bé que 
ELABORIN un pla d’ajuts econòmics 
per incentivar la compra de bicicletes 
o que PREMIÏN els treballadors que 
decideixin desplaçar-se al lloc de tre-
ball pedalant; d’això n’hi ha exemples 
d’aplicació a França (on es paga 0,25 
€/km recorregut per desplaçament a 
la feina), Bèlgica (0,22 €/km), Holan-
da (0,19 €/km) o Bari (Itàlia, 0,20 
€/Km). Aquesta darrera proposta es 
podria estendre a les empreses, i ja 
n’hi ha exemples edificants, com el de 
Liberty Seguros, a l’estat espanyol, 
que arriba a pagar 0,37 €/Km als 
seus treballadors que van fins a l’em-
presa amb bicicleta.

Hauríem de treure’ns de sobre la 
imatge que la bicicleta és, només, un 
element per a l’esport i atorgar-li la 
categoria de vehicle senzill, còmode, 
segur i útil i, per tant, adequat i re-
comanable per a la majoria dels nos-
tres des-
plaçaments 
quotidians 
pel poble, 
per la ciu-
tat o entre 
pobles ve-
ïns. Tal com 
passa a 
molts llocs 
d’Europa.

Xavier 
Viñas 

i Teixidor
xvinas

@xtec.cat

Reducció d’espai per als cotxes planificada a França pel CEREMA [Centre d’estudis i d’expertesa sobre els riscos, el medi ambient (environnement), la 
mobilitat et la gestió del territori (aménagement)], organisme públic participat pel ministeri de la transició ecològica i solidària i el ministeri de cohesió 
territorial de l’estat francès.A la dreta, l’ajuntament hauria de promocionar d’alguna manera el repartiment de paquets, pizzes, compres en comerços, etc. 
amb bicicleta. Foto d’una mostra de vehicles elèctrics a Girona del setembre del 2010.
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Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

Enguany la diada de Sant Jordi ha es-
tat ben diferent. No ha estat possi-
ble trobar-nos a les places, comprar i 
regalar llibres i roses. No hem pogut 
compartir somriures, xerrades ani-
mades sobre les darreres novetats 
o embadalir-nos a les parades a re-
menar els llibres que més ens criden 
l’atenció.

Malgrat tot, des de la Biblioteca no 
hem volgut deixar passar l’ocasió de 
compartir amb vosaltres recursos i 
propostes per acostar-vos el nostre 
amor pels llibres. Ara més que mai, 
comprem, regalem i gaudim d’ells. 

Des de l’Ajuntament s’ha creat una 
exposició virtual que podeu veure a 

cassa.cat/exposantjordi on es mos-
tren les diferents propostes de la Bi-
blioteca, Cassà Jove i l’escola d’Art 
Josep Lloveras, amb un format molt 
modern de “parets” virtuals. 

Per la nostra part podeu trobar una 
selecció de novetats per a adults, jo-
ves i infants. 

Un recull d’alguns dels nostres mi-
llors bookface, és a dir, una fotografia 
que encaixa la cara o el cos en una 
coberta d’un llibre. 

Un recopilatori dels contes que ex-
pliquem cada dimarts i dijous a les 
nostres xarxes socials. El Joc de la 
biblioteca, una ruleta de paraules que 
us hem preparat perquè demostreu 

quant en sabeu de llibres, literatura i 
biblioteques!

I també vam proposar als autors 
locals fer-nos arribar les seves reco-
manacions amb un petit vídeo. Moltes 
gràcies a tots!

A la pàgina de cassadestapa a 
l’apartat de lleure trobareu aquestes 
i moltes altres propostes que van or-
ganitzar des de l’àrea de Cultura, al-
gunes entitats, i les escoles del poble. 
No us la perdeu!

CONCURS DE PUNTS DE LLIBRE
Des de la biblioteca hem mantingut el 
concurs de punts de llibre, amb algu-
nes variacions. Es va ampliar el ter-

Un Sant Jordi virtual

Els treballs guanyadors 
del concurs de punts de 

llibre en les diferents 
categories
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Recomanacions:

Gent normal de Sally 
Rooney

En Connell i la Marian-
ne provenen de dos mons 
molt diferents. La Marian-
ne és una noia poc socia-
ble, solitària i inadaptada; 
en Connell és el noi més 
popular de l’institut i el fill 
de la dona de fer feines de 
la mansió on viu la Mari-
anne. Malgrat les diferèn-
cies socials neix entre ells 
una connexió molt especi-
al que durant molt de temps mantin-
dran en secret.

Gent normal és una novel·la que ens 
parla de comunicació, de sentiments, 
de relacions de poder, d’amor. Les 
persones es poden canviar unes a les 
altres? Això és el que es planteja Ro-
oney en aquesta novel·la que tot i que 
és d’aparença senzilla i sense artificis, 

amb un estil precís i molt addictiu, té 
molta força i arriba a commoure el 
lector.

100 años. Lo que la vida te en-
seña de Heike Faller i Valerio Vidali

Un preciós viatge il·lustrat a través 
de tot allò que la vida ens ensenya al 
llarg de 100 anys. Pàgina rere pàgi-

na i any rere any, 
aquest àlbum ens 
va presentant les 
petites coses que 
ens van passant 
i que anem com-
partint des que 
obrim els ulls per 
primera vegada 
fins que envellim 
i morim: la prime-
ra tombarella, el 
primer amor, la 
primera vegada 
que confiem en 
algú, la primera 
que perdem algú 
estimat, les pri-

meres arrugues, etc. Un llibre per a 
joves i adults que ens fa veure la im-
portància de les petites coses i ens 
explica què significa viure. Un àlbum 
que fa reflexionar sobre moltes coses 
i que emociona a parts iguals. Rega-
leu-lo, regaleu-vos-el!

mini i tots els punts de llibre 
es van fer arribar a través 
del nostre correu electrònic. 
El veredicte i l’entrega de 
premis també és va fer de 
manera virtual i els premiats 
van fer arribar un vídeo expli-
cant el motiu del seu punt de 
llibre. Teniu el recull del vídeo 
al nostre Facebook i Insta-
gram. 

Enguany el concurs arriba 
a la seva dissetena edició i el 
tema triat ha estat la revista 
Llumiguia, amb motiu del seu 
75è aniversari. A continua-
ció us detallem les categori-
es i els premis atorgats: 

Categoria Cicle Incial: 
Bet Font Torrentó, per la 
seva singularitat i disseny. 
Premi: un lot de llibres.

Cicle Mitjà: Sira Font Tor-
rentó, per la seva singularitat i dis-
seny. Premi: un lot de llibres.

Cicle Superior: Nídia Carbonell Lu-
que, per la seva qualitat artística. Pre-
mi: un lot de llibres.

ESO: Iker Viñuelas Ormazabal, per 
la seva composició i acabats. Premi: 
un lot de llibres.

Batxillerat: Categoria deserta.
Majors de 18 anys: Joan Bosch 

Juarez, pel disseny acurat i ben tre-
ballat. Premi: un val per valor de cent 
vint euros per gastar en material ar-
tístic. 

Felicitats als guanyadors i moltes 
gràcies a tots aquells que hi heu par-
ticipat malgrat les circumstàncies. 

LLEGIR TÉ PREMI
T’agrada llegir i tens entre 8 i 16 

anys? Doncs ja et pots inscriure a 
l’activtat “Llegir té premi”. 

Entra a la web llegirtepremi.cat, 
inscriu-te, respon les preguntes dels 
llibres que hagis llegit i guanya punts!

Trobaràs moltes propostes, que po-
dràs llegir en línia a través de l’eBiblio 
o de la mateixa plataforma. Els punts 
permeten pujar de nivell, desbloquejar 
peces del teu avatar, guanyar meda-
lles digitals i pujar al rànquing per op-
tar a més premis!

Des de la biblioteca fem un segui-
ment dels lectors, fem recomanaci-
ons i us animem a participar!

Aquest any, pel confinament el De-
partament de Cultura de la Generali-
tat de Catalunya, ha obert la platafor-
ma de manera excepcional abans de 
l’estiu. 

XARXES SOCIALS
Continuem oferint-vos jocs, reco-
manacions, contes i tot de pro-
postes per mantenir el contacte 
amb tots vosaltres!

Aquestes darreres setmanes 
hem proposat dues rodes de pa-
raules! Són molt divertides, i us 
posaran a prova. 

Els dimarts i dijous continuem 
explicant un conte per als me-
nuts de casa. Els divendres us 
proposem un cap de setmana 
de cinema, amb quatre recoma-
nacions de cinema per a adults i 
infants. Totes les podeu trobar a 
l’eBiblio. Encara no us heu donat 
d’alta de la plataforma i no esteu 
gaudint de tot el seu contingut? 
Si teniu dubtes us podeu posar 
en contacte amb nosaltres i us 
ajudarem!

Mantenim els “robaunpoema” 
dels dimecres i els “bookface” dels di-
vendres. I com sempre us fem arribar 
recomanacions temàtiques i de llibres 
que ens han robat el cor. 

I com que us volem fer riure i pas-
sar una bona estona, us compartim 
el post que hem creat imitant aque-
lles cadenes que sempre ens arriben 
per whatsapp i circulen per les xarxes 
amb alguna curiositat. Esperem que 
us agradi! 

“Hi ha moltes maneres de marcar 
la pàgina on deixem la lectura d’un lli-
bre fins a una nova ocasió. Tu ets més 
de punt de llibre o potser fas servir 
un tiquet? O confessa-ho, ets dels que 
doblegues les pàgines? Com ho fas? 
Et sents representat amb el resultat? 
Ens ho expliques?” @bibliotecacassa 
@bibliotecadecassa.

maig 2020 · núm. 807 · Llumiguia    69



Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Estem vivint uns moments estranys i convulsos. Tota la 
nostra realitat es transforma i ens hem d’anar adaptant, 
dia rere dia, a un present variable i incert. 

Des de l’escola d’art, durant aquest dos mesos de confi-
nament, no hem tancat portes, ans al contrari, hem estat 
ben actius treballant amb la realització de tallers i vide-
otutorials en línia que us hem anat compartint a través 
de les xarxes socials de l’escola d’art i del canal de youtu-
be de cocuarts. Els nostres professors han treballat per 
apropar-vos una mica l’escola a casa i donar-vos idees i 
guies de treballar per aquests dies. Aquesta activitat no 
s’ha aturat i segueix amb vida, si encara no els heu vist, 
podeu seguir els enllaços on hi trobareu tots els vídeos, 
tant per a infants com per a adults al web www.salagala.
cat: CONFNARTKIDS, CONFINARTADULTS. 

Alguns dels tallers que hem compartit aquests dies, els 
podeu veure en les imatges superiors; esperem que us 
agradin.

EL COLORS SOBRE L’ASFALT ES FARÀ IGUALMENT!
Per altra banda, a pocs dies de la festa Major, volem dir-
vos que enguany mantindrem el Colors sobre l’asfalt en un 
format una mica diferent però seguirà ben viu!

Els durem a terme entre el 5 i el 7 de juny des de casa! 
Podreu recollir els guixos a Magatzems Tàlia (prèvia inscrip-
ció) i entre els dies 5 i 7 de juny haureu de sortir al carrer 

a pintar un dibuix sobre el confinament en un espai limitat 
de 50 x 50 cm. Caldrà que feu una foto i que ens l’envieu 
al 635 449 634 amb el nom i cognoms del participant. 

L’enllaç per a la inscripció i les bases les trobareu a www.
cassa.cat/festamajor

Ànims a tots i que no s’aturi la creativitat!

Mariona Puigbaldoyra
Coordinadora de l’escola d’art Josep Lloveras

Per aquestes dates l’escola de música Pere Mercader, continua confina-
da, però 

en ple rendiment per via telemàtica. Si no podem fer-ho presencialment 
per les condicions de desconfinament, ens preparem per fer audicions con-
finades on els alumnes demostraran els seus progressos d’aquest curs 
davant de les seves famílies amb el suport telemàtic en temps real del seu 
professor. També ens preparem per procedir a fer les proves d’instrument 
de la mateixa manera, així com les avaluacions de llenguatge musical. 

Aquest curs hi ha 2 alumnes que s‘estan preparant i resten molt atents 
a les dates de les proves per continuar els seus estudis musicals a Girona, 
concretament un alumne de trombó i un de piano. Aquestes proves seran 
presencials però més tard que normalment degut a les circumstàncies que 
tots sabeu. 

Escola Municipal de Música Pere Mercader

Escola Municipal d’Art Josep Lloveras

ConfinArts, però ben actius
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Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

UN SOMRIURE PER A TU!
Continuem amb el confinament, però 
l’àrea de joventut no s’atura. Aquest 
mes s’estan duent a terme moltes 
activitats de forma telemàtica. Una 
d’elles ha estat la campanya “Un som-
riure per a tu”, que proposa compartir 
els somriures de la població, que tot 
sovint s’amaguen darrera les masca-
retes, i fer-los arribar a les persones 
que viuen una situació més delicada, 
com són les persones residents a la 
Residència Geriàtrica Sant Josep. Ani-
mem al jovent del poble a sortir de la 
zona de confort i a col·laborar en ini-
ciatives de caire social per tal de sen-
tir-nos els uns als altres més a prop 
malgrat el confinament.

Àrea de Joventut

DIADA DE SANT JORDI
La d’aquest any ha estat una Diada di-
ferent a totes les altres, tot i així, des 
de l’Ajuntament de Cassà s’ha treba-
llat al màxim per celebrar, en la mesu-
ra del possible, el Sant Jordi. Des de 
l’Àrea de Joventut també hem aportat 
el nostre granet de sorra en la dina-
mització d’aquest dia tant emblemà-
tic, amb activats com “el joc de les 
emoticones”, la iniciativa d’escriptura 
de Micro-relats, i la creació d’un espai 
per repensar la Diada des d’una pers-
pectiva de gènere. En aquest espai, 
situat al museu virtual de la Diada, s’hi 
podien veure recomanacions de lectu-
res de llibres feministes, i l’enregistra-
ment d’un vídeo sota el lema “Juntes 
matem el drac”.

CASAL 
JOVE 
2020

Malgrat la situació excepcional que 
estem vivint l’estiu no espera i l’àrea 
de joventut es posa en marxa per pla-
nificar el Casal Jove 2020. Encara 
que la situació sigui molt incerta i no 
sapiguem com evolucionarà aquesta 
situació de crisi, el lleure és una de 
les activitats que es pot desenvolupar 
aquest estiu, i tot i que amb la previsió 
de possibles adaptacions derivades de 
les directrius de seguretat i sanitàries 
que s’esdevinguin, trobarem la mane-
ra de poder oferir lleure de qualitat als 
joves de Cassà.

El Casal Jove seguirà amb la ma-
teixa filosofia de sempre, un casal 
participatiu en què els i les joves, 
juntament amb els monitors i les mo-
nitores, decideixen les activitats que 
realitzaran durant el mes, així com la 
seva organització i gestió.
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Cassà al dia Meteorològiques

ESLLAVISSADA I TERRATRÈMOL
A la foto superior, despreniment de terra a la carretera de Santa Pellaia, fruit de les pluges del mes 
d’abril (acumulades a les del temporal Glòria); el trànsit va estar tallat unes hopres. A sota, gràfica 
que evidencia  la detecció d’un terratrèmol a Cassà, el 7 de maig; no va tenir efctes  ni en persones ni 
en edificis; però es va notar  en molts punts de Cassà  i sobretot a la comarca de la Selva; l’epicentre va 
ser aRiudarenes, amb una intensitat de 3,9-
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Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia

Meteorològiques

ABRIL 2020

Temperatures:
Mitjana del mes: 12,95 C  La mitja-
na d’abril de Cassà és de 12,73º ( + 
0,22º)
Màxima absoluta: 24ºC dia 30 a 2/4 
i 8 minuts de les dues del migdia.
Mínima absoluta: 1,2 ºC el dia 3 a 
1/4 i 2 minuts de les set del matí.
Mitjana de les màximes: 18,55 
ºC 
Mitjana de les mínimes:  7,32 ºC

Pluges
Tretze dies amb precipitació: 
Dia 1   20,5 l 
Dia 2       1,9 l 
Dia 4       0,2 l 
Dia 13   33,3 l 
Dia 14     1,8 l 
Dia 15     0,6 l 
Dia 18     9,3 l  
Dia 19   17,8 l 
Dia 20   19,1 l 
Dia 21   84,8 l 
Dia 22   41,9 l
Dia 23         2,2 l
Dia 28        0,3 l

UN ANY MOLT PLUJÓS
Aquest 2020 l’haurem de fer mirar. 
A part del coronavirus, la meteorolo-
gia s’està tornant ben boja. Ja s’ha 
produït el segon temporal de Llevant 
de l’any, si bé no tan fort com el de 
gener, però Déu n’hi dó. 

Del 18 al 23 d’aquest mes varen 
caure a Cassà 175,6 litres, que 
acumulats als que ja havien caigut, 
sumen 233,7 l. Aquest abril ja s’ha 
convertit en el segon més plujós dels 
darrers 100 anys, només superat pel 

Policia Local

ACCIDENTS MES D’ABRIL
Accidents amb danys materials:

DIA 23/04/2020: Enllaç C-65 
amb C - 250 A. Vehicles implicats: 
Turisme Audi A3 i furgoneta Re-
nault Tràfic 

DIA 24/04/20  C/ La Via  amb 
C/ Xavier Carbó. Vehicle implicat: 
Turisme Opel Meriva.
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Màximes, mínimes i pluges de  ABRIL de 2020 
Temp. mitjana :  12,95ºC  Pluja total : 233,7 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 

del 1942, que en varen caure 235. 
Estem a 1,4 litres del rècord. 

Pensem que en aquests quatre me-
sos del 2020, ja en portem 619,6, 
només 22 i escaig menys que en els 
dotze mesos de l’any passat, que va-
ren ser 642,2) !. 

Si seguim a aquest ritme, aquest 
any serà excepcional.

Pel que fa a la temperatura, aques-
ta sí que ha estat normal

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de  l’Ajuntament. L’enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/

Les rieres de Cassà, ben plenes per efecte de les 
pluges de l’abril.
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Entitats  Parròquia de Cassà

Senyor, a tu venim en aquests moments foscos i durs. A tu 
venim a explicar-te el dolor i la mort que causa la pandèmia 
que delma als nostres pobles. I posem en la nostra boca 
les paraules del salmista: 

“Digues al Senyor: Ets la muralla on m’emparo, el meu 
Déu, en qui confio. 

Ell et guardarà del flagell de la pesta, trobaràs refugi 
sota les seves ales.

No et farà por la basarda de la nit, ni la pesta que 
ronda en la fosca, o l’epidèmia que a migdia fa estralls” 

(Sal 91,2-6).
Senyor, confiem en tu en aquests moments en què tants 

germans i germanes nostres, tan febles, viuen en la seva 
carn el dolor de la Passió i Mort de Jesucrist, el teu Fill.

Senyor, venim a tu per a donar-te gràcies per tants ger-
mans i germanes nostres que posen al dia la Resurrecció 
del teu Fill estimat, lliurant-se amb totes les seves forces 
per a alleujar tant de dolor. 

Et donem gràcies per tots els professionals de la medici-
na, per tots els que treballen als hospitals, pels qui cuiden 
la gent gran malalta a la llar,  pels pares i avis que, amb 
paciència, expliquen als seus fills petits aquesta situació.

Pels joves que maduren assumint aquesta experiència, i 
treuen d’ella conseqüències de futur.

Et donem gràcies per tots els empleats públics i funcio-
naris dels nostres països i ciutats que ens fan més supor-
table la vida i la convivència.

Et donem gràcies pels treballadors que fan que funcionin 
els transports públics, que hi hagi medicaments en les far-
màcies i aliments a les botigues i en els mercats.

I et donem gràcies pels treballadors i treballadores que 
ens faciliten la vida en aquests temps de reclusió, i pels qui 
continuen treballant des de casa seva.

Sí, et donem gràcies per tantes mostres de solidaritat i 
per la responsabilitat i serietat amb la qual tants ciutadans 
afronten aquesta realitat tan difícil.

Oració pel nostre món adolorit
Senyor, ens fa por el futur, i les conseqüències econòmi-

ques que es derivaran d’aquesta pandèmia que està afec-
tant tants i tants països. Ens preocupen els llocs de treball 
que es perdran, els treballadors i treballadores que veuran 
conculcats els seus drets laborals, o que veuran reduït el 
seu poder adquisitiu, els pobres i empobrits que hauran 
de recórrer als serveis socials, els petits empresaris que 
hauran de començar de nou.

Senyor, també ens preocupa la situació econòmica mun-
dial dels pròxims anys.

Ajuda als experts en economia a trobar sortides viables i 
solidàries per al conjunt dels nostres pobles, especialment 
dels pobles més pobres i amb menys mitjans per a superar 
aquesta situació.

També et presentem els camps de refugiats, i tots els que 
malviuen en ells.

Senyor, tu coneixes les seves precarietats. No permetis 
que aquesta pandèmia s’acarnissi amb ells, els més pobres 
i abandonats, ni en els sense sostre que viuen als nostres 
carrers, ni en els presos tancats en les nostres presons.

Senyor, et demanem pels nostres governants.
Fes que tinguin la saviesa que ve de tu perquè encertin en 

les decisions que prenguin, i que siguin sensibles al dolor de 
tantes famílies que sofreixen la malaltia o la mort dels seus 
éssers més estimats. Que no tinguin interessos espuris i que 
només els mogui el servei desinteressat.

Pare, et demanem per tots els difunts d’aquesta pandèmia.
Acull-los en la teva abraçada amorosa i tendra de mare 

afectuosa amb entranyes de misericòrdia. Que descansin en 
la teva pau i que gaudeixin de la teva presència per sempre. 
També et demanem pels seus familiars: dóna’ls el teu consol 
i el teu afecte perquè, després d’aquesta prova tan dura, 
tornin a mirar la vida amb esperança.

Pare, finalment et demanem per nosaltres.
Fes que aquesta experiència tan difícil per la qual ara pas-

sem la sapiguem aprofitar perquè en el futur visquem la vida 
amb sentit, perquè sapiguem rebutjar tot el que és superflu, 
perquè fem nostra l’experiència salvadora del teu Fill Jesu-
crist i així, coneixent-lo, estimant-lo i seguint-lo com a deixe-
bles que volen viure el seu Evangeli, complim la teva voluntat 
que el nostre món sigui de debò el Regne que tu has somiat 
per a nosaltres.

Josep Jiménez Montejo 
Consiliari del Moviment de Treballadors Cristians d’Europa (MTCE)
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Defuncions
ABRIL 2020

Concepció
Mestres 
Pallí

Va morir l’1 d’abril de 2020 a l’edat 
de 89 anys; era vídua de Josep Besa-
lú Costa i deixa tres fills: Josep, Mar-
ta i Núria.

Volem dedicar unes paraules 
d’agraïment a la Residència Geriàtri-
ca Sant Josep de Cassà de la Selva,  
pel vostre reconfortant suport, 
especialment aquests darrers dies, i 
per l’amistat i estimació que al llarg 
dels anys li heu dedicat a la nostra 
estimada mare, Conxita.

Moltes gràcies a tots; us desitgem 
el millor.

Una forta abraçada!

Josep, Marta i Nuri

Rosa Tomàs Mulleras
Va morir el 3 d’abril de 2020 a l’edat 
de 90 anys; era vídua de Lluís Vidal 
Tuscà i deixa tres fills: Josep, Anna 
i Nuri.

Josep Lloveras i José
Va morir el 4 d’abril de 2020 a l’edat 
de 79 anys; era casat amb Mercè Ca-
teura Estrany i deixa dos fills, Ramon 
i Elena.

Pilar Figueras Nadal
Va morir el 5 d’abril de 2020 a l’edat 
de 90 anys; era vídua de Jaume Roca 
Pedrola.

Pilar Carreras Viñolasdevall
Va morir el 8 d’abril de 2020 a l’edat 

de 88 anys; era vídua de Joaquim 
Bosch Planas i deixa un fill, Josep.

Montserrat
Sagué 
Prat

Va morir el 11 d’abril de 2020 a 
l’edat de 68 anys; era casada amb 
Josep Laromaine Viñolas i deixa dos 
fills, Anna i Jordi.

IN MEMORIAM
T’hem estimat, t’estimem i t’estima-

rem sempre mama.
Mama una paraula de quatre lle-

tres que significa tant, per nosaltres 
significa tot el que ens has ensenyat 
MAMA Montse!!.

Després de lluitar al màxim contra 
aquest virus desconegut, aquest ens 
ha deixat sense tu.

Montse, has deixat un immens do-
lor i buit en tota la família i amics, les 
trucades en aquesta situació de con-
finament ens han reconfortat i hem 
confirmat el que ja sabíem, que deixa-
ves una empremta inesborrable.

Vas ser una treballadora incansable 
i vau aconseguir tots els vostres ob-
jectius; lluitadora en els entrebancs 
i malalties, en vas sortir més forta; 
sense fer soroll et vas guanyar els 
cors de la família i amics; amb devo-
ció ens vas cuidar a tots i et vas con-
vertir en el pilar de la família que ara, 
tots plorem. 

Ens faltaven tantes coses per viu-
re, havíeu de fer tants sopars, viat-
ges i divertir-vos com a jubilats amb 
el papa, us ho havíeu ben guanyat. 
Tants jocs amb néts i nétes, tantes 
confidències a compartir amb els fills, 
tants cafès a Girona, i dinars familiars 

Estadístiques / Necrològiques Cassà al dia
multitudinaris on eres la millor amfitri-
ona.... tantes coses... que les llàgri-
mes s´escolen en els records.

Viurem per tu, celebrarem per tu, 
mimarem la família i cuidarem al papa 
per tu, tan bé com sapiguem, no el 
deixarem sol. Tot i que per ell serà 
molt difícil, és molt dur, la seva com-
panya de vida i de lluites eres tu.

Et recordarem sempre amb el som-
riure i la tendresa que et caracterit-
zava, aprendrem a viure amb el buit i 
la teva llum ens guiarà. Sempre esta-
rem orgullosos de tu i et recordarem 
cada dia, perquè una nova estrella bri-
lla allà dalt i aquesta la coneixem més 
que cap altra...

El teu marit i company de vida Jo-
sep, els teus fills Anna i Jordi, i tota 
la família et tindrem sempre al nostre 
cor.

Ens tornarem a veure, no en tenim 
cap dubte!

T’hem estimat, t’estimem i t’estima-
rem sempre Mama!

La teva família

Fèlix Horcajo Viejo
Va morir el 13 d’abril de 2020 a l’edat 
de 92 anys; era casat amb Constàn-
cia Campeny Carbó i deixa una filla, 
Pilar.

Dolors Ginesta Bagué
Va morir el 13 d’abril de 2020 a 
l’edat de 87 anys; era vídua de Josep 
Maria Campany Rafart i deixa dos fills, 
Joaquim i Montserrat.

Gertrudis Riera Antoner
Va morir el 18 d’abril de 2020 a l’edat 
de 89 anys; era vídua de Pere Duran 
Bayer i deixa tres fills: Trini, Pere i Mi-
quel.

Narcís Mercader Pujadas
Va morir el 19 d’abril de 2020 a l’edat 
de 91 anys; era vidu de Montserrat 
Puig Mont i deixa tres fills: Mari del 
Pino, Pilar (+) i Xavier.

Martí Bota Cañigueral
Va morir el 24 d’abril de 2020 a l’edat 
de 99 anys; era vidu de Margarita Coll 
serrat i deixa una filla, Dolors.

Maria Cassà Puig
Va morir el 24 d’abril de 2020 a l’edat 
de 88 anys; era vídua de Lluís Teixidó 
Simon i deixa dos fills, Jordi i Montse.

José Gracia Lasierra
Va morir el 28 d’abril de 2020 a l’edat 
de 91 anys; era solter

Nota: no hi ha dades sobre les ceri-
mònies de comiat suspeses amb mo-
tiu de la pandèmia del coronavirus
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Entitats Amics de la Sardana

Aquest mes hem de lamentar dues 
sentides pèrdues pel món de la músi-
ca i la sardana a casa nostra. 

El divendres 17 d’abril ens va morir 
el músic Martí Bota Cañigueral a l’edat 
de 99 anys. Havia nascut a Cassà Va 
ser un magnífic intèrpret de trompeta 
en les cobles Principal Amerense (del 
1946 a 1952), La Principal de Cas-
sà (del 1954 al 1957), la Principal 
de Llagostera, de la que en va ser el 
representant (de 1958 a 1984 i, un 
cop jubilat, acabà tocant en els dar-
rers anys en la Nova Unió de Cassà i 
en la Principal de Porqueres. 

Martí, el món de la sardana i de la 

música en general, et tindrem sem-
pre present. Descansa en pau .

Per altra banda, el dia 2 d’aquest 
mes ens va deixar l’Albert Rutllant i 
Solà a l’edat de 83 anys. Havia estat 
de Junta dels Amics de la sardana du-
rant un llarg període de temps, fent 
de tresorer i participant d’una mane-
ra intensa i desinteressada en la mul-
titud d’actes que va anar organitzant 
aquesta entitat sardanista. 

L’Albert era un home molt desprès i 
amb gran capacitat de treball fent una 
gran aportació personal. 

També va destacar en altres acti-
vitats de voluntariat de la vila, entre 

elles la d’administrador de la Residèn-
cia Geriàtrica de Sant Josep del 1999 
al 2008.

Amics de la Sardana s’uneixen al dol 
de la família i del poble de Cassà per 
tan sensible pèrdua.

Albert, fins sempre!

CORONAVIRUS LES SARDANES 
FINS A FINALS D’ANY
Ja parlàvem en el passat número del 
desgavell que, com a tots els àmbits, 
ha provocat a la sardana la pandèmia 
del coronavirus. S’han suspès o ajor-
nat totes les activitats hagudes i per 
haver: Concursos, aplecs, festes ma-

La sardana, de dol per la mort 
de Martí Bota i Albert Rutllant

A les imatges, a dalt, l’Albert Rutllant col·laborant en una arrossada i amb la seva esposa, Encarna. A les inferiors, en Martí Bota i el músic amb la trompeta,  al costat 
d’en Quim Nogué, a la Nit dels Músics de fa uns anys.
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Amics de la Sardana Entitats
jors, ballades etc. 

Cassà no ha estat una excepció i no 
s’ha celebrat la primera part de la Di-
ada del soci i s’ha ajornat la Festa Ma-
jor fins per santa Tecla, evidentment 
també ha quedat en suspens la Nit 
dels Músics.  Si la cosa s’aclarís, en 
els darrers quatre mesos de l’any en 
principi la cosa quedaria més o menys 
així:

• Dia 18 de setembre, divendres, 
vigília de la Festa: 46a Nit del Cremat. 

• Dies 20, 21 i 22 (diumenge, di-
lluns i dimarts), les sardanes habitu-
als de la Festa Major.

• Dia 3 d’octubre, dissabte, 36a Di-
ada Tardoral amb botifarrada popular 
i 36è Concurs de colles sardanistes.  

• Dia 11 d’octubre i 8 de novembre, 
respectivament, Aplecs del Remei i de 
Sant Martí. 

• Dies 28 i 29 de novembre, 2a 
part de la Diada del Soci d’Amics de la 
Sardana amb concert i doble  ballada 
de sardanes. 

Ara veurem com evoluciona tot i si 
hi ha més actes i/o se n’han d’anul-
lar ja n’anirem informant. 

AMICS DE LA SARDANA A INSTAGRAM
Hem volgut ampliar les xarxes socials de l’entitat  i per aquest motiu ara ens 
podeu trobar a Instagram amb el nom de amics.sardana.cassa. Creiem que 
és una manera propera per arribar a més públic i poder mostrar totes les 
activitats que anem fent. 

En aquest perfil, doncs, es poden visualitzar fotografíes i vídeos de totes les 
actuals colles sardanistes de competició de l’entitat, així com l’esbart dansai-
re i les múltiples activitats que organitem al poble durant l’any.

Actualment, també podem trobar-hi diferents propostes que fan les nostres 
colles per tal que la sardana no s’aturi en aquests moments que tots estem 
vivint.

L’espiguet de l’alegre tenora
fendeix l’aire amorós i vibrant
i punteja una dolça sardana,

que es la dansa dels bons catalans.
El jovent que s’acobla a la plaça
la saluda amb esclat amorós

i, enllaçant-se les mans, forma 
anelles

que s’estenen i eixamplen amb goig.
Vells i joves entonen un himne
que ritmegen alegres els cors:
Benvinguda, gentil Primavera
missatgera de pau i d’amor!.

 Fragment de la sardana Primave-
ra de Cassià Casademont

Seguim confinats i, evidentment, sense poder reiniciar les 
trobades els dilluns a la plaça de la Coma per reivindicar la 
llibertat dels presos i preses polítiques i la independència 
del nostre país.

No obstant això, a través de les xarxes socials seguim 
actius i reivindicatius. Una de les propostes que hem posat 
en pràctica és la de les “100 raons per la independència” 
on diàriament exposem una de les raons per les que ne-
cessitem una Catalunya independent, a nivell polític, social 
i econòmic.

De moment ja n’hem exposat més de 80 i esperem que 
quan arribem a les 100 ja ens trobem en una altra fase del 
desconfinament que ens permeti retrobar-nos.

Des de l’ANC Cassà considerem que, malgrat aquests 
temps convulsos, no ens hem de desviar del nostre objec-
tiu final, que no és altre que la independència del nostre 
país i que s’ha de pressionar als partits polítics perquè 
reaccionin i mantinguin viva la reivindicació tant pel que 
fa a l’anhel polític, com la denúncia de vulneració de drets 
fonamentals, alhora que exigir la llibertat de tots els repre-
saliats.

Des d’aquí us animen a mantenir-vos actius i reivindica-
tius i desitgem que ben aviat ens puguem tornar a retro-
bar.

Cuideu-vos molt i sobretot cuideu als altres!
Salut i República, llibertat per tots i totes.

ANC / Cassà

Continuem en confinament
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SALUTACIONS DELS MESTRES DE L’ESCOLA ALDRIC
Des de l’escola Aldric fa uns dies vàrem compartir amb els 
nostres alumnes uns vídeos personalitzats per cicles salu-
dant-los. També vàrem realitzar un vídeo de tota l’escola 
amb diferents missatges per desitjar-los molts ànims i en-
viar-los energia positiva per aquests dies de confinament. 

Va ser una manera molt bonica de dir a tots els nens i 
nenes de l’Aldric que els trobem molt a faltar. 

A partir de les nostres salutacions els mestres de l’es-
cola també vàrem rebre per part d’alguns alumnes vídeos 
d’ànims. Va ser molt emocionant. 

De ben segur que ens podrem retrobar ben aviat! 

Malgrat tot, mantenim el 
contacte amb les famílies

Les i els mestres d’Educació Pri-
mària, quinzenalment, posem a la 
web de l’escola propostes i reptes 
dels diferents àmbits perquè els i les 
alumnes ho puguin fer des de casa. 
Aquestes activitats són voluntàries i 

no avaluables. L’escola ha creat uns 
correus personalitzats de tots els 
mestres on els alumnes poden enviar 
les propostes que han decidit realitzar 
i preguntar els dubtes que han pogut 
tenir. Cada mestre/a guarda les fei-

nes que van fent els alumnes per tal 
de tenir un recull de totes elles i si cal, 
es fa un retorn amb algunes correcci-
ons. Hem anat reben algunes propos-
tes d’alguns/es alumnes, per aquest 
motiu, des de l’escola els animem a 

Entitats Escola Aldric
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que segueixin fent les activitats que 
posem a  la web. A través dels cor-
reus també fem arribar informació a 
les famílies i elles poden comunicar-se 
amb nosaltres.

Des del 27 d’abril, a Educació Pri-
mària també es fan videoconferències 
entre els tutors/es i grups petits de 

cinc o sis alumnes, els especialistes 
del cicle també hi poden participar. 
Les videoconferències, són tutories 
on els alumnes poden expressar les 
seves emocions, inquietuds, dubtes 
o simplement explicar que fan durant 
el dia, és una manera de mantenir el 
contacte entre els grups i entre els 

mestres ja que és molt important per 
a nosaltres.

ELS REPTES D’EDUCACIÓ 
INFANTIL
Les mestres d’Infantil hem creat uns 
grups de Whatssap de classe en el 
que cada 2 o 3 dies suggerim uns 

Escola Aldric Entitats
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reptes lúdics per fer els nens i nenes 
(i els pares i mares que s’animin) els 
dies de confinament a casa. Anem 
fent propostes de diferents àrees i 
variades, aquestes activitats són vo-
luntàries i després les famílies fan un 
retorn en forma de vídeo o foto perquè 
tots/es puguem veure-ho.

Hem pensat amb la dinàmica dels 
reptes per fer les activitats lúdiques i 
divertides, i tenir un canal perquè el 
grup mantingui el contacte, els nens 
i les nenes vegin als amics/es, s’ani-
min a crear propostes, compartir ac-
tivitats… En aquests moments el més 
important és vetllar per l’equilibri afec-

tiu i emocional dels nens/es, evitar-los 
angoixes, pors… I tenir cura de les 
relacions socials i del clima de grup, 
encara que sigui virtualment, pot con-
tribuir-hi. També disposem d’un canal 
de comunicació per mail per qüestions 
individuals.

Els reptes que hem fet fins ara són:

Entitats Escola Aldric
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1- COREOGRAFIA “Sopa amb trossets de pa”: treballem 
la música i la psicomotricitat amb un ritme de percussió 
corporal.

2-PINTURA MÀGICA: fem pintura amb farina, aigua, sal 
i bicarbonat i quan la posem al microones… agafa volum!

3- FER  RODOLINS: proposta d’un final diferent a la lle-
genda de Sant Jordi fent un rodolí i un dibuix.

4- FER UNA ROSA DE SANT JORDI: les mestres donen 

Escola Aldric Entitats
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Entitats Escola Aldric

models de roses que han creat elles, 
i animem als alumnes a crear la rosa 
mab materials de casa.

5- CANÇÓ “HEAD , SHOULDERS, 
KNEES AND TOES” : amb un tros rà-
pid i un lent. 

6- BUSQUEM LLETRES: dels objec-
tes de casa: abecedari, noms... 

SANT JORDI CONFINAT
Aquest any 2020 hem celebrat un Sant 
Jordi diferent. El 23 d’Abril no hi havia 
roses i llibres al carrer. Estaven confi-
nats a cadascuna de les llars del nostre 
país. Aquesta vegada hem gaudit de la 
diada des de casa. Tots els i les mes-
tres de l’escola hem rebut un munt de 
treballs, vídeos i manualitats de moltes 
famílies. Els nens i nenes d’infantil han 
fet reptes, d’altres ens han ensenyat 
com de boniques i creatives poden ser 
les roses de Sant Jordi i també hi ha 
qui ha fet punts de llibre molt bonics. 
Tot i la situació que estem vivint, els i 
les nenes de l’escola han sabut donar 
importància a la diada més emblemàti-
ca de la nostra cultura i tradició. Hem 
estat per uns instants junts i contents 
tenint compte que la situació de confi-
nament és nova per a nosaltres. Tots i 
cadascú de nosaltres, nens, nenes, fa-
mília i mestres hem estat acompanyats 
per moltes emocions a través de vídeos 
i contes explicats pels alumnes. Ha es-
tat una diada diferent, però a la vegada 
plena d’amor amb un llibre que porta 
per nom: TOT ANIRÀ BÉ.

FEM UN “BOOKTUBE”
Durant la setmana de Sant Jordi, alguns 
nens i nenes alumnes de cicle mitjà i 
seguint les propostes que els hi vàrem 
donar des de l’escola van fer un “Booktu-
be”, una recomanació d’un llibre, un con-
te o un àlbum il·lustrat en vídeo.

Els nens i nenes de l’Escola Aldric van celebrar 
el Sant Jordi des de casa seva, amb el suport de 

l’equip de mestres.
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Escola Aldric Entitats
Els i les alumnes havien d’escollir el conte que els agra-

dava més per recomanar-lo als seus companys/es i havien 
de demanar ajuda a una altra persona per gravar-los men-
tre explicaven una mica de què anava i perquè els agrada-
va tant.

Van sortir recomanacions molt interessants que es van 
poden consultar al facebook de l’escola.

PREMIS LITERARIS ESCOLARS 
ONLINE 
El dissabte 25 d’Abril de 2020 es va 
fer entrega dels premis literaris Ma-
nel Tolosà d’aquesta especial edició 
on line d’enguany.

El primer premi de la categoria de 
cinquè de primària va ser per la Jana 
Arques amb l’obra “No m’agraden 
les escopinyes”;  i el primer premi de 
la categoria de sisè de primària va 
ser per l’Ariadna Crhistou amb l’obra 
“El que pot fer un mosquit”.

Estem molt contents de la partici-
pació i les ganes d’escriure de totes 
les noies i nois del cicle superior de 
l’Aldric.

Moltíssimes felicitats!
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Entitats Escola Aldric

I MARATÓ DE CONTES CONFINATS
Aquest any degut el confinament no vàrem poder cele-
brar la Marató de Contes, el dia de Sant Jordi, tal i com 
estàvem acostumats a fer-ho. Per aquest motiu, des de 
l’escola Aldric vàrem pensar que ho havíem de fer igual-
ment adaptant-nos a les circumstàncies del moment, 
vàrem decidir que celebraríem la I Marató de Contes 
Confinats. Les famílies van poder veure els vídeos dels 
participants virtualment, a través de la nostra pàgina 
web.

No ens imaginàvem un Sant Jordi sense contes i ho 
vàrem poder gaudir d’aquesta manera!

CONCURS PUNTS DE LLIBRE
El passat 25 d’abril, es va celebrar la gala virtual del 17è 
Concurs de punts de llibre de Cassà de la Selva. Enguany 
la temàtica del concurs era sobre la revista Llumiguia amb 
motiu del seu 75è aniversari. Es podia utilitzar qualsevol 
tècnica per realitzar aquest punt de llibre i s’havia d’enviar 
una foto del treball al correu de la biblioteca. Aquest any, 
la Sira Font, en la categoria de cicle mitjà, i la seva ger-
mana la Bet, en la categoria de cicle inicial, van guanyar el 
concurs. Des de l’escola Aldric felicitem a tots i totes les 
participants del concurs i especialment a la Sira i a la Bet 
pel premi obtingut.

Moltes felicitats Sira i Bet! 
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Entitats Col·legi La Salle

Des del primer moment de la pandè-
mia la nostra escola va partir de la 
base que tenia al davant uns del rep-
tes més importants des de la seva 
fundació, sinó el més important. Mal-
grat que les informacions a vegades 
eren confuses, la nostra escola va 
assumir que es tractava d’un temps 
lectiu, encara que haguéssim de re-
formular-ho tot de cap a peus. I així 
ho vam fer, posant per davant  l’acom-
panyament als infants i el treball de 
gestió de les emocions. 

Cada etapa treballa amb els nens 
d’una manera o altra en funció de les 

necessitats de cada edat. L’equip d’In-
fantil, per exemple, envia cada matí 
un vídeo protagonitzat per una de les  
professores amb propostes educati-
ves que inclouen psicomotricitat, art, 
llengües estrangeres, lectoescriptu-
ra, etc. D’aquesta manera l’alumnat 
pot veure cada dia una de les seves 
mestres. 

A Primària la comunicació entre 
l’alumnat i el professorat es fa a tra-
vés d’una aula virtual, i s’organitzen 
tutories periòdiques i videoconferènci-
es per aclarir dubtes i permetre que 
els nens i nenes es vegin les cares. 

En aquesta etapa es prioritza les com-
petències davant dels continguts, i el 
treball d’hàbits i actituds enfront de la 
feina purament acadèmica. 

A Secundària, on els nens i nenes 
tenen més capacitat de treball, s’ha 
optat per un mètode inspirat –sempre 
dins del possible- en el que fan ser-
vir en el seu dia a dia. Es fan classes 
virtuals, tutories individualitzades i fei-
na amb equip. Aquesta crisi és una 
bona excusa per encetar debats amb 
l’alumnat i explorar punts de vista dife-
rents als habituals. 

Com treballem aquests dies?

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Col·legi La Salle Entitats

EL CONFINAMENT A LA SALLE CASSÀ
Com bé sabeu, el curs escolar continua tot i estar en quarantena, 
i els de 4t d’ESO de la Salle no som cap excepció. Ens atreviríem 
a dir que som els Finalistes que ens hem topat amb el curs més 
estrany de la historia del col·legi. 

El nostre horari ara consta de les videotrucades que tenim 
durant la setmana, totes d’assignatures diferents. Són classes 
d’uns 30-40 minuts depenent de cada professor, on parlem dels 
deures que ens han deixat, si tenim dubtes o el que sigui... A 
algunes assignatures com per exemple matemàtiques, biologia, 
física i química... avancem matèria. Cada setmana tenim deures, 
però no ens podem queixar ja que hem deixat de fer exàmens. 
Per exemple, aquestes setmanes hem estat fent un treball de la 
Guerra Civil amb diversos professors, i és fa bastant llarg, però 
no deixa de ser un tema interessant que té molt de joc. 

Per altre banda, al ser els alumnes d’últim curs no hem tingut 
gaire sort ja que ens hem hagut de perdre esdeveniments únics. 
Tot i això, no hem deixat de banda la graduació i esperem que 
tampoc el viatge de fi de curs. Tots els alumnes de 4rt hi estem 
treballant. Ens hem organitzat per optatives de treball i cadascú 
fa una cosa diferent. Hi ha gent que treballa amb el disseny i 
l’organització de les invitacions, altres fan prototips per les sa-
marretes de finalistes dels alumnes de cada any... I tot és decidit 
via xarxes socials. Per altre part, sobre el tema del viatge de fi de 
curs, no es sap què es farà però s’espera que alguna cosa. Hem 
pensat que seria divertit repetir les colònies a alguna casa rural 
com fèiem de petits per recordar vells temps, però ara per ara 
res és clar. Ja es veurà!  

Els i les alumnes de 4t d’ESO

PREMIS LITERARIS
Aquest any no hem pogut celebrar els Jocs Florals, però hem participat en el certamen 
literari que organitza l’Ajuntament de Cassà. L’alumna d’ESO Júlia Nateras ha guanyat 
el premi Joan Codolà Surís, amb el relat Dos de Tres, i en Guillem Castro Lloveras, de 
cinquè, s’ha endut un accèssit a la categoria de Primària. 
Pel que fa al concurs de punts de llibre que cada any organitza la Biblioteca, l’alumne 
d’ESO Iker Viñuelas Ormazabal s’ha imposat a la seva categoria. 

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14.30
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Entitats Col·legi La Salle

SANT JORDI A CASA
Aquest any Sant Jordi ha re-
presentat un repte per la nos-
tra escola. La premissa era 
que la gran festa catalana 
s’havia de celebrar igualment, 
i  encara amb més motiu. 
L’equip de mestres s’hi ha bol-
cat com mai, dissenyant acti-
vitats motivadores i que refor-
cessin l’esperit festiu i cultural 
de la diada. Les famílies han 
respost de manera massiva, 
inundant-nos de tanta parti-
cipació com hi ha hagut. Ma-
nualitats, recitals de poesia, 
obres de teatre, booktubes...  
Des de l’escola volem agrair a 
les famílies la seva participa-
ció. Gràcies a ells, la festa del 
llibre i de la rosa va quedar 
lluïda com mai. 
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Entitats Col·legi La Salle

TUTORIES SETMANALS
Aquests dies de confinament no n’hi ha prou donant feina 
i fent classes virtuals. Cal estar al costat dels i les alum-
nes, i assegurar-nos que se senten acompanyats/des. 
Són dies de treballar emocions i aprendre a gestionar-les. 
Per això, es programen sessions periòdiques de tutoria, 
on es parla del funcionament del curs, però sobretot es 
dóna les eines perquè els nens i nenes aprenguin a portar 
millor aquesta situació. A vegades el  professorat prepara 
jocs i activitats per fer en directe. A les fotos, nens i ne-
nes de sisè jugant al Qui és qui. 
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Institut de Cassà Entitats

La pandèmia que estem patint ens va 
sorprendre a tots i ens vam trobar de 
cop i volta confinats a casa i amb els 
centres educatius tancats. La supe-
ració d’aquesta situació és i ha estat 
una tasca de tota la societat, i la qua-
rantena (qualificatiu que al principi del 
confinament semblava exagerat, però 
que de fet es va quedar curt, ja que 
ha sobrepassat de llarg els quaranta 
dies) ha servit per frenar la propaga-
ció i ajudar a no col·lapsar el sistema 
sanitari. 

En aquesta situació tothom hi ha po-
sat el seu gra de sorra. Els docents 
preparant feina online, corregint, fent 
videoconferències i fent seguiment 
dels alumnes. I els estudiants, treba-
llant des de casa. 

La formació és molt important per 
a la vida de tothom, especialment 
per als joves, i en aquests moments 
difícils la resposta del jovent ha estat 
bona, tot adaptant-se ràpidament a la 
situació, malgrat les dificultats. 

També els ajuntaments de Cassà i 
Riudellots han col·laborat repartint 
dossiers, ordinadors i material a di-
verses famílies. I com que de les si-
tuacions de crisi se n’han de fer opor-
tunitats, allò positiu que ens haurà 
aportat aquest confinament és apren-
dre a treballar online, una tendència 
de futur que ara ja és més present 
que mai.

MOSTRES DE SUPORT A LA 
RESIDÈNCIA SANT JOSEP
Durant aquests temps difícils que es-
tem vivint és important donar suport 
a tots aquells que ho necessiten. Des 
de l’institut de Cassà de la Selva s’ha 
cregut que una bona manera d’ajudar 
seria enviant cartes i dibuixos de su-
port a tots aquells que estan patint la 
COVID-19 d’una manera més cruenta. 
Per això es va demanar als alumnes 
de 3r d’ESO, dins del programa edu-
catiu del Servei comunitari, que hi par-
ticipessin.

L’alumnat ha escrit cartes destina-
des a la Residència Geriàtrica Sant 
Josep de Cassà de la Selva.També 
missatges d’ànims al personal dels 
centres hospitalaris i a les persones 
que hi estan ingressades. Aquestes 
cartes han estat enviades directa-
ment als hospitals gironins i a d’altres 
d’arreu de Catalunya.

Aquests alumnes ja havien demos-
trat la seva bona predisposició per aju-

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aquest dies al voltant de la festa de Sant Jordi, que enguany hem viscut de manera  
tant diferent, des d’extraescolars hem pensat en proposar-vos un tema relacionat 
amb la situació que estem vivint. 
 
Des de la finestra de casa observem el món per un forat, un món que ara se’ns ha 
tancat i desitgem de tornar a viure.  
Segurament a tots ens venen al cap pensaments i reflexions en mirar pels nostres 
balcons i finestres. Veiem el paisatge que es va transformant amb la primavera, les 
cases del davant i els seus habitants, o també imatges fantàstiques sorgides de la 
nostra imaginació. 
 
Per compartir aquests dies de confinament us proposem de muntar un vídeo 
entre tota la comunitat educativa de l’INS Cassà, i posar-lo a la pàgina web. 
 
Us demanem que enregistreu un petit audiovisual  “des de la meva finestra”. Podeu 
sortir vosaltres, o només la imatge de la finestra i els seu exterior, però si que hi ha 
d’haver un enregistrament de veu amb unes paraules escollides per vosaltres 
explicant les vostres reflexions. 
 
Graveu en horitzontal i amb la llengua que vulgueu. 
 
Durada: entre 10 i 20 segons aproximadament. 
 
Els vídeos han d’estar enviats abans del 15 de maig, a l’adreça de correu  
 
mabelli3@inscassa.cat 
 
 

Vivim dies de confinament 
i d’estudi des de casa

dar durant el curs fent que el primer 
any del Servei Comunitari a l’institut 
fos un èxit. I ara, quan se’ls ha tornat 
a necessitar, han respost molt positi-
vament.

PREMIS SANT JORDI 2020 A 
L’INSTITUT DE CASSÀ
Amb un cert retard a causa que 
s’han d’establir prioritats, sobretot en 
temps de confinament, des de l’insti-
tut de Cassà hem cregut que havíem 
de mantenir la convocatòria anual 
dels Premis Sant Jordi, tot i que la 
celebració de la diada del patró de 
Catalunya va quedar, enguany, mig 
deslluïda.

Els concursos, patrocinats com 
sempre per l’AMPA, que aquest any 
ha incrementat l’assignació que feia 

habitualment, tenen com a objectiu 
promoure la creació literària (en ca-
talà, castellà, anglès i francès) i la 
creació artística. Les bases per a la 
participació estaven penjades al web 
del centre, i s’admetia la presentació 
dels treballs fins al 15 de maig.

Com és evident, no sabem encara 
quan i com podrem fer efectiu el lliura-
ment dels premis, ja que solíem apro-
fitar els actes de celebració de Sant 
Jordi per donar-los aquell mateix dia, 
cosa que ara no és possible. N’infor-
marem més endavant.

De moment, encoratgem tothom 
a participar-hi. Aquest any, més que 
mai, creiem que val la pena.
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Aquest curs 2019-2020 la nostra 
escola PUIG D’ARQUES ha estat se-
leccionada a proposta dels  Serveis 
Territorials d’Educació i amb la col-
laboració de la Inspecció d’Educació 
per dur a terme EL PROGRAMA D’IN-
NOVACIÓ PEDAGÒGICA GENERACIÓ 
PLURILINGÜE(GEP).

La durada del programa és de 
tres cursos escolars. Durant aquest 
temps, les accions del programa GEP 
s’orienten a  l’acompanyament de la 
nostra escola en el procés de desple-
gament i consolidació d’aquest projec-
te lingüístic plurilingüe propi. Per això 
alguns docents de la nostra escola, 
amb una acreditació suficient de co-
neixements de llengua estrangera, 
han rebut i seguiran rebent  formació 
sobre enfocaments CLIL (aprenentat-
ge integrat de contingut i de  llengua 

estrangera).
Els objectius d’aquest programa 

són, entre altres, millorar la com-
petència en anglès de l’alumnat, in-
crementant el temps d’exposició en 
aquesta llengua; fomentar el treball 
cooperatiu i per projectes; adquirir 
estratègies per a l’aprenentatge au-
tònom (aprendre a aprendre); oferir, 
de manera progressiva, matèries no 
lingüístiques en llengua estrangera; i, 
en definitiva, capacitar-lo per a inte-
ractuar amb el seu entorn en diverses 
llengües.

Quan al març la COVID 19 ens va 
obligar al confinament, els professors 
que van a formació ja havien acabat 
gairebé les sessions presencials del 
GEP 1 (primer any) i havien començat 
el procés d’implementació a Cicle Su-
perior de les tasques elaborades  du-

rant aquesta formació. Tot i no haver 
pogut posar en pràctica totalment les 
activitats preparades, la valoració que 
en fan els alumnes i els professors és 
molt positiva. Els curs vinent continua-
rem amb el GEP 2 on el projecte d’es-
cola prendrà forma. 

L‘ESCOLA EN TEMPS DE 
CONFINAMENT
Ja portem més de dos mesos de 
confinament i malgrat tot l’escola ha 
continuat treballant de forma online 
gràcies a l’esforç de tota la comunitat 
educativa. 

En aquest sentit volem agrair al De-
partament la dotació que ha fet de 17 
ordinadors amb connectivitat a alum-
nes de cicle mitjà i superior del nostre 
centre dins del Pla d’Acció de centres 
educatius en línia. Aquí sumem la con-

Entitats Escola Puig d’Arques

Projecte d’innovació pedagògica 
Generació Plurilingüe
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nectivitat que ha ofert l’empresa Ada-
mo a 4 famílies més.

També volem agrair a l’Ajuntament 
de Cassà perquè ens ha ajudat a re-
partir 46 dossiers als alumnes que 
ho necessitaven i a la Creu Roja per 
repartir lots de material pels alumnes 
més petits de l’escola.

I finalment, ampliem aquest agra-
ïment a els/les voluntàries que han 
confeccionat mascaretes per als nens 
de 3 a 12 anys i que es van repartir 

el 7 de maig al Pavelló Polivalent gra-
tuïtament.

EDUCACIÓ INFANTIL
Aquest dies de confinament els pares 
sembla que hagin de fer de mestres, 
ho sabem, però aquest no seria el 
nostre desig. Sempre estem dient als 
pares que les tasques que proposem 
les facin si es pot a nivell logístic…  
Nosaltres voldríem fer fàcil la situació, 

però alhora percebem que no ho és. 
Com bé diu la dita “cada casa és un 
món” i on hi pot haver dedicació mà-
xima, no sempre es disposa de tots 
els recursos,  i mil circumstàncies di-
ferents. 

Tot i així, anem endavant, i qui pot 
ens envia tasques proposades. Us 
posarem un exemple de cada nivell 
per poder veure que la mainada creix, 
aprèn, viu, somriu...i se sent atès.

Als nens de P5 es va recomanar 

Escola Puig d’Arques Entitats

maig 2020 · núm. 807 · Llumiguia    93



Entitats Escola Puig d’Arques

PREMIATS ALS CONCURSOS LITERARI MANEL 
TOLOSÀ I PUNT DE LLIBRE DE LA BIBLIOTECA
Tal i com ja vam informar en l’an-
terior número els nens de cicle su-
perior van participar en el concurs 
literari Manel Tolosà, que enguany 
ha hagut de celebrar la seva edició 
online. Després de fer-los arribar la 
paraula clau que havíen d’incloure en 
el conte, ”escopinyes”, tots van re-
dactar unes històries ben divertides. 
Doncs bé, el passat 25 d’abril es va 
fer l’entrega, també online, d’aques-
ta especial edició del concurs en la 
qual,  la Maria Godó de sisè amb el 
títol “Maleïdes escopinyes “ i en Jau-
me Margall de cinquè amb el títol 
“La primera amiga d’en Caliu”, se’n 
van endur cadascun un accèssit ben 
merescut pel seu conte.

També el mateix dia es va donar a 
conèixer la guanyadora del concurs 
de punts de llibre de la biblioteca 
“Sala Gala”, la Nídia Carbonell de 
cinquè (a la dreta).

Felicitats a tots els alumnes per 
l’àmplia participació i especialment 
als guanyadors. Si voleu veure l’en-
trega de premis podeu anar al se-
güent enllaç: https://www.youtu-
be.com/watch?v=kuUVfRwOFfs

veure un vídeo de com es podia gestionar la por, de com 
la  podien expressar… es trobava a  l’Infok. Una alumne 
de P5 ho va il.lustrar molt bé; us presentem el seu dibuix 
on s’hi veu una casa amb el virus a fora i l’alumne escriu 
“DOLEN PLORUT” volent dir que el coronavirus és dolent i 
la fa plorar.

A P4 una de les tasques va ser decorar una capsa ben 
bonica per convertir-la en la “Capsa dels meus tresors”. En 
ella cadascú hi guarda allò que hi té més estima.

A P3 es va proposar que busquessin diferent joguines, 
o bé, fessin boletes amb plastilina. Amb aquest material 
els nens havien d’agrupar-los segons el color, classificaven 
per colors. 

CICLE INICIAL
Durant aquestes setmanes de confinament alguns alum-
nes han aprofitat les hores establertes per poder fer es-

La Creu Roja  ha fet arribar uns lots de material escolar  a alguns nens i 
nenes de Cassà. Moltes gràcies pel seu suport.
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port i anar a visitar l’hort des de la 
tanca exterior del recinte escolar.

Aquests dies que l’escola ha quedat 
deserta d’alumnes, mestres i de tota 
la comunitat educativa en general, 
les plantes han continuat creixent, 
han seguit el seu cicle adaptant-se 
a les condicions meteorològiques i al 
seu entorn. Tot i així, algunes plantes 
s’han estancat en el seu creixement 
per manca d’aigua i per falta de tre-
ballar la terra ja que eren algunes de 
les tasques que realitzàvem a l’hort 
setmanalment amb els alumnes.

En aquesta foto que adjuntem a 
continuació observem una alumna de 
l’escola Puig d’Arques mirant l’hort es-
colar. Veiem que l’alumne en qüestió 
porta uns patins en línia i una masca-
reta seguint les indicacions establer-
tes per la Generalitat de Catalunya.

CICLE MITJÀ
A Cicle Mitjà, des de l’àrea de llengua 
catalana i música ens introduïm en el 
món de la glosa de forma transversal 
al llarg dels dos cursos. Per a fer-ho, 
fem un treball previ tan nivell oral com 
a nivell escrit dels camps semàntics 
i les rimes. A mesura que avancem 
en aquest treball, ens introduïm en la 
creació de quartetes on el segon i el 

quart vers acabin en la mateixa ter-
minació. 

Per consolidar aquest treball, du-
rant aquests dies de confinament els 
alumnes de quart de primària han tre-
ballat el poema Bombolles de la Joa-
na Raspall. Ells mateixos n’han buscat 
les rimes i les han canviat per d’altres 
d’inventades però mantenint el sentit 
global del poema. Els més atrevits, 
fins i tot hi han afegit música! Ja es-
tan preparats per començar a glosar 
a partir del curs vinent!

CICLE SUPERIOR
Recordar que tots els contes que per 
Sant Jordi varen fer els alumnes de 
Cicle Superior es van penjar a instas-
tories a l’instagram de l’escola. Ara 
resten guardats a destacats i sempre 
es poden veure pel canal IGTV. 

A part d’aquestes tasques els alum-
nes de cicle superior, ja una mica més 
autònoms, però sabent que també 
necessiten de l’ajut dels pares, han 
continuat fent els treballs i projectes 
online que els han plantejat els seus 
tutors i mestres especialistes( per 
exemple el projecte presentat amb 
power point de medi social, els exer-
cicis de robòtica i escacs o el penjar 
fotos fent alguna activitat física a la 

plataforma padlet dins del blog de l’es-
cola,... entre altres).

També hem continuat veient-nos 
setmanalment per videoconferència 
per aclarir dubtes, retrobar-nos amb 
tota la classe i familiaritzar-nos cada 
cop més amb aquestes eines tecnolò-
giques que ens apropen una mica en 
aquest període de confinament. Mal-
grat tot, i per moltes videoconferènci-
es que fem, tots ells expressen que el 
que més enyoren és poder-se veure i 
jugar plegats. 

Aviat ho farem!!

maig 2020 · núm. 807 · Llumiguia    95



Esports UD Cassà / Futbol

Tot i que la decisió definitiva  es pren-
drà el dia 26 de maig, tot sembla 
apuntar  que la UD Cassà l’any que 
ve continuarà amb l’equip sènior mas-
culí a 2a catalana i que l’equip femení 
pujarà a 1a divisió Catalana. El pre-
sident del club, Miquel Clapés, confia 
que les converses mantingudes amb 
el delegat de la Federació Catalana de 
Futbol a Girona portin a un bon resul-
tat, ja que de fet és la mateixa solu-
ció adoptada en la majoria d’esports i 

categories no professionals del futbol 
davant l’aturada obligada per la crisi 
del coronavirus: donar la temporada 
per acabada; concedir els ascensos 
als equips més ben classificats; i  re-
estructurar les categories perquè no 
hi haurà descensos.

“En aquests moments estem 
treballant en preparar l’equip per 
la temporada vinent i sabem que 
bona part del conjunt té ganes de 
quedar-se, ja que estan molt con-

tents amb en Pepe Caceres l’en-
trenador que també  continuarà 
l’any que ve”, comenta el president 
del club  en referència al primer equip 
masculí Aquests darreres mesos, tot 
i no haver-hi competició s’ha hagut de 
treballar de valent per preparar  les 
activitats d’estiu, si és que es poden 
fer, i planificar la temporada que ve. 
El president del Cassà deia que: “és 
complicat treballar sense saber 
exactament com quedarà tot ja 

Tot i els dubtes, la UD Cassà ja 
treballa en la nova temporada

Les normes de confinament fan perillar els ingressos “atípics”
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que  ningú no et sap dir com que-
darà la situació després del coro-
navirus ni quan s es començarà a 
normalitzar la situació. Nosaltres 
treballem pensant que al setembre 
començarà la lliga amb normalitat; 
però  encara ara no es por garan-
tir res”. Tot i això fins i tot des de la 
UD Cassà es pensa en què es podria 
jugar el torneig d’estiu de futbol 7  que 
es disputa de finals de juny a finals 
de juliol, potser amb algunes restric-
cions. La UD Cassà té previst obrir 
aviat la preinscripció per  al torneig   
per tenir garantida la base de la com-
petició cas que al final es pugui jugar; 
però les perspectives de poder fer el 
torneig son força escasses atesa la 
necessitat de mantenir un aïllament i 
una distància entre els esportistes i el 
públic, que són difícils de garantir en 
un torneig tan popular com el de Cas-
sà amb més de cinc-cents jugadors.

En canvi sí que es confia en poder 
organitzar els entrenaments d’estiu 
per als nens i nenes tot  i que són 
conscients que caldrà fer-ho amb 
unes grans mesures d’higiene i se-
guretat per evitar qualsevol tipus de 
risc en relació al coronavirus. Miquel 
Clapés ha explicat que “la normativa 
inicial de la Secretaria de l’Esport 
presenta alguns dificultats però in-
tentarem respectar tota la norma-
tiva perquè els entrenaments d’es-
tiu són una activitat consolidada al 

A les imatges d’aquest mes podeu veure di-
ferents esportistes de la UD Cassà aprofitant 

la primera ocasió que han tingut per sortir 
a entrenar; això sí, sempre mantenint les 

distàncies de seguretat!
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poble i al club i dona un gran servei a les famílies i a la 
mainada... el problema és que d’entrada deixen jugar 
a pilota però no a futbol. Ens haurem d’empescar com 
aconseguim complir normativa i fer uns entrenaments 
adequats”.

COMPLICADA SITUACIÓ ECONÒMICA
Un altre aspecte delicat és l’econòmic, tota vegada que 
la UD Cassà va deixar de cobrar les quotes a les famílies 

des del mes de març i, encara que tampoc no ha tingut 
moltes despeses, el cert és que de cares a l’any que ve 
el panorama no està gens clar: “D’entrada, com que no 
comptem amb el futbol 7, l’any que ve ja no canviarem 
els equipaments i mantindrem la mateixa roba d’es-
port que aquest any; així ens estalviarem uns 10.000 
euros; també estem pensant que si no podem fer les 
activitats que ens donaven ingressos extres com les 
barraques de la Festa Major o –sobretot- la quina, 
haurem de replantejar el nivell de despesa i haurem 
de demanar un esforç a tots els entrenadors per tal 
que   assumeixin la “nova normalitat”. El que no pensen 
fer és estirar més el braç que la màniga “i deixar el club 
endeutat i que la junta que vingui al darrera s’espavili. 
Nosaltres volem dir les coses pel seu nom i així ho 
plantejarem, ben clar a tots els entrenadors perquè 
entenguin la situació que plantegem”.  

Des del club també confien en el suport de l’Ajuntament 
per poder encetar la temporada que ve amb garanties de 
poder mantenir l’estructura i en les properes setmanes 
ja obriran les inscripcions per les altes federatives de la 
temporada que ve. “No sabem com serà; però esperem 
que el futbol pugui tornar amb normalitat com abans 
millor”, manifesta el president del club. 

Text: J. C. C. / Fotos: UD Cassà
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El Comitè Català de Patinatge Artís-
tic reprograma totes les competici-
ons ajornades o suspeses a partir 
del mes de setembre sempre que les 
autoritats esportives i sanitàries ho 
permetin.

La temporada de patinatge artístic 
acabava d’arrencar i només en la mo-
dalitat de grups de xou, quan va saltar 

l’estat d’alarma del covid19.
El darrer esdeveniment celebrat va 

ser la Copa Catalana de grups-xou  
a Andorra la Vella el diumenge 8 de 
març on el grup del Foment, Venècia 
1347,  en la categoria de grups xou 
júnior va aconseguir el subcampionat.  
I el grup petit Buscant el Geni cinquè 
als Campionats de Catalunya es dispo-

saven a celebrar el Campionat Estatal 
a Lleida (14-15 març)  cercant una 
plaça pels campionats d’Europa quan 
tot va quedat confinat. Aquesta com-
petició la Federació Espanyola ja la 
posposada per l’inici del 2021, igual-
ment els organismes internacionals 
han traslladat els campionats d’Euro-
peu i mundial a la temporada 2021.

La temporada de patinatge, 
ajornada fins al setembre

Les patinadores del Foment troben a faltar els entrenaments amb tot el grup.

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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Les altres modalitats no havien iniciat les seves compe-
ticions. La Federació catalana ha ideat un  nou calendari 
dinàmic en el que es tornen a programar els campionats 
ajornats o suspesos a partir del mes de setembre, espe-
rant que les diferents fases de desconfinament no s’allar-
guin i que els rebrots no facin acte de presència. Aquesta 
manera  els patinadors no estarien tant de temps sense 
poder participar en competicions. Al mateix passa a les 
proves federatives pels patinadors base.

Durant les setmanes de confinament total, els entrena-
dors han anat enviant vídeos per fer sessions físiques a 
casa, així com diferents muntatges audiovisuals sota el 
lema:  Tot anirà bé. Una vegada ha estat possible que els 
infants sortissin a fora i els adults poguessin fer esport a 
nivell individual, els entrenadors han enviat recomanacions 
per mantenir l’estat físic.

De moment encara no se sap quan es podran fer servir 
de nou les instal·lacions esportives del Foment ni quan es 
podrà iniciar la pràctica esportiva de patinatge artístic ni 
quines seran les noves directrius per poder fer entrena-
ments.

Mentrestant la secció de patinatge està treballant per 
fer viable, si les fases de desconfinament ho permeten,  la 
celebració del 8è Estiu sobre rodes del 29 de juny al 31 de 
juliol de les 8.30h a les 14h amb totes les mesures i les 
garanties que es demanen. Esperem que sigui possible!!

Seria bo per la salut física i emocional de tots el retorn 
a la normalitat esportiva. Us enyorem patinadors, patina-
dores, entrenadors, entrenadores, delegats delegades i 
familiars. Esperem retrobar-nos ben aviat.

Isabel Carbó

A les imatges, el nou calendari dinàmic de la temporada 2020 de patinatge, els grups de xou en les darreres competicions i difrents missatges dels muntat-
ges de vídeo fets durant aquests dies de confinament.

maig 2020 · núm. 807 · Llumiguia    101



Esports FD Cassanenc / Bàsquet

El dia 8 de març es va jugar  la darre-
ra jornada de la present temporada 
de bàsquet. La culpa del tancament 
de la lliga l’ha tinguda com es pot su-
posar la pandèmia del coronavirus.

Un comunicat de la Federació Cata-
lana de Bàsquet va donar per acaba-
des les competicions de la tempora-
da 2019-2020.

Els nostres equips de 2a catalana 
Sènior masculí, 2a Catalana Sènior 
femení, Sots 21 masculí Preferent 
i Júnior femení Inter-territorial, con-
servaran la categoria per la propera 
temporada 2020-2021.

Es donen per acabades les 
lligues de bàsquet 19/20

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració.

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L.

Així entrenen en temps de confinament: Anna Cortés, Anna Rojals, Carla Barnés, Laia Oller, Oriol Nin, Nil Nin, Laura Saubí i Anna Fuertes.
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La resta d’equips del F.D. Cassa-
nenc que estan a la Territorial Giro-
nina (Sots -25 femení, Sots 25 mas-
culí, Cadet masculí, Infantil masculí, 
Infantil femení, Mini masculí, Mini fe-
mení, Premin masculí, Premini mas-
culí blanc, Premini femení i els equips 

de la Salle Cassà: Mini mixt i Premini 
mixt) caldrà esperar que comencin els 
entrenaments per poder confeccionar 
novament els equips.

L’endemà de fer-se pública aquesta 
decisió vam parlar  amb els entre-
nadors de bàsquet  i ens van donar 

una visió sobre com afectarà aquesta 
decisió pensant ja de cares a la nova 
temporada 2020-2021.

Pel que fa a l´equip de 2a Catalana 
sènior masculí, el seu entrenador,  Al-
bert Arderiu, ens ha comunicat que hi 
ha els següents jugadors  confirmats 

A les fotos superiors, entrenaments personals de Joan Bosch, Marc Busquets (Biri júnior), Gerard Tena i Clara. A les inferiors, els entrenadors Albert 
Arderiu i Olga Fraderas, dels equips sèniors masculí i femení i l’equip mini masculí del Foment: drets: David Montsuñer, Roger Juliá, Eduard Artero 
(entrenador), Marc Busquets (ajudant), Aniol Pérez i David Palomo; ajupits: Marti Duran, Cesc Amat, Oriol Nin i Marco Martinez.  
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JANINA 
PAIRÓ HURTÓS

La Janina és el primer fitxatge 
d’aquesta nova temporada 2020-
2021 per a l’equip de 2a Catalana Sè-
nior femení del F.D. Cassanenc.

Data de naixement: 15 de juliol 
1997 (23 anys).

Juga d’Aler i altura:1m80 cm
Historial Esportiu:   
Comença a jugar a bàsquet la tem-

porada 2007-2008 en la categoria 
de Mini femení  nivell A amb el GEiEG 
i continua en totes les categories fins 
arribar a l’equip Ssnior de l’Uni Giro-
na-GEiEG (eemporada 2019-20), amb 
aquests resultats destacats:

Mini femení de primer any, nivell A, Sub-Campiones Territorials.
Mini femení de segon any, nivell A, Campiones Territorials.
Infantil femení: terceres classificades al Campionat de Catalunya, nivell A.
Cadet femení Interterritorial: Campiones de Catalunya en la temporada 2011- 

12.
La temporada  2015- 16 vaig debutar a la Lliga femenina amb UniGirona.
Temporada: 2018 - 19 . En la categoria Sènior Copa Catalunya, subcampio-

nes de Catalunya.
Fase d’ascens a LF2. Segon Any.
Escollida jugadora ALL- STAR Copa Catalunya.
Amb els entrenadors Miquel Angel Ortega i Eric Surís a LF1  va debutar a 

l’Eurolliga i l’Eurocup.
Temporada 2019 - 20. Va jugar a la Lliga Femenina 2 al GEiEG-UniGirona

per la nova temporada: Albert 
Ros, Marc Busquets, Marc Bus-
quets (Biri júnior), Gerard Jimenez, 
Gerard Nuell, Miquel Gallardo, Edu 
Miquel, Adriá Fusté i Joel Abuli. 
Falta concretar que faran en  Ge-
nís Ibanco i l´Èric Jimenez.

Pel que fa a l’equip de 2a Cata-
lana Sènior femení, l´entrenadora 
Olga Fradera de moment ens diu 
que tenim un fitxatge nou que es la 
Janina  Pairó  i  que l’única baixa, 
de moment, és la Cristina Carre-
ras.

De l´equip Sots 21 masculí, que 
té d’entrenador en Raül Masallé, 
cal esmentar que  hi ha jugadors 
que tenen la selectivitat i depèn 
de la nota faran una cosa o altra. 
Segons Massallé és possible que 
es pugui fer algun fixatge: de totes 
maneres  aquesta es la plantilla: 
Romà Ferre, Guillem Torrentó, 
Sergi Prieto, Joan Teixidor, Joel 
Benages, Martí Torrent, Eduard 
Massegur, Yerai Ortega, Eduard 
Girals i Nil Roca.

De l´equip Júnior femení  encara 
no se’n sap gaire res ja que també 
algunes jugadores han de fer la se-
lectivitat i s´ha d´esperar per més 
endavant per veure com quedarà 
l´equip.

Xavier Carrera Bosch

Cares noves al bàsquet cassanenc
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FD Cassanenc / 55 anys Esports

És una llàstima no poder fer les en-
trevistes personalment. Vivim amb 
aquest CORONAVIRUS,  i en estar 
confinats hem de fer les entrevistes 
de la manera que podem, entregant 
fotos per WhatsApp, les entrevistes 
per e-mail.. en fi,  hem  de tenir pa-
ciència i esperem que molt aviat po-
drem tornar a la normalitat. Gràcies 
a la Montserrat Casanova que m’ha 
respost a la d’aquest mes:
Historial esportiu: Natació (cinc 
anys seguits campiona de 100 m es-
quena en piscines descobertes).

Patinatge (cofundadora de la secció 
amb el meu pare).

Tennis taula (Secció de veterans).
Com és que vas entrar a la junta 
del Foment?
Doncs deuria ser pel fet de practicar 
tants esports (m´hi passava mitja vida 
al Foment), i en fer la secció de pati-
natge hi vàrem entrar el meu pare i jo. 
Fins i tot jo diria (fa molts anys i pot-
ser m’equivoco) que ja hi era abans.
Quants anys vas estar a la junta?
Això sí que no t´ho puc dir per la ma-
teixa raó d´abans, han passat molts 
anys i si no és pas per l´arxiu fotogrà-
fic serà molt difícil de saber.
Quins eren els companys de junta?
Crec que el president era en Siset 
Negre: com t’he dit hi havia el meu 
pare, en Joan Casanova, hi havia en 
Quico Nadal, tu mateix Xevi Carrera, 
en Pere Crous, l´Alfons Duch. De no-
ies no recordo si n´hi havia alguna al-
tra. Diria que hi vaig ser molts anys, 

Montse Casanova, cofundadora 
de la secció de patinatge

PROJECTES D'ENCÀRREC 
DISSENYS PROPIS

Polígon industrial - c/ de la Via, núm. 3
17244 Cassà de la Selva
Tel. 972 46 12 10 / Fax: 972 46 14 87

Esteve Artigas i Marcó

perquè  em passen molts noms i no 
sé si tots eren  de la mateixa  època o 
els barrejo. Ja veus, la meva memòria 
fluixeja.
Recordes alguna anècdota d’aquells 
anys?
Anècdotes  n´hi deuen haver  una pila 
perquè com ja t´he dit  tant els meus 
germans com jo mateixa des de ben 
petits ens hi passàvem  mitja vida, 
tots practicàvem esports. Els meus 
germans feien hoquei  tots tres, i crec 
que les meves germanes  també fe-
ien natació. Podria  explicar més  que 
una anècdota una curiositat i és que 
anàvem  a nedar a Portbou, la piscina 
era en el mar (separant els carrils en 
corxeres), que ho recordi ara, deu ser 
que a mi em va xocar.
Què fas en l’actualitat?

Sóc músic, estic treballant  a L´EMG, 
escoles de música  del Gironès i estic  
en un grup d´havaneres, CABOTATGE, 
que el mes de febrer vam treure un 
disc, “A LA MAR”, del qual estic molt 
contenta.
Segueixes l’actualitat del club?
Tant com les meves filles  Emma (ten-
nis taula) i la Núria (tennis taula i bàs-
quet) hi van ser, sí. Però ara  que fa 
temps  que ho van deixar, només hi 
vaig de tant en tant a veure algun par-
tit d’hoquei  quan ve a jugar el Ripoll 
(ja que hi juguen els meus nebots), i 
evidentment vaig a favor del Ripoll.

Ens acomiadem  amb la Montse 
i esperem d’aquí  a poc temps po-
der-nos abraçar amb ella i al seu ma-
rit en Josep Maria.

Xavier Carrera  Bosch

La Montse quan nedava, en l’actualitat 
i actuant com a músic.
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En aquesta pàgina específica de la 
secció d’Hoquei Patins del Foment 
Deportiu Cassanenc, volem transme-
tre quina ha estat la situació des de 
l’inici del Covid-19 fins a l’actualitat. 
El passat dimecres 11 de març de 
2020, va ser l’últim dia que els juga-
dors d’aquest esport van poder realit-
zar els seus entrenaments al pavelló 
del FDC amb total normalitat i amb 
la incertesa de com evolucionaria el 
virus. A partir del dijous 12 de març 
de 2020 i després d’alguna que altra 
reunió amb l’Ajuntament del nostre 
poble, es van tancar les instal·lacions 
municipals fins a nou avís. La veritat 
és que ningú esperava que la pan-
dèmia evolucionés tant ràpidament i 
sobretot, que tot arribaria a ser tant 
greu... Cada dia ens ha anat arribant 
informació i alhora nous protocols... i 
ens vam haver de confinar totalment 
a casa per precaució i no haver-hi possibles nous conta-
gis. A mesura que han anat passant els dies hem man-
tingut contacte quasi diari amb la Federació Catalana de 
Patinatge i degut a les indicacions del Govern, al final s’ha 
suspès la temporada actual (2019-2020) a causa de la 
situació greu que vivim. Per tant, sense ningú pensar-s’ho, 
ens hem vist amb la obligació de dir adéu a una temporada 

Esports FD Cassanenc / Hoquei Patins

on encara hi quedava molt per fer... entrenaments setma-
nals, partits de les diferents categories a la pista de casa i 
en pistes contràries, la Copa Federació i la Copa Catalana 
que s’havien de realitzar també al nostre pavelló, la Clo-
enda de la secció i molt més. La classificació ha quedat 
parada en la 1a volta, tenint en compte que no hi haurà 
descensos però sí ascensos.

Respecte a la nova temporada (2020-2021) també és 
un incògnita, tot i que després de la desescalada per fa-
ses i un estiu calorós es preveu començar. Això sí, caldrà 
implementar i executar el protocol adequat per a la segu-
retat total i la salut dels nostres esportistes! Les mesures 
s’hauran de complir i ens haurem d’adaptar al que sigui 
necessari pel bé de tots. Cal dir que la Federació ja està 
implementant possibles calendaris de competicions pels 
clubs, depenent de la situació que ens trobem al setembre 
i també de l’evolució.

Pel que fa als Entrenaments d’Estiu d’enguany, a finals 
de la setmana passada vam llançar el link per poder fer 
una Pre-Inscripció on-line i d’aquesta manera poder saber 
quines famílies estan interessades/necessiten que els/
les nens/es vinguin a gaudir del seu esport preferit i al-
tres activitats (tallers, gimcanes, manualitats, jocs, etc.) 
al Foment. Sí finalment ho podem realitzar, l’horari serà 
de 9:00h a 14:00h amb possibilitat d’acollida matinal de 
8:30h a 9:00h del 29 de juny al 31 de juliol i està desti-
nat a participants de 4 a 14 anys d’edat. Tot i així, estem 
a l’expectativa de tot el que pugui passar... Per a més 
informació podeu enviar un correu electrònic a tecnifica-
cionsestiufdc@gmail.com i respondrem a qualsevol dubte 
i/o aclariment.

Ens veiem en la obligació de seguir en tot moment el que 
diuen les autoritats i en base això procedir d’una manera o 
altra, per tant a dia d’avui no sabem si finalment es podran 
realitzar els Entrenaments d’Estiu ni com funcionarà exac-
tament la temporada vinent.

Esperem que us trobeu bé de salut, que molt aviat tor-
nem a trobar-nos per les instal·lacions del FDC i acabar 
amb aquesta pandèmia mundial!! ÀNIMS!!!!!!!!!! Desitgem 
que la normalitat hagi arribat al setembre!! #TOTANIRÀBÉ. 
FINS AVIAT,

Totes les competicions d’hoquei 
arriben a un final inesperat

Ens trobareu a:
C/ Pla de l'Estany, 5           17244 CASSÀ DE LA SELVA
Tel.: 972 46 08 58   /   972 46 42 00
info@clinican.es            www.clinican.es

Unitat de Reproducció Canina de Catalunya

Bona Festa Major!
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CT Cassà / Tennis Esports

L’article d’aquest mes, el volem co-
mençar, donant suport a tots els so-
cis, amics i convilatans que han perdut 
a un esser estimat o patit a la seva 
pell aquest virus, que ha trasbalsat el 
món, US ANIMEM I ACOMPANYEM 
AMB TOTA LA FORÇA I ENERGIA PER 
CONTINUAR ENDAVANT. JUNTS ENS 
EN SORTIREM.

El Club de Tennis Cassà ha estat 
tancat des del 14 de març, com es 
veu a les imatges, seguint les reco-
manacions de les autoritats sanitàri-
es, per responsabilitat i prevenció pel 
bé comú i per preservar la seguretat 
de tots. Aquest període d’inactivitat 
esportiva, l’hem aprofitat per seguir 
treballant i millorant el nostre club.

Esperem, en breu poder anunci-
ar-vos una nova manera d’accedir al 
club i facilitar al soci i al no soci la 
pràctica del tennis, podent reservar 
pista de manera online, com ja es fa 
en el pàdel. Us animem que ens se-
guiu a les xarxes socials del club per 
poder estar informats de les novetats 
sobre l’aplicació d’aquest servei.

Els components de la junta, estan 
seguint totes les indicacions que ens 
arriben des de la Consellaria de Sani-
tat i la Secretaria General de l’Esport, 
per tal de poder garantir un retorn al 
nostre esport amb total seguretat.

Durant la Fase 0, s’ha netejat i de-
sinfectat tot el club i dut a terme el 
manteniment necessari, que fins arri-

Preparant les instal·lacions 
mentre esperem la represa 

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

bar aquesta fase no s’havia pogut fer.
El Tennis està adquirint material, 

com gels hidroalcohòlics per l’ús dels 
usuaris del tennis i pàdel, que al entrar 
i sortir del club s’hauran de netejar les 
mans, ja que quan arribem a la Fase 
1, el recinte del tennis li serà permès 
obrir, per tots els socis i practicants 
del tennis i pàdel, TAN FEDERATS COM 
NO FEDERATS, amb les següents res-
triccions:
• S’haurà d’accedir al Club amb CITA 
PRÈVIA
• Limitació de l’aforament del Club a 
un 30%
• Vestuaris TANCATS

• PISCINA TANCADA
• FONT TANCADA
• No fer ús de la sala ni espais comuns
•ESPORT NOMÉS UN CONTRA UN, 
tant pàdel com a tennis (no fer canvis 
de pista durant el joc, portar les pro-
teccions i gel individual per netejar les 
mans abans i després d’entrar a la pis-
ta, mantenir la distància de seguretat 
i protecció)
• Classes INDIVIDUALS amb monitor

Des del Club, apel·lem a la respon-
sabilitat individual dels nostres socis i 
simpatitzants a fer un bon ús de les 
instal·lacions i seguir les indicacions de 
les Autoritats Sanitàries.
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En aquests ja més de 50 dies de confinament he tingut 
ocasió de tastar força vi. M’han agradat les iniciatives dels 
cellers de la DO Empordà, oferint els seus vins i fent-los 
arribar a casa. He assistit a tastos virtuals amb restau-
radors, sommeliers i viticultors. A maridatges de música i 
altres activitats culturals. Tot molt d’agrair.

El confinament ha fet variar hàbits en la nostra vida 
quotidiana i el silenci ha estat un element clau durant tot 
aquest temps. Des de casa podia escoltar perfectament 
el concert diari que ens oferien els veïns músics de quatre 
carrers més enllà (en Xicu, en Jordi i l’Albert). El silenci 
m’ha fet escoltar la música de les copes, apreciant en 
cadascuna d’elles notes molt diferents.

Ja sabem tots que el desgavell informatiu ha estat una 
constant i la gestió de la crisi un xic caòtica. Els nostres 
veïns de Portugal, des de la discreció i amb una bona ges-
tió, se n’han sortit  millor. És per això que he pensat que 
aquest mes parlaria dels seus vins més coneguts interna-
cionalment. Els vins de Porto.

La seva història es remunta als segles XVI i XVII. Ens 
situem a Anglaterra, un país que sempre ha estat en gran 
consumidor de vins. El seu proveïdor habitual per proxi-
mitat era França, però les relacions polítiques hostils en-
tre els dos països van fer que el 1678 el govern britànic 
decretés l’embargament del comerç amb França. Paral-
lelament, comerciants anglesos visitaven el Monestir de 
Lamego (prop de Porto) i van ser convidats a tastar el vi 
de Pinhao, que era més dolç i suau que el Portugal negre. 
L’abat del monestir va admetre que va afegir aiguardent 
de vi durant la fermentació, pràctica que encara avui es 
manté en el procés productiu.

L’activitat comercial del vi va començar a ser molt inten-
sa i el creixement i possibilitat de negoci ràpid va portar 
al frau i l’adulteració dels vins, fins a arribar a una qualitat 
molt pobra. El 1756, i amb l’objectiu de posar ordre a tot 
el comerç de Porto assegurant-ne la qualitat, el rei José I, 
va dotar de grans poders a Sebastiao José de Carvalho e 
Melo “Marquès de Pombal”. Va ser llavors quan nombro-
ses cases vinícoles angleses van començar a establir-se 
a la ciutat, unes cases que encara perduren a la riba del 
Douro, a Vila Nova de Gaia.

El vi de Porto és un vi dels anomenats fortificats, amb 
l’afegit d’aiguardent al vi quan està en procés de fermenta-
ció. El vi s’estabilitza, i durant el segle XVIII, podia resistir 
sense fer-se malbé els canvis de temperatura i humitat als 
llargs trajectes marítims. Llavors tenim un vi amb major 
concentració alcohòlica i amb un sabor més dolç perquè 
encara conté sucre no fermentat.

La classificació dels seus vins és una mica complexa, so-
bretot per la gran varietat d’estils i tipus. En primer lloc, les 
varietats emprades són molt nombroses: Touriga Nacio-
nal, Tinta Roriz, Touriga Franca, Tinta Barroca o Tinta Cao 
en són algunes. Per altra banda, les vinyes (anomenades 
Quintas) reben determinades classificacions (de la A a la F) 
en funció d’unes variable determinades (altitud, rendiment, 
terreny, situació). Són vinyes catalogades com a molt anti-
gues, moltes d’elles plantades amb diferents varietats per 
filera. Tota la zona de les Quintas, voregen el Douro, amb 
pendents de gran valor patrimonial i paisatjístic.

Tenim dos estils del vi de Porto: el de criança i evolució 
en fusta i el de criança en fusta i evolució en ampolla. Les 
barriques les anomenen “pipas” i són més llargues i estre-
tes que les convencionals (la seva capacitat oscil·la entre 
550 i 650 litres). Dins la primera categoria ho trobem els 
vins anomenats Ruby, Wood Port, Porto blanc, Tawny i el 
Late Bottle Vintage (LBV). Els Ruby tenen un color vermell 
i aromes de fruita vermella, com si fos un vi jove, que s’ha 

El vi de Porto (Portugal)

Viure bé El Vi de la Pilar

de consumir aviat i que no millora amb el temps. Els Tawny 
envelleixen en barrica i agafen un color daurat, mentre 
que els LBV s’han passat més temps a la barrica i després 
s’han embotellat, però no tenen envelliment en ampolla.

Els més apreciats (i també amb un preu més elevat) 
son els Single de Quinta (vi d’un sola finca, amb barreja de 
diferentes anyades) i el vintage (vi d’anyada excel·lent). En 
tota una dècada no es solen declarar més de 3 anyades 
d’aquest tipus. Tenen un color vermell fosc i poden envellir 
en ampolla llargament (50 anys) fins a convertir-se en una 
joia. En aquests casos, el tap de suro queda desfet per 
l’acció de l’alcohol, i per obrir-los es necessita un degolla-
dor de Portos.

Si mai feu visita a la ciutat, heu d’agafar el tren que porta 
fins a la població de Pinhao (centre de les Quintas) i fer 
estada al Vintage House Hotel (tenen la majoria de Portos 
vintage per degustar) i al costat mateix es pot visitar el 
Museu del vi de Porto.

Preu aproximats: molt variables en funció d’estils. Po-
dem trobar Portos senzills d’entre 10 i 20 euros, Portos 
vintage d’entre 50 i 100 euros i Portos vintage exclusius a 
partir de 500 euros.

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Higiene Dental Viure bé

Donar suficient atenció a la nostra salut oral, cal 
durant períodes d’aïllament per identificar oportuna-
ment qualsevol desajust en el nostre cos i prevenir 
malalties a temps.

El mal alè, les genives sagnants, les dents gro-
guencs, la tosca i la placa són signes de mala higiene 
bucal. A continuació t’expliquem algunes recomanaci-
ons, per garantir, que el teu somriure es mantingui 
durant la quarantena.

Els ritmes han canviat, moltes famílies estan tre-
ballant des de casa. Una quarantena és l’escenari 
perfecte, per deixar de banda algunes rutines de cura 
personal. Recorda raspallar les dents al menys dues 
vegades al dia, matí i nit i assegurar-se no menjar res 
després de raspallar per última vegada.

Tan important com mantenir la higiene és enfo-
car-nos en una dieta saludable. El confinament, poden 
provocar que consumeixis més menjar ja sigui per an-
sietat o per tenir un fàcil i ràpid accés a la cuina. Es 
recomana, esbandir-se la boca amb aigua o millor encara, 
raspallar-se les dents immediatament després, d’ingerir 
aliments amb alt concentrat de sucres o refrescos.

Hi ha molts productes dentals que no contenen fluor, 
assegura’t de consultar la descripció abans de realitzar la 
compra. Aquest és un ingredient que es troba a la pasta 
dental i en les esbandides bucals. Dins dels seus beneficis, 
podem dir que, augmenta la resistència de l’esmalt, és 
antibacterià, és a dir, que actua davant el creixement de 
bacteris que produeixen la tosca, i permet remineralitzar 
la capa de l’esmalt.

Si tens nens o nenes petites a casa, és una excel·lent 
oportunitat per dedicar temps i assegurar-se que estan 
practicant la tècnica adequada, perquè puguin conrear 
una rutina oral de per vida. Es recomana incorporar en 
la seva dieta fruites i verdures cruixents, ja que contenen 
fibra més saludable i ajudaran a enfortir les seves dents.

 En finalitzar la quarantena, recomanem acudir al teu 
dentista per realitzar una revisió de l’estat actual de la teva 
salut bucodental i poder descartar oportunament qualse-
vol tipus de patologia oral que hagi pogut sorgir. No hem 
deixat d’atendre urgències en les nostres clíniques den-
tals, perquè els nostres pacients són importants per a 
nosaltres. Comptem amb tots els mitjans d’higienització, 

Cures dentals durant l’estat 
d’alarma

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

desinfecció i esterilització per a donar-los la seguretat que 
Vostès es mereixen. Per respecte als 
nostres pacients i a nosaltres matei-
xos. La seguretat abans que res!

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia
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Col·laboracions Apunts històrics de Cassà

Ja es va explicar que a la banda occi-
dental del territori del veïnat de Mata-
mala hi havia existit el veïnat de Can-
dell que finalment quedà oblidat. En el 
mateix veïnat, a la part de migdia, en 
els vessants de les seves modestes 
serres que s’inclinen de forma sobta-
da cap al sud i després amoroseixen 
el pendent fins que s’aplanen abans 
de trobar la riba dreta del torrent del 
Castell, s’hi estenia el veïnat de la Pu-
jada.  Des del llunyà s. XIII, damunt 
d’un d’aquests pujols més meridionals 
s’hi fa present, a la documentació 
consultada, un dels masos més im-
portants de la contrada anomenat 
mas Vendrell de la Pujada que avui 
coneixem amb el nom de mas Vall-
llobera de Matamala. 

La seva esvelta masia es troba situ-
ada a 186 m. d’altitud, dalt la carena, 
presidint des de la seva privilegiada 
situació les antigues terres del mas 
que s’eixamplaven i baixaven fins a 
trobar el torrent indicat on avui s’hi 
aixeca la zona urbanitzada del mas 
Prats i del Vinovell amb les seves mo-
dernes cases i xalets. La masia té un 
volum de casa pairal, de tres nivells, 
formats per la planta baixa, el primer 
pis, les golfes i a la part central de 
la teulada s’hi aixeca una petita tor-
re amb la teulada en dos pendents, 
d’iguals dimensions, encarats a l’est i 
a ponent.  La cobertura de la masia té 
també dos pendents encarats a l’est i 
ponent amb les teulades d’extensions 
diferents, duplicant la de ponent a la 
de llevant; la façana principal està en-
carada a migdia i s’hi obre, perpendi-
cularment sota l’aiguavés de la teula-
da, un portal amb un bonic arc de mig 

punt format per sis grans dovelles de 
pedra ben treballada a cada costat de 
la clau que formen l’arc i són suporta-
des per cinc impostes de pedra de la 
mateixa mena que la de les dovelles. 
A la part central de la clau hi ha un 
relleu en forma d’escut que porta una 
inscripció a quatre nivells que diu: + / 
A 22 de / ABRIL / 1556. La massis-
sa porta que tanca el portal està re-
coberta, en part,  amb xapa de ferro. 

A la façana, a ponent, hi ha una altra 
porta d’entrada de forma rectangular 
rematada en pedra, també treballa-
da, amb la llinda superior d’una sola 
peça amb la data gravada de 1775. 
Al costat del portal, a la banda de po-
nent, hi ha un pou que queda cobert 

per la part exterior i que deu tenir ac-
cés des de l’interior; en el mateix cos-
tat hi ha també una finestra rematada 
en pedra on a la llinda superior hi ha 
gravat l’any 1760. En el segon nivell 
són tres les finestres que s’obren si-
mètricament al mateix nivell i a la ma-
teixa distància de la més gran, situa-
da damunt el portal d’entrada que deu 
donar llum a la sala superior. Al cim 
d’aquesta finestra principal hi queden, 
ben alineades, dues petites finestres, 
una de tapiada, que deuen donar llum 
a les golfes. Una extensa esplanada 
s’eixampla davant la façana de migdia 
limitada per un marge que s’estimba 
cap a la urbanització propera.

 L’ampla panoràmica que es con-

El veïnat de la Pujada i el 
Mas Vendrell de la Pujada

Uns espais oblidats que ja es referenciaven al segle XIII

110    Llumiguia · núm. 807 · maig 2020 



Apunts històrics de Cassà Col·laboracions

templa des de la masia, a més d’abra-
çar el nucli urbà, permet veure tota la 
plana selvatana que queda limitada a 
l’horitzó per les carenes de la serra 
d’Ardenya, del Montnegre, del volumi-
nós massís del Montseny i de la llarga 
serra de les Guilleries. 

El documentat  vicinatus de la Pu-
jada de la parroquie Cassiani de Silva 
s’eixamplava  des de la masia fins a 
trobar, al sud, el torrent del Castell on 
avui, des de sota la masia, comença 
la zona urbanitzada indicada que fineix 
en trobar la riba dreta de l’esmen-
tat torrent;  a l’altra banda del seu 
curs es troben les primeres cases de 
l’antic nucli urbà que obrien i obren 
façana a la carretera Provincial. Era, 
per tant, un veïnat de dimensions re-
duïdes que tan sols comprenia les ter-
res meridionals del mas i també una 
petita part de les del mas Adrià del 
veïnat de Ventallol,  coetani de l’ante-
rior, situat a poc més de 600m. de 
distància cap al sud-oest del primer, 
proper al torrent del Castell, conegut 
ara com a can Valls i formant part 
de la zona urbanitzada del carrer Sant 
Jordi. Formaven part d’aquest veïnat 
de la Pujada el mas Cebrià del Bosc o 
de la Pinya i el mas Prats, masos his-
tòricament més recents que els dos 
anteriors i aquest darrer, per la part 
oriental, ja limitava amb les terres del 
Castell de Cassà.

En Guillem Vendrell és el primer que 
apareix com a Sr. útil del mas Ven-
drell de la Pujada i a l’any 1302 la Pia 
Almoina li va establir un camp d’unes 
tres vessanes que, a orient, afronta-
ven en un honor del mas Pagès de 
Perles i, a ponent, en un honor del 
mas Escach de Sangosta. A l’any 
1314 en Pere Vendrell de sa Pujada, 

fill de l’anterior, capbrevava a l’Almoi-
na, el mateix camp indicant els censos 
anuals a pagar  per Nadal consistents 
en una gallina, la tasca dels esplets i 
els terços i els lluïsmes.

En Dalmau Pont de Vila en una cap-
brevació firmada a favor del Monestir 
de Sant Pere de Galligans, el mateix 
any 1314, reconeixia tenir un camp 
al pla de Freixeneda que afrontava a 
orient en un honor del mas Cassà de 
Llebrers i a ponent en un honor del 
mas Venrell de sa Pujada. 

El mateix any 1314 en Bernat des 
Caner, clergue de Cassà, declarava 
tenir per l’Almoina en el lloc de Ven-
taiol, un camp de 4 jornals de bous 
que afrontava a sol ixent en honor del 
mas Calvell de sa Pujada i a ponent en 
honor del mas Call.

A l’any 1328 en Petrus Vanrelli de 
Podiata capbrevava a favor de l’Al-
moina un camp proper al seu mas, 
d’unes 3 vessanes, que afrontava, a 
orient i al nord, en honor d’en Bernat 
de Pi, a migdia en honor del mas Cas-
tell i, a ponent, en un honor del mas 
Escach. Veiem per tant que és el ma-
teix camp citat al 1302 i 1314, ara 
indicant més clarament la situació, al 
costat del mas, i també esmentant 
tots els punts cardinals d’afrontació. 
Per migdia, el camp indicat, afrontava 
amb terres del Castell de Cassà. El 

Castell, en línia recta, es trobava situ-
at al sud-est del mas, a uns 460 m. 
de distància, damunt de l’anomenat 
puig Delfí (avui puig del Castell on hi 
ha la masia de can Català del Castell), 
a una altitud de 188 m., amb els ves-
sants de sol ixent i migdia davallant 
sobtadament fins a quedar tallats i 
limitats pel curs del citat torrent del 
Castell.   

En Pere Vendrell de la Pujada, l’any 
1341, capbrevava a favor del Llum de 
l’Altar de Sant Martí de l’església de 
Cassà, un camp anomenat des Cape-
llà, de 4 vessanes, que afrontava, a 
sol ixent, amb Pere Adrià senyor útil 
del mas Adrià de Ventallol, a migdia, 
en honor de Bernat Rufí, a ponent, en 
honor de Pere Martí i, a cerç, en el 
camí Públic que allà passava. De cens 
anual pagava la tasca dels esplets. 

El dia 12 de novembre de 1448 el 
Sindicat Remença va fer una convoca-
tòria a Cassà dels homes de remença 
de la vila per tal que ajudessin eco-
nòmicament per a poder fer la dema-
nada davant la justícia per l’abolició 
de la servitud i dels mals usos. En 
presència de Miquel Ombert, notari, 
substitut de Jaume Coma, notari, i 
dels testimonis Bartomeu Bruguera, 
prevere qui serveix a l’església de 
Cassà de la Selva, i Jaume Barrera, 
escrivà de Girona, foren convocats a 

Ctra. Provincial, 141
CASSÀ DE LA SELVA
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la plaça, amb repic de campanes, els 
homes de la parròquia de Sant Mar-
tí de Cassà de la Selva, amb llicència 
del venerable Jaume Oller, batlle de la 
parròquia, també present, juntament 
amb Joan Barceló, porter reial.  Entre 
els convocats hi està relacionat com 
a assistent en Joan Vendrell.  També 
en el Fogatge de 1497 elaborat per 
la Batllia General de Catalunya, en el 
llistat de Cassà, hi consta en Vendrell.  

En una capbrevació del 19 de maig 
de 1536 feta per Roc Vendrell de 
la Pujada, senyor útil i propietari del 
mas Vendrell de la Pujada, confessà 
tenir a domini directe de l’Almoina, 
una peça de terra dita “Coma de la 
Almoina”, a la part de sol ixent, im-
mediata a la casa, de 3 vessanes de 
terra que afronta, a sol ixent, en ho-
nor del mas Castell que, avui, és d’en 
Grahit; a migdia, en altre honor del dit 
Roc Vendrell, confessant, que fou del 
mas Scach; a ponent, semblantment, 
en altre honor del dit Vendrell, con-
fessant i, part, amb l’era de son mas 
i, a tramuntana, en un altre honor 
del referit Roc Vendrell. Veiem com 
aquesta mateixa peça capbrevada el 
1302, el 1314 i el 1328 ara se li 
aplica el nom de coma de l’Almoina i 
que les peces veïnes d’afrontació han 
passat a mans del mas Vendrell, lle-
vat la de migdia, del mas Castell, que 
ara pertany a en Grahit.  L’aplicació 
del nom de coma de l’Almoina deuria 
ser deguda a la senyoria directa que 
tenia la Pia Almoina de les terres de 
la fondalada o coma que es forma a la 
part d’orient de la masia drenada per 
un petit torrent, avui canalitzat dins la 
urbanització, que baixava en paral.lel 
al traçat del carrer del Músic Coll, fins 

a trobar finalment el curs del torrent 
del Castell del que n’era tributari per 
la dreta. 

 A l’any 1557 en Pere Vendrell, se-
nyor útil  i propietari del mas Vendrell 
de ça Puiada, comprà a Miquel Es-
trebau, ciutadà de Girona, una peça 
boscosa i erma situada en el lloc 
anomenat Ventallol de Freixeneda, 
de cabuda unes set vessanes, que 
afrontava, a orient, part, en honor de 
Sebastià Monserrat Gelabert, saba-
ter, i part en honor de Sebastià Oliver, 
paraire de teixits de llana; a migdia, 
en honor de Montserrat Pasqual, pa-
gès i hostaler alhora, de la Cellera de 
Cassà; a cerç, en honor de Sebastià 
Adrià, pagès de Cassà. 

A l’any 1581 en Miquel Guinart (a) 
Vendrell, del veïnat de la Pujada, i la 
seva esposa  Caterina Vendrella, se-
nyora útil del mas Vendrell del citat 
veïnat de la Pujada, declaraven tenir 
pel Monestir de SFG., pel que fa a una 
quarta part, i pel Benefici de Sant An-
dreu de la seu de Girona, les altres 
tres quartes parts, un camp en el lloc 
anomenat Freixeneda de 8 vessanes 
que afrontava, a orient, en honor del 
mas Seguer de Llebrers,  propietat 
dels declarants, a migdia amb la rie-
ra de Candell, a ponent en honor d’en 
Teixidor mitjançant camí Públic i a tra-
muntana en honor del mas Seguer, de 
la seva propietat. El document fa sa-
ber que els Vendrell eren també pro-
pietaris del mas Seguer de Llebrers i 
que avui es correspon amb la primera 
masia que es troba a mà esquerra pu-
jant des del Coll de Llebrers cap a can 
Figueres i can Roca. 

Més notícies de la contrada es tro-
ben en un capbreu del mansi Pevingut 

Cellarie, de l’any 1582, en que la seva 
propietària declarava tenir “pro domi-
no Castri de Cassiani de Siilva quan-
dam petiam terre partim cultivam et 
partim boschosam continentem in se 
septem vel octo versanas terre voc-
catam (anomenada) Mirabell prout 
affrontatur ab oriente in ruviria (rou-
reda) den Vendrell partim, et partim 
ab en Grahit mediante camino sglayer, 
a meridie partim in honore Joannis 
Creixell sartoris (sastre) et partim in 
honore den Pasqual de sa Vila, ab oc-
cidente in torrente et a circio in quo-
dam nemore (bosc) den Adrià de la 
Creu partim, et partim in honore dicto 
Vendrell “.

A l’any 1584 en Geraldus Sala als. 
Ros agricola Cellarie de Cassiano de 
Siilva dominus utilis et proprietarius 
mansi Ros dicte Cellarie capbrevà a 
favor del Monestir de Sant Feliu de 
Guíxols una peça de terra en el lloc de 
Mirabell de 8 o 9 vessanes les quals 
afrontaven “ab oriente ab la rovira 
den Vendrell partim, et partim in ho-
nore Jacobi Grahit mediante camino 
sglayer, a meridie partim in honore 
Monserrati Pasqual, et partim in ho-
nore Joannis Crexell sartoris dicte 
Cellarie, ab occidente in Torrente et 
a circio in honore Sebastiani Adrià de 
la Creu partim, et partim aliorum (al-
tra) que pesia terre fuit de pertinentiis 
mansi Pevingut Cellarie predicte de 
Cassiano de Siilva”.

A l’any 1599, el 25 d’octubre,  hi ha 
un conveni amb una disposició test-
mentària de l’Antoni Vall-llobera difunt 
pagès, del veïnat de Verneda, i marit 
de Magdalena Vall-llobera (Vendrell) 
condicionant que la seva filla Maria 
Vall-llobera es casés amb un dels fills 

Les aliances reflecteixen 
l'amor pur, noble i 

inalterable com el metall del 
qual estan fetes.
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més de 200 models diferents
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de Miquel Guinard (a) Vendrell i de 
la seva muller Maria Vendrell, se-
nyora útil i propietària del mas Ven-
drell de la Pujada i cosina germana 
de la Magdalena. D’altra banda els 
cònjuges Vendrell pactaren restitu-
ció del Dot i altres béns que devien 
a la citada Magdalena. El mes de 
novembre següent, en Miquel Gui-
nart (a) Vendrell i la seva muller Ca-
terina Vendrell, van atorgar àpoca 
a favor de Magdalena Vall-llobera, 
vídua d’Antoni Vall-llobera en la qual 
reconeixien haver rebut l’inventari 
dels béns del difunt Antoni Vall-llo-
bera en motiu del Dot i la hipoteca 
a favor de Magdalena.  

Pel 18 de febrer de 1601, hi 
ha una venda de censal atorgada per 
l’Antoni Vendrell, fill de Miquel Guinart 
(a) Vendrell i de la seva muller Cateri-
na Vendrell, i per Maria Vall-llobera i 
Vendrell, esposa de l’atorgant, senyo-
ra útil i propietària del mas Vall-llobera 
del veïnat de Verneda, a favor de Mag-
dalena Vall-llobera (Vendrell), vídua 
d’Antoni Vall-llobera, a la qual vengue-
ren un Censal de 200 lliures de preu i 
de pensió anual de 200 sous, per raó 
d’un deute que els venedors li tenien 
pendent; En Miquel Guinart (a) Ven-
drell i la seva muller Caterina Vendrell 
signaren com a avaladors assegurant 
el pagament del censal. Amb aquests 
dos darrers documents queda clara 
la unió, per matrimoni,  dels Vendrell 
de la Pujada amb els Vall-llobera de 
Verneda. Cal pensar que en els capí-
tols matrimonials entre els cònjuges 
Antoni Vendrell i Maria Vall-llobera 
aquesta aportà de dot matrimonial 
tota l’heretat del mas Vall-llobera de 
Verneda i el marit, cal suposar que els 
seus pares, en motiu del casament 
l’haurien nomenat hereu universal del 
mas Vendrell de la Pujada. És a partir 
d’aquest casament que els futurs fills 
portarien de cognom Vendrell i Vall-
llobera i fixarien la seva residència en 
el mas Vendrell de la Pujada. 

Així ho testifica un document de 
1690 quan en Pere Vendrell i Vall-llo-
bera, arrendà pel temps de 5 anys el 
mas Vall-llobera del veïnat de Verneda 
a en Salvi Terrats, pagès del terme 
de Cassà.

És també del 1690 el document 
de venda de terres feta per Salvador 
Grahit a Salvi Carreres, terrisser de la 
vila, d’una peça de bosc situada en el 
puig dels Tords, de 4 vessanes que, 
per sol ixent, afrontaven amb l’Anto-
ni Tolosà paraire i, part, amb Josep 
Petit negociant separats pel camí 

que de la vila va a les carreteres d’en 
Vendrell; a migdia, amb l’honor de Jo-
sep Carbó treballador; a ponent, amb 
Jaume Comas pagès, terres per mi 
a ells venudes; i a tramuntana, amb 
la carretera d’en Vendrell. Queda clar 
que les terres d’en Tolosà, d’en Petit, 
d’en Carbó i d’en Comas havien sigut 
d’en Grahit que les tenia pel Castell 
de Cassà. 

El 17 de gener de 1691 la Marga-
rida Ribes i Roig vengué a Jeroni Vin-
çó, treballador de la vila, un hort que 
tocava el camí que va d’aquesta vila a 
la casa d’en Vall-llobera de la Pujada 
que té tres quarts de vessana i que 
afronta a sol ixent, en honor de Pere 
Pont, paraire d’aquesta vila; a migdia, 
amb en Carrió; a ponent, amb el citat 
Camí que va de la vila a la casa d’en 
Vall-llobera de la Pujada; i a tramun-
tana, en honor de Joan Prats, pagès 
d’aquesta vila.

Aquest darrer document dona fe 
del canvi de nom del mas que a finals 
del s. XVII deixà d’anomenar-se mas 
Vendrell i ja clarament era anomenat 
mas d’en Vall-llobera de la Pujada. 

A l’any 1718, en Pere Vendrell i 
Vall-llobera de la Pujada, torna a fer 
arrendament del mas Vall-llobera de 
Verneda, ara a en Baldiri Carles, pa-
gès de Santa Cristina d’Aro. 

Entre els anys 1710 a 1730, supo-
sem que, per inèrcia, l’Ajuntament de 
Cassà encara se serveix del nom de 
mas Vendrell de la Pujada a l’hora de 
confeccionar els llistats de  les Talles 
o impostos a pagar pels propietaris 
de la vila. 

A l’any 1733 en el Llibre del Cadas-
tre Reial ja havia desaparegut el cog-
nom Vendrell i figura com a propietari 
de l’antic mas Vendrell de la Pujada, 
en Pere Vall-llobera i el mas era deno-
minat mas Vall-llobera.

També en els amillaraments de 

1817, 1819, 1851 i 1943 només 
apareix el mas Vall-llobera, substituint 
el desaparegut mas Vendrell. I, tam-
bé, el mas Vall-llobera de Verneda, ja 
havia canviat el nom pel de mas Abres 
de Verneda.

Resumint, pels documents anteri-
ors sabem que el mas Vendrell de la 
Pujada conservà el nom des del s. XIII 
fins poc després de la unió, per casa-
ment, dels Vendrell de la Pujada amb 
els Vall-llobera de Verneda, a principis 
del s. XVII, i que el nom de Vall-llobera 
predominà sobre l’anterior. Que el 
nom de veïnat de la Pujada desapareix 
a mitjans del segle XVIII. Es veu tam-
bé com les terres del mas afrontaven 
amb les terres del Castell de Cassà 
que foren adquirides per en Grahit i 
que aquest les va anar venent a di-
ferents compradors; aquestes es tro-
baven situades en el puig dels Tords. 
També les terres, a l‘entorn de les 
del mas, propietat del mas Pagès de 
Perles i del mas Escach de Sangosta 
les absorbí el propi mas Vendrell que 
també era propietari del mas Seguer 
de Llebrers.  Sabem que el camp situ-
at de la part d’orient del mas, tocant 
a l’era, té el nom de camp de la Coma 
de l’Almoina, que a la zona hi havia 
la roureda d’en Vendrell  i el lloc de 
Mirabell, que pertanyia al Castell de 
Cassà, i que les dues afrontaven amb 
les terres d’en Grahit;   que hi havia 
un camí que unia la vila de Cassà amb 
el mas Vendrell; també es parla del 
camp del Capellà proper al mas Adrià 
de Ventallol i dins la zona una terra 
anomenada Ventallol de Freixeneda 
on hi passava la riera de Candell;  Fi-
nalment dir que la interessant història 
dels Vall-llobera té continuïtat fins a 
principis del s. XXI, però això ja forma 
part d’una altra història. 

Quim Mundet

Imatge aèria de la zona referida en aquest 
article 
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Quantes vegades hem tingut el propò-
sit d’escriure alguna carta o postal –de 
condolença, de felicitació, d’agraïment, 
d’amistat, amb motiu d’algun viatge... i 
ens hem dit: demà o potser la setmana 
vinent. I s’han quedat sense escriure, i 
és que ens enganyem a nosaltres ma-
teixos amb l’eterna excusa de no tenir 
temps.

Tant que m’agrada a mi escriure 
futeses i tant que em costa, moltes 
vegades, enviar un parell de mots, tot 
i sabent que faran feliç a qui els rebi!

Una vegada això em va deixar greus 
remordiments de consciència. Aque-
lla a qui he anomenat moltes vega-
des “amiga de l’ànima” i a qui fins i 
tot vaig dedicar un dels meus relats, 
havia anat a viure, per qüestions fa-
miliars, a Guatemala. Al principi ens 
vàrem anar cartejant i la primera que 
va fallar, un any per Nadal, reconec 
que vaig ser jo.

Varen passar uns anys i un dia, 
molt avergonyida, li vaig escriure de 
nou demanant-li disculpes i pregun-
tant-li què havia estat de la seva vida. 
No vaig tardar a rebre resposta d’un 
seu familiar comunicant-me que havia 
mort ja feia uns mesos per culpa d’un 
càncer que la va fer sofrir molt.

Quantes vegades m’he dolgut del 
meu silenci. He pensat tant i tant en 
com l’haguessin complagut les me-
ves notícies, les meves bromes, els 
records de la nostra amistat, dels 
secrets que vàrem compartir, de les 
nostres trapelleries... segur que, per 
breus que fossin els instants de lec-
tura de la missiva i de l’evocació dels 
records, les meves paraules haurien 
estat un bàlsam momentani  pel seu 
sofriment!

Quan vaig rebre la resposta, i im-
pulsiva com sóc, vaig començar a fer 
una llista dels amics oblidats.

És hora d’escriure!
Entre ells hi havia el meu professor 

de música de Figueres, un home ron-
dinaire de mena, sec i prim -tan sec 
i prim que una tarda en què el meu 
germà i jo passàvem per una plaça 
anomenada “de la palmera”, el vàrem 
trobar abraçat a aquest arbre perquè 
la tramuntana no el deixava travessar 
la plaça i el tinguérem de treure d’allà 
de bracet-.

Evocant els fets, vaig recordar-me 
quant de bé em feren les seves lliçons 
i les seves reprimendes i quant de 
profit en vaig treure, però també vaig 
pensar, pobre de mi, que si ara jo tinc 
els anys que tinc, ell en deu fer molts 
que toca el piano al cel. Tot i això, vaig 
escriure a la seva filla qui, si encara 
vivia, seria de la meva edat, explicant-li 
l’agraïment que tenia pel seu pare i el 
record que en guardava.

La seva resposta deia així: “El treball 
al qual el pare va dedicar tota la seva 
vida ha cobrat un nou valor gràcies a 
la carta que m’has escrit. En més de 
cinquanta anys dedicat a la seva tasca 
mai va rebre una sola carta d’agra-
ïment. El teu, encara que tardà, te 
l’agrairé tota la vida”.

I durant aquests difícils mesos que 
hem passat, aïllats, desconcertats, 
amb el cap ple de notícies i avaluaci-
ons contradictòries, se m’ha desper-
tat aquell vell remordiment. Quanta 
gent sola a casa, sense visites, sense 
parlar amb ningú... Per què la meva 
ploma no s’afanyava a omplir un tros 
de full amb un missatge d’afecte o 
d’esperança?

Al sortir d’aquest mal son a què 
farem front? A la satisfacció que un 
nostre mot escrit ha portat a algun 
cor solitari o al remordiment al que 
he hagut de fer front tantes vegades?

Ara ja no tenim excusa. Si ens fa 
mandra escriure tenim el Whatsapp! 

El fem servir per tantes coses insul-
ses i notícies no contrastades que 
són còpies de còpies, de còpies, que 
fins i tot ens arriben repetides i falses! 
Però quanta gent no hi ha pogut ac-
cedir encara!

Quan va morir el meu marit, vaig 
rebre, entre altres condolences, la 
d’una persona llunyana i quasi des-
coneguda que sols em va escriure: 
“Ànims i endavant!”  Quin bé que em 
va fer! 

Comentant-ho amb una amiga vídua 
com jo, em va dir que d’entre les car-
tes de condolença que va rebre, les 
que més la varen satisfer foren aque-
lles que parlaven d’algun record, d’al-
guna anècdota, d’alguna bona obra 
del seu marit que ella no coneixia i que 
enriquien el seu record.

Diuen que el silenci és or i potser ho 
hem entès malament. Ho pot ser quan 
estem escoltant un concert de Chopin 
o qualsevol altre espectacle o confe-
rència, però aquesta carta postal que 
retardem podia haver confortat l’ànim 
d’un amic, podia haver-lo omplert de 
joia o, fins i tot, podia haver convertit 
en amic un quasi desconegut.

Apa! A escriure i, si pot ser, damunt 
un paper de carta o una postal!  N’hi 
ha de molt divertides! No hi calen 
emoticones!

M. Dolors Godoy Rotllens

Col·laboracions Entre el somni i la vigília
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Mots encreuats 
Núm. 408

HORITZONTALS
1.- De múltiples aspectes des del punt de vista poètic. 
Infusió generosa. 2.- Fugida del paradís terrenal. Aple-
gat amb clar de lluna. 3.- Redueix a fragments al bell 
mig de la plaça de la Coma. Comença a fer net. 4.- Lle-
tra de pal, i mai tan ben dit. Terrissaire força soroller 
aïllat de la germana religiosa. El fet d’existir. 5.- Blocs 
de pedra en forma de tascó utilitzats per construir vol-
tes per a la protecció del ramat en cas de mal temps. 
L’Anna s’ha quedat sense vocals a la junta directiva. 
6.- Un pirata executat a la guillotina. La platja més mal 
il·luminada. 7.- Una consonant o una preposició, tant se 
val. La lletra més pornogràfica. Un llenguado menut. 8.- 
Pla més llarg que ample que facilita la pujada i baixada 
d’un vagó tren. Parleu de Déu a París. 9.- Ep! Òrgans 
fèrtils de les plantes. 10.- Pronom de pel·lícula. Conjunt 
dels ossos de l’esquelet. Roda de carro. 11.- Guarit de 
Covid-19. Prepararan el dinar a Viella.

VERTICALS
1.- Coratjosa a l’hora d’alletar l’infant d’una altra dona. 
Existeix. 2.- Estany d’origen glacial. L’ocell més curós 
en la prevenció del coronavirus. 3.- Un cobrellit per es-
trenar. Donen per acabat l’episodi. 4.- Obertura estre-
ta entre dues parets rocoses, en un veïnat de Cassà. 
Mascle de l’oca. 5.- Riota. Utilitzen en progressió ascen-
dent. 6.- Ultratjats per anar a contracorrent. Entri de 
franc, que porta un document que l’hi autoritza. 7.- Una 
mica d’oxigen. Assumptes pendents de pujar en línia. 
Tangent reduïda a la mínima expressió. 8.- Transpira. 
Salari de soldador. 9.- El nord. I ara el sud. Ensaginar a 
Manacor. 10.- Oficines on són exercits els càrrecs dels 
tinents. L’última de Cassà. 11.- Perpètua. El primer de 
la llista ha fet el número. A quin lloc?

Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 6

Per passar l’estona Entreteniments
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